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Dacă Zalăul este astăzi capitala jude
țului Sălaj, faptul se datorează unui 
gînd înțelept și unei analize profunde. 
Scepticii spuneau că bătrîna așezare 
transilvană are puține șanse să-și pro
beze în scurtă vreme condiția de reșe
dință. însă oamenii simpli, oamenii a- 
ceia care coborau din așezările lor ne
căjite odată pe săptămînă la oborul de 
vite, români și maghiari la un loc, așa 
cum îi mînaseră vremurile să-și ducă 
viața împreună, au fost primii care 
s-au simțit solidari cu acel gînd plin de 
•;menie.”Ei au înțeles că nu mai vin la 
Zalău ca să ia autobuzul să-i ducă spre 
alte locuri, cum făceau oltenii și mol
dovenii. „în căutare de industrie", ci se 
opreau aici, în mijlocul Văii Zalăului 
să-și ridice case, fabrici și toate cîte îi 
sînt necesare unui orășel ca să devină 
capitală de județ. Cei zece ani de isto
rie nouă în Zalău înseamnă un salt ex
cepțional care îi fac pe unii, plecați mai 
de demult de aici, să se frece la ochi. 
Cine ar putea ști mai bine, cine ar pu
tea povesti cu mai mult suflet cum s-a 
petrecut această devenire, această tre
zire la viață a orașului de la poalele 
Meseșului, decît înșiși oamenii săi ? Cei 
care au plecat și s-au întors, cei care au 
venit pentru prima dată în acest oraș, 
întemeindu-și aici familii și un rost în 
viață. Cei care, învățînd meserie în ma
rile citadele industriale ale țării s-au 
întors să-și dureze propria lor tradiție 
muncitorească.

RAZVAN BARBULESCU ■
(Cpritinuare în pag. a 2-a)

PATRICIU MATEESCU — „Floare de 
porțelan"

Calistrat I sgaș, fiu al Tecuciului (fotografia de sus), modelat de mîini meștere, iși va 
lua locul, in curind, intr-unui din frumoasele locuri ale unul oraș care; așa cum se 
vede in imaginea de jos, nu duce lipsă de locuri frumoase. (In paginile 12—13 —- un 
reportaj consacrat municipiului de pe apa Birladului). *

Pe frontispiciul societății românești de 
azi stă înscrisă cea mai nobilă deviză : 
aceea de a face totul pentru împlinirea 
omului atît din punct de vedere material 
cit și spiritual. Orice activitate din in
dustrie, din agricultură, din oricare alt 
domeniu se desfășoară la noi in slujba a- 
cestui țel umanist. In repetate rînduri 
ne-am convins de justețea acestei afir
mații. Săptămînă trecută, de pildă, cu 
ocazia Consfătuirii pe țară a lucrătorilor 
din comerțul socialist, convocată din ini
țiativa' secretarului general al Partidului 
Comunist _ Român, tovarășul Nicolae 
Ceaușescu, fiind a fost analizat cu maxi
mum' de responsabilitate modul în care 
oamenii muncii din comerțul socialist 
transpun în viață sarcinile ce le revin din 
hotărîrile Congresului al XI-lea și ale 
Conferinței Naționale a P.C.R. din de
cembrie 1977. Cu acest prilej s-au stabi
lit măsuri pentru a realiza o contribuție 
mai substanțială a comerțului socialist la 
realizarea politicii partidului de dezvol
tare economico-socială a țării, de ridicare 
continuă a nivelului de trai a întregului 
popor.

Această consfătuire a însemnat un eve
niment deosebit In istoria de azi a țării, 
invitînd la o privire realistă asupra unui 
domeniu important de activitate, în care 
se simte nevoia de a se trece, ca și in 
alte sectoare, la o nouă calitate, pentru 
a răspunde mai bine cerinței™: ridicate 
în fața sa de prezentul socialist al țării. 
Cuvîntarea ținută cu acest prilej de se
cretarul general al partidului constituie 
un îndreptar de preț pentru lucrătorii din 
activitățile comerciale, muncitori, perso
nal operativ și cadre de conducere. Din a- 
ceastă cuvîntare se desprind uriașele sar
cini ce revin comerțului socialist în con
dițiile în care industria produce de 40 de 
ori mai mult decît înainte de al doilea 
război mondial, agricultură de 3 ori mai 
mult, comerțul socialist desfăcînd azi de 
15 ori mai multe mărfuri decît in 1950.

Se produce astăzi in România mai mult, 
mai bine, o gamă diversă de produse 
dintre care numeroase realizate la un 
înalt grad de competitivitate. Sint adevă
ruri unanim recunoscute și lesne de veri
ficat. Este vorba de pași însemnați pe 
drumul nostru spre o viață demnă șl 
civilizată, eliberată de poveri materiale. 
Și totuși, secretarul general al partidului, 
ca și in atîtea alte rînduri, ne-a îndem
nat și de această dată să nu ne mulțu
mim cu ceea ce am înfăptuit, să nu cre
dem că activitatea noastră nu se mai 
poate îmbunătăți, că nu trebuie, consta- 
tînd cu mult realism ce am înfăptuit, să 
nu năzuim spre alte orizonturi, posibil de a- 
tins prin strădanie și iscusință. In cuvîn
tarea tovarășului Nicolae Ceaușescu s-a 
spus lucrurilor pe nume, fără menaja
mente, s-au arătat carențele care mai 
persistă în activitatea comerțului nostru 
socialist și căile care trebuie urmate pen
tru ca această situație să-și găsească o 
rezolvare grabnică și potrivit unor soluții 
științifice, în acest sens revenindu-le co
muniștilor sarcini importante. „Este ne
cesar ca organizațiile de partid, de tine
ret, sindicatele să acționeze cu mai mul
tă fermitate pentru perfecționarea acti
vității comerțului. Organizațiile de partid 
trebuie să-și îndeplinească în mai bune 
condiții rolul de unire a 'forțelor tuturor 
oamenilor muncii din comerț, de întărire 
a disciplinei, a ordinii, în așa fel încît ac
tivitatea lor să răspundă cerințelor parti
dului și statului, exigențelor tuturor cetă
țenilor patriei noastre." Aceasta pentru 
că activitatea tuturor lucrătorilor din 
comerțul socialist este strîns legată de 
ceea ce înfăptuiește în ansamblu poporul 
nostru : „...activitatea fiecăruia este o 
parte componentă a diviziunii generale a 
muncii pentru bunul mers al operei de 
construcție socialistă, o parte inseparabi
lă a politicii de ridicare a bunăstării po
porului, de întărire a independenței na
ționale, de promovare a cauzei păcii și 
colaborării în lume pe care o desfășoară 
România socialistă", și de ei depinzînd, 
ca și de noi toți, destinul de azi și de 
mîine al României.

ACTUALITATEA

• Oamenii muncii din între
prinderile industriale bucureș- 
tene au încheiat primul semestru 
al acestui an cu o producție in
dustrială suplimentară în va
loare de 1050 milioane lei. 
• Trecînd de aprigele probe teo
retice și practice prevăzute de 
regulament, Vasile Boghean din 
Suceava a cîștigat titlul de „cel 
mai bun pădurar". Se spune că 
pădurarul sucevean se pregătește 
în condiții speciale pentru olim
piada internațională a pădurari
lor. • Soții Ana și Dumitru 
Mihai din Podoleni-Neamț au 
sărbătorit recent jumătate de 
veac de căsnicie. Bilanțul: 11 
copii și 45 de nepoți și străne
poți. • La ora la care apărea 
precedentul număr al revistei 
noastre, cuterul de croazieră 
„Hai hui II" condus de scriito
rul Radu Teodoru părăsea portul 

Toihis. Din echipajul micii nave 
mai fac parte inginerul Răzvan 
Bîznoșan, secund, actorul Ion 
Marinescu și dr. Aurel Martin. 
Prima escală Istanbul. Apoi, 
Bosfor, Marea Egee pînă în insu
lele Lemnos. • Minerii de la 
Uricani au încheiat cu patru zile 
mai devreme planul pe primul 
semestru al anului, extrăgînd în 
plus peste 10 000 de tone de căr
bune. • Toate cele cinci școli ale 
comunei Curtești-Botoșani — sînt 
conduse de femei. Școlile au ră
mas mixte. • Premieră la Con
stanța. La șantierul naval s-au 
încheiat lucrările pregătitoare în 
vederea trecerii la construcția 
primului mineralier de 65 000 
t.d.w. • La Strejești-Vîlcea, fos
tă proprietate a boierilor Buzești, 
a fost descoperită o piesă nu
mismatică de o valoare excepțio
nală : cea mai veche medalie 
românească cunoscută pînă azi. 
Medalia conține inițialele N.P., 
identificate de specialiști ca fiind 
ale fostului domn al Țării Româ

nești, Nicojae Pătrașcu, fiu al lui 
Mihai Viteazul. • Lucrat negli
jent, blocul nr, 8 din cartierul 
Dacia (Deva) n-are uși, n-are 
geamuri, iar apa de la grupurile 
sanitare a distrus în mare parte 
pereții, tavanele și parchetul. 
Nelocuită, construcția în cauză 
n-are niciun stăpîn. Chiar să nu 
conteze deloc un bloc de locuințe 
pentru Consiliul popular- muni
cipal ? • în orașul norvegian 
Trpmso unde s-a desfășurat 
â XI-a ediție a Festivalului in
ternațional al teatrelor de păpuși, 
păpușarii băimăreni au obținut 
Premiul special al juriului pen
tru interpretarea spectacolului în 
limba esperanto. • Doi tineri 
vînjoși din Botoșani, Mihai (25 
de ani) șl Dumitru (23 de ani) 
au declarat recent presei locale că 
vor munci atunci cînd va lucra 
și tatăl lor, Gheorghe Ghiuță. 
G.G. însă n-a mai lucrat din 1957 
și nici acum, la 52 de ani, nu dă 
vreun semn de vrednicie.

Mureșan
A sta agățat de propriul tău vers la mijloc de veac 
Cum stau liliecii în podurile lumii deșarte ;
In ioc de inimă-n piept — o floare de mac,

? Semnul alianței secrete trecind peste moarte.

£ Să-ți strige numele un tun răgușit pe un cimp de bătaie 
Și-n cenușa ogorului pe urmele tale să răsară griu, 
Viața să-ți fie atit cit o acoperă roșia steagului vîlvătaie 
Și ochiul rămas in părinți, ca-n țarină izvorul de riu.

Țeava privirii crunte sâ ți-o îndrepți spre fii
! - Pușcă albastră ațintita in viitorime —

Mort fiind să treci ca o pasăre printre cei vii, 
Locul cuibului tău să-l caute toți, să nu-l afle nime.

Numai izvorul să cinte, numai griul să crească 
Și orbita pustie a privighetorii să o umple cu dor 
Clopotul sfînt, limba Ta românească, 
Timpul patriei nemurindu-l sub drapelul Tău tricolor.

NICOLAE STOE ■
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Elvira Pușcaș ; vîrșta 17 ani, elevă la liceul 
industrial electrotehnic ; născută în satul 
Gîlgău Almașului, treabă pe care nu vrea 
s-o uite în ruptul capului.

NOU
— Unde stai în Zalău ?
— La o soră. E drept, are cîțiva ani in 
plus, dar și două camere la bloc, în 
centru

DETAȘAMENT
— Cîți frați 
sînteți ?
— Șase, dar 
nu ne de
ranjează.

— De ce ai ales un liceu cu profil elec
trotehnic ?
— Pentru că îmi place fizica și mă 
descurc bine la matematică.

CLASEI
— Și după ce termini liceul 
ce vrei să faci ?
— Să intru la facultate și să 
mă întorc la Zalău. Ajunge ?

MUNCITOARE s
— Eu am văzut prima dată Zalăul acum zece ani 

cînd eram în clasa întîi. Dacă m-ați fi întrebat atunci 
unde aș fi venit după repartiție aș fi răspuns, poate, 
Cluj-Napoca, Oradea sau cine știe ce alt oraș mare. 
Zalăul era un orășel prăpădit care nu reușise să mă 
impresioneze deși veneam de la tară. Acum îl vedeți 
și singur.

— Ce vechime are liceul vostru ?
— N-are vechime. Prima promoție termină anul 

acesta. Avem clase frumoase, laboratoare moderne, 
ateliere bine utilate și un plan propriu de producție.

Vasile Chiorean are tot 17 ani, dar și un început de 
mustață, li mijește. Este bun coleg cu Elvira, care este 
o fată isteață, învață bine și îi ajută și pe alții și mai 
ales nu se ceartă niciodată cu cineva.

— Ce medie ai la purtare ?
— 9,66.
— Și cu restul sutimilor ce ai făcut ?
— Le-am pierdut cînd am plecat acasă înainte de 

terminarea festivității de deschidere a anului, pe tri
mestrul întîi.

— De ce ai plecat acasă mai devreme, pierdeai au
tobuzul ?

— Nu, trenul.
— De unde ești ?
— Din comuna Rus, satul Fîntînele, Ia 70 de kilo

metri spre Dej.
— Cîți frați sînteți ?
— Patru. Eu stau aid cu o soră de a mea. care a 

terminat liceul industrial de construcții și care acum 
urmează un curs intensiv de proiectare, o specializare 
uostliceală, pentru că e mare nevoie de proiectanti în 
Zalău.

— Și ceilalți doi frați ?
— O soră este la Iași, la „antibiotice", dar vrea să 

Vină și ea aici Cînd o fi gata fabrica de anvelope, iar 
ultimul, acasă, e mai mic.

— Cum este satul acesta, Fîntînele ?
— Frumos. Aruncat între ștreșini de codri, cu păduri 

pe dealuri, vorba aceea, ne intră pădurea în casă.
— De ce n-ai rămas în sat ?
•— îmi place mult electricitatea și apoi trebuia 

umplut și liceul acesta nou cu sălăjenî, nu ?
— Da,
Cornel Andreica are aceeași vîrstă cu ceilalți doi, 

dealtfel sînt colegi de clasă, și este din Lozna, de la 
50 de kilometri de Zalău.

— De ce n-ai plecat la Dej, pînă unde ai tot cam 
aceeași distanță ?

— Și mie îmi plac electricitatea și Zalăul.
— Părinții tăi unde sînt ?
— La București. Tata lucrează la metrou, fierar-beto- 

nist, șef de echipă.
— Ai fost la București ?
— De trei ori, în vacanțe.
— Cum ti se pare ?
— Mai mare decît Zalăul, dar îi lipsește Meseșul.
— Ai vrea să lucrezi și tu la București ?
— Nu. Vreau să lucrez la Zalău, la „emailați". Că 

n-or să vină bucureștenii să ne facă nou Zalăul mai 
frumos.

★
Ion Drăgușîn, însoțitorul meu în acest reportaj, este 

economist la Consiliul popular județean.
— De mici se trag sălăjenii către casă, tovarășe 

Drăgușin.
. — Se trag, pentru că au ce face. Dar se mai trag 

și alții către Zalău. Eu, de pildă, sînt oltean din Vîlcea. 
In Ardeal am venit în ’59.

— Bun. Și la Zalău ?
— în 1974. Terminasem facultatea la fără frecvență 

și am fost numit șef al oficiului forțelor de muncă pe 
județ.

— Ce înregistra acest oficiu în 1974 ?
— Era o cerință de locuri de muncă formidabilă. Se 

ridica orașul. Am trimis încă de atunci tineri de prin 
locurile acestea la calificare și specializare pentru fa
brica de anvelope care va produce în curînd.

— Forță de muncă este destulă în județ. Care sînt 
atunci problemele ?

— Principala problemă este cea a calificării ei. Cea 
mai mare parte a ei, nucleele noastre de bază, am ca
lificat-o în alte centre, dar începem să calificăm și noi. 
îi creștem, îi specializăm pentru că rețeaua școlară din 
Județ e orientată să asigure toate meseriile de care 
avem nevoie. Conducerea de partid și de stat, personal 
tovarășul Nicolae Ceaușescu care ne-a urmărit, cum se 
«pune, de la naștere, de la prima cărămidă așezată la 

temelia industriei noastre, ne-au înțeles, au înțeles do
rința și mîndria sălăjenilor de a-și ridica și dezvolta 
locurile, și ne-au sprijinit, astfel încît orașul care în 
1965 n-avea decît o moară comercială, numără azi 10 
întreprinderi din care 8 de interes republican, iar ju
dețul a ajuns la o producție industrială de patru mi
liarde și jumătate.

— Cînd n-or să mai plece sălăjenii spre alte melea
guri pentru specializare ?

— In 1980. Liceele industriale cu profil electrotehnic, 
construcții de mașini, metalurgic, prelucrare a lemnu
lui, industrie ușoară și, în curînd, un liceu cu profil 
chimic confirmă optimismul nostru.

★
întreprinderea de conductori electrici emailați, inima 

Sălajului în materie de electrotehnică, a ajuns în cinci 
ani să asimileze produse în valoare de 80 milioane lei, 
nivelul performanțelor fiind de talie mondială. Dato
rită acestor asimilări obținute la poalele Meseșului, in
dustria noastră electrotehnică a ajuns să mai importe 
azi doar 138 de tone de conductori față de cele 1 500 
importate în 1976.

Ioan Culda, șeful de atelier al 259 de trefilatori, ne 
spune că media de vîrstă a oamenilor săi este de 21 
de ani.

— E un defect ?
— Cum o să fie un defect ? Vroiam să spun că 229 

din oamenii de care vă vorbesc au fost calificați de 
restul de 30, care au constituit nucleul.

— Mai este calificarea o problemă în atelierul dum
neavoastră ?

— Deși, practic, în fabrică nu se poate vorbi de 
fluctuație, pentru că oamenii vin, dar nu pleacă, pro
bleme cu calificarea tot mai avem.

— Și ce propuneți ?
— în primul rînd, o mai bună repartiție a celor în 

vîrstă, o să rîdeți, însă aceștia au cam 27—28 de ani, 
în funcție de cei tineri. Deci, să jonglăm mai bine cu 
experiența. Apoi am propus să facem o reexaminare 
a trefilatorilor pe tipuri de mașini, în funcție de înde- 
mînare, aptitudini, deci criterii științifice, astfel încît 
să mărim randamentul mașinilor și, desigur, producti
vitatea.

— Ce se mai poate spune despre atelierul dumnea
voastră ?

— Că este atelierul de bază ale întreprinderii. Și că 
în puțini ani am realizat sîrme subțiri sub 0,08 mili
metri pe care n-o rupem la trefilare.

— Ce înseamnă acest 0,08 milimetri ?
—Firul de păr are 0,06. Noi am reușit să obținem 

și sîrmă de 0,05.
Arpad Boroș are 26 de ani și a venit la Zalău în 

1968 de la Cehu Silvaniei, unul din cele patru orașe 
ale Sălajului.

— Colegii spun despre dumneavoastră că sînteți un 
trefilator foarte bun. Toți sînt foarte buni în atelier ?

— Aproape. Pe ceilalți îi ajutăm.
— Unde stați ?
— La Cehu Silvaniei, fac naveta. Am făcut cerere 

de locuință și sînt pe locul întîi Ia priorități. Cînd oi 
primi-o, mi-aduc și nevasta și copilul.

— La ce lucrați acum ?
— Tragem sîrmă de 2,50 milimetri.
— Și de la mașină unde pleacă sîrmă aceasta ?
— Parte se emailează, parte o trefilează alții mai 

departe. Acum, de echipa mea, mai sînt încă doi la 
instalația de care răspund, depind și rezultatele și 
cîștigurile celorlalți, care o lucrează mai departe.

— Cum e colectivul în care lucrați ?
— Sîntem ca o familie, așa se și explică rezultatele 

bune. Aș face o comparație.
— Făceți-o.
— Așa a crescut și Zalăul. Din munca noastră. Am 

ridicat împreună un oraș, care acum zece ani nu se 
putea compara nici cu Cehu Silvaniei de azi. Cînd 
Ioan Cioran a intrat la repartiție împreună cu șeful de 
promoție, el fiind al doilea, și cînd dintre Cluj-Napoca 
și Zalău el l-a ales pe cel de al doilea, comisia a rămas 
cu gura căsuță.

— Chiar, de ce ați ales Zalăul ?
— Este un teren proaspăt unde te poți realiza mai 

ușor.
— Cum te poți realiza mai ușor ca economist ?
— Notați bine, realiza, nu avansa. Dar văd că e o 

chestie de destin, să tot fiu întrebat și să răspund cum 
am optat în momente importante ale vieții.

— Nu prea pricep.
— în 1971, cînd am fost primit în partid, eram în 

anul doi de facultate, am fost întrebat de ce am ales 
studiile economice și nu politehnica.

— Ca să nu dezmințim destinul, vă întreb și eu.
— Zic eu că în ceea ce privește partea tehnică, multe 

lucruri au fost puse la punct, dar în materie de econo
mie, cred tot eu că ar mai trebui să învățăm să nu ne 
fie indiferent cît cheltuim pentru a realiza ceva. Ca să 
cunoști, să pricepi cum se cuvine fenomenul economic, 
trebuie să-ți fie limpede latura tehnică. Și reciproca 
este adevărată. Și cei ce răspund de latura tehnică 
trebuie să știe să gîndească economic. Partea organi
zatorică contează foarte mult. Indicatorul producție 
netă este un indicator care revoluționează industria 
noastră. Dar n-ajunge s-o afirmăm, trebuie să găsim și 
căile de realizare. Să gîndim, să fim și producător și 

proprietar, să fim implicați în acest proces. Dacă vreți, 
este o pledoarie și pentru meserie, dar și pentru ale
gerea mea de la repartiție.

L-am întrebat pe Nicolae Maier, directorul I.C.E.E., 
singurul inginer din fabrică în 1973, cel mai tînăr di
rector din județ pe atunci, cum se explică acest pas 
mare făcut în numai cinci ani de o întreprindere fără 
tradiție prin părțile locului.

— Sînt multe de spus. în ciuda neîncrederii unora, 
am demonstrat că zălăuanii sînt oameni deștepti și ta
lentati. Avem rezultate bune, dar mai ales avem o 
muncă de perspectivă bună. Cercetarea de la noi i-a 
făcut pe multi să-și uite gura deschisă. Avem nume
roase invenții și nu pentru că ne-am propus să inven
tăm. Ci pentru că am fost nevoiti să rezolvăm pro
bleme curente ale activității noastre de producție. Nu 
sîntem noi de vină că unele lucruri nu erau descope
rite și a trebuit s-o facem aici într-un timp foarte 
scurt

★
— Tovarășe director Ioan Albu, cîți oameni, cîți 

muncitori erau în întreprindere în 1971, cînd, sub 
firma „Armătura", Zalăul intra în rîndul orașelor con
structoare de mașini ale României ?

— 40 de oameni și o secție, cea de prelucrări meca
nice. în 1972, turnătoria a dat prima șarjă, era în iu
nie. în 1973 fabrica avea aproximativ 1 200 de oameni 
ai muncii, iar azi sînt peste 3 500. în 1980 vom ajunge 
la 8 000.

— Cine îi va califica ?
— Grupul școlar de profil, iar elevii, firește, vin din 

județ.
— Există totuși probleme ?
— Există. La turnătorie. Dar se pare că nu numai 

la noi. Am citit într-o revistă străină că din 140 de 
oameni înscriși la o clasă de turnătorie au rămas în 
final doar o sută. Un turnător se formează, într-adevăr, 
destul de greu.

luliu Kovacs nu este turnător din tată în fiu pentru 
bunul motiv că tatăl său a fost ceferist. A lucrat la 
Hunedoara, tot ca turnător, iar Ia Zalău a ajuns exact 
în anul în care se montau stîlpii întreprinderii, adică 
în 1971. A ținut să fie mai aproape de familie, soția 
e din Șimleu, și a tinut să lucreze într-o fabrică nouă. 
După trei ani a luat examenul de maistru, iar acum 
conduce un atelier de lucru la neferoase.

— Cum se formează un turnător, tovarășe Kovacs ?
— Eu știu cum procedez eu. Stau de vorbă cu omul 

să-1 simt, să văd ce are în cap. Apoi, pe cei pe care 
cred eu că mă pot baza, îi pun Ia treabă. Am format 
mulți și n-am prea greșit. în șapte ani au plecat doar 
doi.

— N-ați vrut niciodată să vă schimbați meseria ? 
— De cîteva zeci de ori.
— Și de ce n-ați făcut-o ?
— De fiecare dată mă așezam invers și judecam 

drept și ajungeam la concluzia că nu pot. Iubesc me
seria asta. îmi place ce e greu și îmi place să lupt. 
Cîndva, turnătoria era o artă. Eu. la Oradea, am făcut 
așa ceva. Se turnau și clopote de biserici, dar și statui. 
Lumea nu m-a uitat și în 1976 am turnat aici macheta 
monumentului de la Gurăslău. După cum vedeți, tot 
dragostea de meserie rămîne pe primul plan.

Ioan Pășcuță, secretarul comitetului de partid de la 
„Armătura", are tot meseria de turnător. Pe băiatul 
său, care zilele trecute a luat bacalaureatul cu media 
8,33, vrea să-1 facă inginer și șă-1 aducă apoi să lucreze 
tot la „Armătura".

— Ce ați învățat din istoria familieînSjimneavoastră?
— De la tata, nu prea multe. A luptat'pe front și a 

murit bătîndu-se pentru eliberarea tării vecine, Unga
ria. Eu eram prea mic. Mama, în schimb, a muncit me
reu pe șantierele marilor hidrocentrale și a crescut trei 
copii. Acum e pe șantierul de la Rîmnicu Vîlcea, mai 
are un an și iese la pensie. Am învățat de la ea că 
munca e sfîntă și că nu t'rebuie să duci la gură bucata 
de pline dacă n-ai muncit deloc pentru ea.

— Sînteți secretar al comitetului de partid. Care 
sînt problemele cu care se confruntă întreprinderea ?

— Problemele care se află în atenția noastră sînt 
realizarea planului și formarea oamenilor, ultima, o 
problemă dificilă și de lungă durată.

— De ce atît de dificilă ?
— Pentru că este o treabă complexă. Omul vine de 

la tară și face industrie. Un loc de muncă îi dai, pen
tru că avem. îl înveți și meserie, îl specializezi, pen
tru că îi place munca și e receptiv. Dar n-ajunge. Tre
buie să formezi, sună pretențios, însă așa stau lucru
rile, trebuie să crești, să formezi conștiințe. Și cursuri 
de calificare pentru așa ceva nu se pot face.

Cine ar putea cunoaște mai bine cum s-a petre
cut această devenire a orașului de la poa
lele Meseșului decît înșiși oamenii săi ? Ei. care 
au coborît din așezările lor în urbea de pe Valea Za- 
lăului ca să construiască din vocația și imaginația din- 
totdeauna ale românului. în 1965. numărul celor ocupati 
cu industria se apropia de două mii. După 12 ani, acest 
număr s-a mărit de cinci ori. Media de vîrstă a scăzut, 
în timp ce producția industrială a crescut de 28,3 ori. 
Sînt cifre care au obligat orașul să capete obiceiuri de 
metropolă. Arhitectură modernă, viață spirituală pe 
potrivă. Coboară meseșenii și azi. Iar sus, bătrînii își 
durează case noi. Fiii și nepoții întemeiază un oraș, clă
desc o industrie dînd frîu liber orgoliului și puterii lor 
de muncă. în 1980, în capitala județului care va avea 
atunci o producție industrială de 11 miliarde, zălăuanii 
se vor specializa la ei acasă, fiind în stare să-i învețe 
și pe alții meserii de mare viitor. Laminor, fabrică de 
anvelope, industrie constructoare de mașini, industrie 
grea, industrie chimică. Din 2 000 de tineri care lucrea
ză la „Armătura", 500 își continuă liceul. Și tot aici, 
dintr-o clasă de strungari seraliști de 35 de muncitori, 
15 dau la facultate. Pleacă și revin. Nu peste multă 
vreme vor face facultatea chiar pe Valea Zalăului. 
Pentru că oamenii se întorc, să scrie cu ambiție și dra
goste de muncă noua cronică a așezării lor, împlinin- 
du-și vocația de constructori.
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PATRIA, CABINETUL DE LUCRU AL PREȘEDINTELUI»

Contribuția politicii externe a Româ
niei la promovarea în lume a unui 

l climat de bună înțelegere, de conlucrare 
pașnică și de prietenie cu toate po
poarele, atît în interes reciproc, cît și 
spre binele securității și cooperării in
ternaționale, reprezintă, fapt recunoscut 
pe plan mondial, mai mult decît o 
evidență. Principialitatea și consec
vența cu care țara noastră acționează 
în relațiile sale cu celelalte state au 
devenit, mai cu seamă în ultimii ani. 
adevărați termeni de referință, ilus
trare vie a căilor și posibilităților con
crete de transpunere în practică a prin
cipiilor coexistenței pașnice, alterna
tiva unică servind păcii și progresului 
umanității. în cadrul acestei dinamici, 
în cadrul multiplelor acțiuni politice 
din această sferă un Ioc distinct, mar
cant chiar, revine dialogului interna
țional, ilustrat cu strălucire în primul 
rînd de președintele României socia
liste, tovarășul Nicolae Ceaușescu. Cine 
urmărește neobosita activitate a pre
ședintelui României — fie chiar și în 
intervalul restrîns al unei săptămÎQi — 
are imaginea vie a direcțiilor multiple 
și diverse în care se exprimă, cu an
gajare deplină, investind, alături de in
teligență, pasiune, originalitate și clar
viziune politică, dorința și voința ferme 
ale unui popor, ale unei țări de a face 
cît poate de mult pentru pacea lumii, 
pentru prosperitatea omenirii. Faptul 
— de subliniat nu numai statistic — că, 
în prezent. România întreține relații 
diplomatice și consulare cu 130 de state 
(de peste cinci ori mai mult decît în 
anul 1947 !), dezvoltă relații economice 
cu peste 140 de state și are relații cul
turale cu 125 de state, reprezintă încă 
un argument în favoarea vitalității si 
viabilității acestei politici, grăiește de
spre perspectivele de amplificare în 
continuare. Astfel, în intervalul 29 iu- 

Inie—5. iulie 1978, tovarășul Nicolae
Ceaușescu * primit pe: conducătorii 
delegațiilor participante la lucrările ce
lei de-a XXXn-a ședințe a C.A.E.R., 
ministrul de stat însărcinat cu aface
rile externe și cooperarea al Regatului 
Maroc, amiralul Emilio Eduardo Mas- 
sera — comandantul-șef al marinei și 
membru al Juntei militare de guvernă- 

I mint din Republica Argentina, cu soția, 
Takeo Miki, fost prim-ministru al Ja
poniei, delegația municipalității Romei, 
ministrul energiei și industriei petro
chimice din Algeria, președintele Băn
cii externe a Spaniei, președintele Parțir 
dului Comunist din Danemarca, minis
trul comerțului din Thailanda, comen
tatorul diplomatic al Companiei națio
nale japoneze de televiziune „Nippon 
Hose Kyokai", comentatorul diploma
tic al ziarului „The Yomiuri Shimbun“, 
directorul săptămînalului portughez 
„Tempo**. O agendă deosebit de bogată, 
deosebit de complexă, ilustrînd cît se 

; poate de elocvent largul evantai de re
lații pe linie de partid, stat, în domenii 
dintre cele mai diverse — de la cel po
litic și economic la cel cultural — pe 

a care țara noastră le dezvoltă cu toate 
celelalte țări, de pe toate continentele 
planetei, indiferent de mărime sau 
orînduire.

Așa cum este bine cunoscut, în deplin 
acord cu principiile fundamentale ale 
activității sale internaționale, cu pre- 
ocupârile statornice spre dezvoltarea re
lațiilor cu toate țările socialiste. Româ
nia dezvoltă colaborarea economică cu 
țările din C.A.E.R., fapt demonstrat și 
de organizarea ia București a celei de-a 
XXXII-a ședințe a sesiunii Consiliului 
de Ajutor Economic Reciproc. Convor
birea tovarășului Nicolae Ceaușescu, 
secretarul general al Partidului Comu
nist Român, președintele Republicii 
Socialiste România, cu conducătorii 
delegațiilor participante Ia reuniune, cu 
conducătorii delegațiilor altor țări, in
vitate sau prezente în calitate de obser
vatori la sesiune, s-a desfășurat într-o 
atmosferă tovărășească, de caldă priete
nie și cordialitate. în timpul dineului 
oferit în cinstea șefilor delegațiilor pre
zente la sesiunea C.A.E.R., precum și 
ai Secretariatului Consiliului de Ajutor 
Economic Reciproc, tovarășul Nicolae 
Ceaușescu a toastat pentru dezvoltarea 
continuă a colaborării dintre țările re
prezentate la ședința de la București a 

I sesiunii Consiliului de Ajutor Economic 
Reciproc, în sănătatea orimilor secre
tari ai partidelor comuniste și munci
torești, a șefilor de stat și a primilor 
miniștri ai guvernelor din țările res
pective.

Primirea lui M’Hamed Boucetta. mi
nistrul de stat însărcinat cu afacerile 
externe și cooperarea al Regatului 
Maroc, președintele părții marocane în 
Comisia interguvernamentală româno- 
marocană de cooperare economică și 
tehnică, a prilejuit sublinierea evolu

ției pozitive pe care o cunosc relațiile 
dintre România și Maroc în numeroase 
domenii de activitate, ca și exprimarea 
dorinței de a se intensifica aceste rapor
turi, de a fi continuat dialogul la cel 
mai înalt nivel, de a fi folosite mai efi
cient amplele posibilități oferite de eco
nomiile celor două țări pentru dinami
zarea relațiilor de colaborare reciproc 
avantajoase. A fost exprimată, de ase
menea. dorința celor două țări de a 
conlucra mai strîns în domeniul poli
ticii externe, pentru soluționarea pozi
tivă a problemelor ce confruntă ome
nirea, pentru consolidarea păcii, înțe
legerii și cooperării între națiuni pe 
baza noilor relații interstatale, bazate 
pe deplină echitate și justiție.

Probleme ale cooperării și colaboră
rii bilaterale au fost abordate și în 
cursul primirii lui Sid Ahmed Ghozali, 
ministrul energiei și industriei petro
chimice din Algeria, participant la 
lucrările Comisiei mixte româno-alge- 
riene pentru dezvoltarea relațiilor co
merciale și cooperării economice, știin

SUB SEMNUL ÎNȚELEGERII, 
PRIETENIEI Șl CONLUCRĂRII

PENTRU PREZENTUL
Șl VIITORUL LUMII

„Faptele demonstrează că politica internațională a 
partidului șî statului nostru corespunde pe deplin atît 
intereselor naționale ale poporului român, cît și cauzei 
socialismului și păcii în lume. Zi de zi, evenimentele con
firmă justețea politicii noastre internaționale ; zi de zi 
faptele demonstrează că numai aplicînd in relațiile cu toate 1 
statele principiile independenței, suveranității naționale, ale 
neamestecului în treburile interne, avantajului reciproc, ale 
renunțării la forță și la amenințarea cu forța în raporturile 
interstatale, putem contribui la instaurarea în lume a unei 
politici de pace și colaborare între popoare. Aceasta este 
politica partidului nostru, aceasta este politica pe care o 
vom continua cu toată fermitatea, pentru că ea constituie 
o necesitate a dezvoltării sociale de astăzi I"

NICOLAE CEAUȘESCU

țifice șl tehnice ce s-au desfășurat la 
București. Consemnînd continua diver
sificare a colaborării și cooperării 
româno-algeriene, întrevederea a relie
fat. în același timp, faptul că actuala 
sesiune a dus la identificarea unor noi 
domenii și forme de cooperare pen
tru extinderea raporturilor bilaterale. 
Schimbul de vederi în probleme ale 
vieții internaționale a relevat necesi
tatea consolidării păcii și colaborării în 
lumea întreagă, însemnătatea întăririi 
tuturor forțelor progresiste în lupta 
pentru dezvoltarea liberă a tuturor na
țiunilor. pentru înfăptuirea năzuințelor 
de progres și bunăstare ale popoarelor.

Un dialog cu privire Ia dezvoltarea 
pe multiple planuri a colaborării între 
România și o țară a continentului 
latino-american — Argentina — a avut 
loc în timpul primirii de către tovară
șul Nicolae Ceaușescu și tovarășa Elena 
Ceaușescu a amiralului Emilio Eduardo 
Massera, împreună cu soția. Si de 
această dată a fost exprimată hotărîrea 

de a se aprofunda cooperarea reciproc 
avantajoasă, de a se iniția noi acțiuni 
de interes comun. Abordîndu-se unele 
aspecte ale vieții internaționale, oaspe
tele a dat o înaltă apreciere politicii 
externe promovate de România, activi
tății deosebite desfășurate de președin
tele Nicolae Ceaușescu pentru soluțio
narea în interesul popoarelor a mari
lor probleme ale contemporaneității, 
pentru o lume mai bună și mai dreaptă. 
A fost subliniată dorința celor două 
țări de a intensifica conlucrarea lor în 
domeniul politicii externe, de a acționa 
atît în cadrul „Grupului celor 77“ cît 
și în diferite organisme internaționale 
pentru promovarea intereselor vitale 
ale țărilor în curs de dezvoltare, pentru 
înfăptuirea năzuințelor de progres si 
bunăstare ale tuturor popoarelor.

O contribuție de preț la statornicirea 
unor relații noi între state, bazate pe 
respectul independenței și suveranității 
naționale, pe deplina egalitate în drep
turi, neamestecul în treburile interne, 
avantajul reciproc — astfel a fost ca

racterizată dezvoltarea relațiilor de 
prietenie și colaborare dintre România 
și Japonia, cu ocazia primirii lui Takeo 
Miki, membru al Camerei Reprezen
tanților a Dietei japoneze și al condu
cerii Partidului Liberal Democrat, fost 
prim-ministru al Japoniei. Marile pro- 
mleme cu care se confruntă omenirea, 
rezolvarea acestora — a evidențiat 
schimbul de opinii — reclamă o strînsă 
conlucrare între state, indiferent de 
mărimea și orînduirea lor socială și de 
stat Pe suportul acestei idei a fost 
subliniată contribuția pe care forțele 
politice și sociale, parlamentele celor 
două țări o pot aduce Ia mai buna cu
noaștere și apropiere între popoare, la 
făurirea unei lumi mai bune și mai 
drepte pe planeta noastră.

Dezvoltarea raporturilor dintre Româ
nia și o altă țară a Asiei — Thailanda 
— a fost evocată în același interval de 
referință, în timpul primirii de către 
tovarășul Nicolae Ceaușescu a minis

trului comerțului din Thailanda, Nam 
Phoonwathu, aflat în vizită în țara 
noastră în fruntea unei delegații eco
nomice. Oaspetele thailandez a expri
mat președintelui Nicolae Ceaușescu vii 
mulțumiri pentru primire, pentni posi
bilitatea de a vizita țara noastră și de 
a cunoaște nemijlocit marile realizări 
obținute de România în dezvoltarea sa 
economică și socială. Apreciindu-se că 
există posibilități pentru intensificarea 
colaborării economice, a schimburilor 
comerciale și a cooperării în alte dome
nii de interes reciproc, s-a subliniat 
rolul acestor acțiuni în mai buna cu
noaștere între România și Thailanda, 
evidențiindu-se, în paralel, necesitatea 
întăririi colaborării între țările mici și 
mijlocii, între țările în curs de dezvol
tare și nealiniate, între toate țările 
lumii, în vederea instaurării unei noi 
ordini economice mondiale, a unor 
reiatii între state bazate pe egalitate și 
echitate.

Idei asemănătoare au fost prezente șl 
în cadrul schimburilor de vederi cu 
personalități europene, din Italia și 
Spania. Primirea delegației municipali
tății Romei, condusă de Giulio Carlo 
Argan, primarul orașului, a oferit, de 
asemenea, un cadru bun pentru a fi 
apreciată dezvoltarea deosebită a reia- i 
țiilor tradiționale româno-italiene și, 
în acest context, exprimată dorința de 
a se extinde și aprofunda aceste relații, 
pe plan politic, economic, cultural și । 
tehnico-științific. S-a afirmat. în acest ■ 
cadru, rolul pe care l-a avut la mai 
buna cunoaștere reciprocă vizita dele
gației municipalității capitalei Italiei 
în tara noastră.

Probleme privind cooperarea cu o 
altă țară a continentului nostru — am 
numit Spania — au fost abordate și i 
dezvoltate în cadrul întrevederii pe 
care președintele Nicolae Ceaușescu a 
avut-o cu Hermin Celada De Andres 
Moreno, președintele Băncii externe a 
Spaniei. Cooperarea româno-spaniolă 
în diferite domenii de interes comun, 
dezvoltarea și diversificarea acesteia, 
s-a spus în timpul primirii, servește 
intereselor ambelor popoare, cauzei 
păcii și cooperării între națiuni.

Enunțarea acestor idei și preocupări • 
prezente în cadrul dialogului interna
tional desfășurat de președintele nostru 
pe domenii atît de diverse, pe zone de 
cunoaștere atît de vaste și de interes 
atît de amplu, împletire a dezideratu
lui național cu voința politică de a 
clădi ceva substantial la temelia unei 
lumi noi, oferă doar o imagine a dina
mismului și a angajării cu care tovară
șul Nicolae Ceaușescu înțelege să lupte 
pentru construirea între popoare a unor 
punți trainice care să ducă spre pace și 
progres în folosul tuturor națiunilor. O 
imagine doar, pentru că preocupările 
secretarului general al partidului nostru 
de a sluji cauza popoarelor, de a pro
fesa ideile cele mai înaintate sînt 
reflectate și de schimbul de vederi 
asupra unor probleme ale mișcării 
comuniste și muncitorești internaționale 
prilejuit de întîlnirea cu' tovarășul 
Joergen Jensen, președintele Partidu
lui Comunist din Danemarca. întîlnire 
în timpul căreia a fost subliniată în
semnătatea dezvoltării conlucrării și ; 
solidarității dintre partidele celor două ! 
țări, precum și cu alte partide comu
niste și muncitorești, pe baza egalității 
în drepturi, respectării independentei, 
neamestecului în treburile interne, a 
dreptului fiecărui partid de a-și elabora 
de sine stătător politica, strategia și 
tactica revoluționară, corespunzător 
condițiilor istorice, naționale și sociale 
din propria tară.

O agendă diplomatică al cărei cu
prins evidențiază, desigur, în primul 
rînd, o activitate deosebit de bogată, o 
energie uriașă consacrată problemelor 
lumii de astăzi. Mai mult însă decît noi 
file la cele consemnînd, pe parcursul 
a peste un deceniu, întîlniri și 
convorbiri ale tovarășului Nicolae 
Ceaușescu cu peste 3 000 de șefi de 
state și guverne, lideri politici, membri 
ai guvernelor, conducători de organiza
ții obștești, savanți și oameni de cul
tură și artă din numeroase țări, 
această trudă zilnică spre binele țării 
și al lumii întregi se constituie în argu
mentul clar și statornic al lui „SE 
POATE", reprezintă opțiunea definitivă 
a României pentru o lume mai dreaptă, 
mai bună, mai generoasă, reprezintă în
crederea — întemeiată pe activitatea 
practică de zi cu zi — că aceasta și 
numai aceasta este calea pe care tre
buie să pășească toate statele lumii, 
egale și suverane.

DOINA FRUNTELATA ■
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B GALERIA PERSONALITĂȚILOR MUNCII

Sîntem trei Primarul, ciobanul si re
porterul. Primarul e Ion Hașeganu. se
cretarul Comitetului de partid al comunei 
Tilișca, din Mărginimea Sibiului. Cioba
nul e Ion Bratu, om de 45 de ani, stăpîn 
(împreună cu fiu-său. tot Ion. de 19 ani) 
pe o turmă de vreo două sute de oi. Ar 
trebui să fie acum cu turma, ar trebui să 
fie unde e turma, adică undeva pe la 
Obîrsia Lotrului, adică pe drumurile lungi 
ale transhumantei. în acele netărmurituri 
geografice înecate în ierburi si fum de 
nouri, adică pe acele drumuri care. în 
primăvara asta, s-au făcut de tot lungi, de 
tot necuprinse, nețărmurite. A fost o pri
măvară cu frig, cu ploi, cu pămîntul rece, 
cu nașterea ierbii întîrziată si grea, tur
mele n-au mai plecat în mai. ci in iunie, 
dar si asa. chiar călcînd ritmurile stră
vechi. strămilenare ale pendulărilor între 
munți si ses. încercînd deci să însele 
timpul, să „strîngă" calendaristica păsto
rească. drumul, mai mult ca oricînd. s-a 
lungit. De la Tilișca la Obîrșia Lotrului, 
mergîndu-se doar ..ne vîrfuri". ne piscuri, 
pe acele secrete cărări știute din mosi- 
strămosi. ar fi trebuit să se facă, cu oile, 
doar două zile. S-au făcut însă șapte, vîr- 
furile, In plin cireșar, fiind înzăpezite, 
trebuiau ocolite. A plecat cu turma fami
liei si cu turmele altora. împreună cu altii, 
băiatul. Ion. cel de 19 ani. Pentru prima 
oară, el singur sef sieși și oilor, nu aju
tor al lui taică-său. A trimis veste că a 
ajuns cu bine. Peste cîtevă zile, punîn- 
du-și toharca pe umeri și încărcînd pe un 
cal sau pe un măgar un sac cu făină și o 
pungă cu sare, o va lua într-acolo și 
Bratu-tatăl,

Ce înseamnă totuși. întreabă reporterul, 
® turmă de vreo două sute de oi ? Cîte 
sînt. de fapt ? Primarul Ion Hașeganu 
rîde. se întoarce spre Bratu. care nu prea 
ride :

— Auzi, nea Bratule. ce întreabă tova- 
rășu’, cîte oi ai. da’ așa, exact.

— Păi n-am zis ? Vreo sută eu, vreo 
sută fiu-meu.

— Tovarășu’ nu vrea cu „vreo", to- 
Varășu’ vrea cu cifre exacte.

Asta-I mai greu, zice Bratu (e greu, 
eonvine si Hașeganu. deși continuă să su- 
rîdă). oile-s oi. una se-mbolnăveste și 
moare, alta se rătăcește, nimerește în col
tul lupului, una fată si înmulțește turma, 
alta, deși trecută la mînzări. se dovedește 
totuși a fi stearpă, pe alta o mai si tai. 
cînd te-ai săturat de zemi de ierburi și 
ti-i dor de-o frigare, cum să tii bob nu
mărat socoteala lor ? Mai e si o veche 
credință, adaugă Hașeganu (în timp ce 
Ion Bratu. ghicindu-1. i-o ia înainte, zi- 
cînd că nu. el nu împărtășește credința 
asta), o credință ce spune că. dacă de
clari cu exactitate numărul oilor, dacă le 
dai astfel, pe toate. în evidenta destinului, 
ele nu mai sînt ale tale, sub voia ta. ele 
sînt luate în evidentă sau stăpînire de un 
destin ce poate fi. uneori, vrăjmaș, ele 
deci se pot pierde, ele deci pot muri. De 
fapt, mai adaugă Hașeganu, problema e 
alta, chestiunea asta cu nedeclararea e- 
xactă a cifrei oilor tine de vremea, incă 
proaspătă amintirii, cînd. pentru oi mai 
multe, plăteai mai mult, dădeai impozite 
mari, te trezeai prins într-o plasă de cote, 
dări, angarale, din care, zbătîndu-te. abia 
ieșeai, ieșeai uneori chiar și fără oi. 
Acum, poți tine câte oi poți.

Căci, zice Ion Hașeganu. s-a întîmplat 
acum, adică acum cîtiva ani. ceea ce. 
practic, s-a Întîmplat în toate satele ro
mânești în acești ultimi ani. s-a întîmplat 
ceea ce. mai cu seamă, s-a întîmplat în 
toate satele românești de munte, ocolite 
o vreme de grija ce li se cuvenea, printr-o 
neatenție dată lor. printr-o atentie exclu
sivă dată satelor de cîmpie. celor care, 
desigur, hotărăsc soarta recoltei, pîinea 
românilor. S-a întîmplat. zice primarul 
Tilișcăi. ca, în ultimii ani să se redea 
munților tării, plaiurilor Carpatilor si cio-' 
banilor lor. privilegiile lor uitate, să se 
redea ..Mioriței" dreptul la spațiul ei mio
ritic. un drept deopotrivă moral, dreptul 
de-a nu se mai rușina nici de blana-i 
scorțoasă si colbuită, nici de cionoarele ei 
de stihuri ce ne-au ritmat din veac limba 
grăită si sufletul, dar si unul material, 
adică dreptul de-a se înmulți, de a crește, 
de a se smulge plasa aceea de care vor
beam adineaori, de a tîșni liberă la lumi
nă. la soare. Ia iarbă grasă, la ziua de azi. 
la ziua de mîine. S-a întîmplat. astfel, ca 
păstorul român să-si reprimească curajul 
sortii. încrederea sortii lui si a stelei lui, 
dimpreună cu dreapta răsplată a trudei 
lui. O întîmplare. adaugă Hașeganu. care 
nu e o întîmplare. ci o expresie nobilă, 
comunistă si românească, a grijii pentru 
fructificarea unei mari bogății si pentru 
rostul pe lume al unor oameni cîndva 
uitati.

Că ei. acești oameni. îsi declară oile în 
cifre precise sau în cifre care încep cu 
„vreo", nu asta e important. Fiindcă oile, 
cîte sînt sau vreo eîte sînt. sînt toate, cu 
mieii lor. cu laptele lor. cu lîna lor și cu 
carnea lor. aici, la noi. în România, in 
munții noștri, ca avuție a noastră, ace
eași oricum ai număra-o. Deci important 
este că ele. oile. sînt. si că. mai ales, de 
la un timp, adică din timpul în care oie
rii și-au recăpătat curajul sortii, sînt tot 
mai multe. (Așa spune Bratu, iar Ion Ha
șeganu confirmă și nu confirmă : n-ar fi 
mai bine, zice el. ca totuși să se știe

In surtuc orășenesc (fiindcă e chemat la Sibiu, la o ședință), Ion Hașeganu, primarul 
TUU^ăi, între lipscanii lui, surprinși de Elena Ghera înainte de a pleca in transhu
manta acestei veri

TI LIȘC AN 11, 
la ultimul ceas al 
transhumanței de vară
exact cîtă e avuția asta, ca s-o poți gos
podări cum trebuie ? Mda. zice Bratu... și 
rămîne pe gînduri.)

în 1971. cînd Ion Hașeganu a devenit 
primarul Tilișcăi. 250 din cele 958 de gos
podării ale comunei (ale Tilișcăi si ale 
Rodului, sat aparținător) nu mai creșteau 
nici oi. nici vite. Pentru un sfert din oie
rii si din bouarii satului, memoria ..Mio
riței". purtătoarea unei experiențe de ge
neratii. se pierduse. în vara asta nu mai 
sînt. mi se spune, decît vreo 8 acele gos
podării cu ogrăzile reci, neînviate de su
nete de tilinci. neîncălzite de suflarea a- 
nimalelor. Nu va mai fi, în curînd, nici 
o astfel de casă cu curtea rece, cei 8 
fiind deja lămuriți să-si repopuleze graj
durile si staulele pe care, oricum, nu le-au 
distrus, doar că le-au amînat sau le-au 
schimbat menirea. în 1970. Tilișca avea 
10 000 de oi și 380 de capete de bovine. 
Acum : aproape 16 000 oi și 700 de tau
rine. în 1980. potrivit programului dezvol
tării economice a comunei, aprobat de în
treaga obște, vor fi peste 20 000 de oi și 
peste 1 000 de taurine încă nu sînt. la ora 
de fată, destule pășuni alpine, amenajate 
pentru păstorit modern, dar această operă 
de amenajare, care înseamnă deja cîteva 
sute de hectare cucerite în ultimii ani. se 
întreprinde cu energie. Se va ajunge, pe 
munții Tilișcăi. la vreo 2 500 de hectare 
de pășuni moderne, ceea ce va face ca 
transhumanta — ce] puțin cea de vară — 
să dispară. Va dispărea un mod de exis
tentă. de trudă si de cunoaștere, un mod 
de integrare a universului și de relație cu 
lumea a cărei cheie de aur zornăie la chi
mirul omului muntelui de multe veacuri, 
ceea ce. în aceste locuri, va însemna un 
eveniment echivalent cu o revoluție, adică 
o altfel de așezare a muncii si vieții, adi
că un nou acord cu natura, cu cosmosul, 
adică un altfel de armistițiu cu timpul.

Deocamdată însă transhumanta e în 
toi. deocamdată, aici, la Tilișca, satul oie
rilor e pustiu, toti sînt plecati cu turmele, 
Bratu e printre cei cîtiva. să-i numeri pe 
degete, rămași acasă. Rămas, zice el. „cu 
niște treburi de-ale casei", rămas, crede 
Hașeganu (si Bratu nu-1 contrazice, nici 
nu-1 aprobă, doar rîde). ca să-1 lase pe 
fiu-său. pe celălalt Ion. „să se descurce". 
Adică se procedează cu Ion. cel de 19 ani. 
cum se procedează, pe-aici. cu berbecii 
puberi, lăsati în munte „să se descurce", 
după acea aspră, dar dreaptă metodă a 
selecției naturale, după acea aspră, dar 
dreaptă metodă, unica «producătoare și a- 
testatoare de valori, a confruntării cu 
muntele. Cu muntele care, zice Bratu. „îți 
scoate afară si oile rele, si oamenii slabi". 
Ion. cel de 19 ani. s-a descurcat. Adică 
si-a luat făină, sare si bani, si-a luat apa
ratul de radio cu tranzistori (ca să asculte 
si muzică, si radiojurnalul, si. mai ales, 
buletinele meteo), si-a luat cojocul, dar si 
„fîsul" (cînd dorm în munți, sub ploaie și 
sub zăpadă, ciobanii îsi nun peste cojoace 
„fisuri" de nailon, ca să nu se ude) si a 
plecat. Stăpîn nu numai peste turma lui 
si a lui tat’su. ci si pe altele, adică ne un 
ciopor, de fapt ne o stînă întreagă (pre- 
luînd prerogativele lui Bratu-tatăl. de ani 
și ani sef de stînă la tiliscani). deci șef 
de asociație păstorească, a ocolit piscurile 
înzăpezite, a făcut șapte zile în loc de 
două, dar a ajuns cu bine, cu toate oile, 
trimitînd de acolo semeață veste că „trea
ba merge". A luat, zice taică-său. exame
nul cei mai greu, adică s-a descurcat cu 
drumul. N-a venit, de pe urma lui. nici o 

reclamatie. nici o amendă, deci n-a stri
cat nimic, nici o semănătură, deci a învă
țat ce trebuia învătat din drumurile mai 
vechi, făcute cu taică-său si cu alti bă
trîni. Primul secret al ciobanului, astăzi, 
mai mult ca oricînd. e să știe drumurile, e 
să știe pe unde să meargă, fiindcă astăzi, 
mai mult ca oricînd, cărările păstorești 
s-au subtiat. s-au îngustat, multe s-au în
fundat. au dispărut. înghițite fiind de o- 
goare. Nu mai merge ciobanul pe und_e 
vrea, dar are totuși ne unde să meargă, 
sînt destule locuri cu iarbă („iarbă. în 
România, zice Bratu. e mai multă decît 
pot mînca oaia sau vaca"), totul e rostul 
să le știi. Sînt ciobani bătrîni ce știu mer
ge cu oile din Tilișca pînă-n Constanta 
numai prin iarbă și netrecînd nici o apă 
pe nod. numai Dunărea, restul trecîndu-le 
cu piciorul. El. Eratei. știe pe unde s-ajun
gă pînă la Cluj, ferind șoselele, adică tă- 
lăzuindu-și turmele doar pe „dungi", pe 
dungi de dealuri, ne unde nu sînt semă
nături. Merge asa și pînă-n Banat, stră
bate pe confidențiale cărări codrii Iliei. o 
tine asa. tot prin pădure, pînă-n capul 
Aradului. Dar nu peste tot se poate merge 
așa, uneori trebuie (ești obligat !) să ieși 
în sosea. între automobile, milițieni și paz
nici ai C.A.P.-urilor. si bine s-ar merge 
și pe șosele, ferind mașinile, ferind pri
mejdiile. dacă de-a lungul lor. al acestor 
șosele, de-o parte si de-alta. ar fi niște 
fîsii înierbate. nu mai largi de trei-patru 
metri, ca să aibă oaia ce rupe, ca să nu 
intre în grîul oamenilor. Dar asemenea fî
sii nu sînt. Si încă s-ar merge bine, fără 
primejdii si fără pagube, dacă aceste dru
muri de transhumantă ar fi. prin acte, re
glementate. adică dacă toate județele ar 
face precum Dîmbovița sau Argeșul, 
care-au trimis primăriilor mărginene harta 
traseelor aprobate oficial pentru drumul, 
pe teritoriile lor. al oilor ce se călătoresc 
spre cîmpie sau baltă. Si încă s-ar merge 
bine, fără certuri, fără amenzi, fără pier
deri. fără întîrzieri. dacă s-ar înțelege, 
dacă s-ar sti. dacă s-ar cerceta de către 
cei în drept, adică de agronomi, de spe
cialiști. cît. cum si cînd păgubește oaia 
culturile si cît. cum si cînd le ajută să 
crească. Oile vatămă grîul doar atunci 
cînd solul e moale, cînd a plouat, fiindcă 
atunci, cu copitele, ele „bagă grîu-n pă- 
mînt". îl terciuesc. în rest, zic interlocuto
rii mei. o milenară experiență dovedește 
contrariul. Oaia ajută, zic ei. „înfrățirii" 
griului, ea „mîncă doar vîrful", care re
generează. prin asta paiul nu se mai face 
lung, deci spicele nu mai cad. oaia. în 
plus. îngrașă pămîntul. ea. în plus. îl 
calcă. îl tasează. tocmai în epoca în care 
el are mare nevoie de asta. Unii știu asta 
(cei din Tg. Mureș, de pildă, cînd terenul 
e tare, e înghețat, te lasă pe el cu oile, 
chiar te roagă să-1 calci cu ele), dar alții 
nu. Mai acum niște ani. într-o toamnă, ei. 
tiliscanii. se aflau cu turmele în Hune
doara. în zona Nădlagului. Au intrat cu 
ele în perimetrul I.A.S.-ului de acolo, au 
fost popriti, li s-au luat oile la obor, li 
s-au pretins niște amenzi care usturau. în 
miez de noapte, tîlișcanii au dat telefon 
aici. I-au sculat ne Hașeganu din somn, 
l-au pus să vorbească cu directorul I.A.S.- 
ului „Oamenii dumitale. a strigat în pîl- 
nie directorul, m-au nenorocit, mi-au stri
cat grîul". „Tot ce-au stricat o să plă
tească. i-a răspuns Hașeganu. mă pun eu 
chezas da’ acu. vă rog. dati-le drumul, 
sloboziti-le oile, că le mor de foame". „Si 
cînd o să plătească paguba ? De ce să n-o 
plătească acum 7“ „De ce să plătească 

acum ? Acum, tot nu puteti evalua ce s-a 
stricat. O să puteti evalua doar la toamnă, 
după recoltă". Recolta, adică ce-a dat 
grîul călcat de oi. a însemnat un record. 
I.A.S.-U1 Nădlagului n-a mai trimis, pînă 
azi, nici o plîngere. Și încă s-ar merge 
bine cu oile. încă s-ar face bine si cu fo
los transhumanta, dacă, prin locurile în 
care îsi poartă ciobanii turmele, niște oa
meni n-ar profita de nevoia omului de 
a-si paste mioarele, fortînd un profit, 
dacă nu personal (deși, adesea, si persoy 
nai !). ci. să zicem. în beneficiul planului 
economic al locului respectiv, un profit 
ce-1 apasă greu pe cioban. Adică i se dă 
mocanului sibian loc de pășune, dar cu 
condiția de a face, pentru locul acela, 
contracte, contracte de lină, de lapte, de 
predare a mieilor. Mocanul ăsta însă are 
deja contracte încheiate în satul lui, în 
Tilișca lui. El deci face ades, pentru a- 
ceeasi oaie, nu un contract, ci două sau 
trei, dar oare oaia fată de două ori ? Cum 
se descurcă, asta-i taina lui. dar e o taină 
care-1 costă. îl costă greu si inechitabil. 
Că si ciobanii sînt deseori vinovati („recu
noști, nea Bratule ?“, zice Hașeganu, și 
nea Bratu. tăcut, aprobă din cap), că nu 
respectă traseele, că nu respectă culturile, 
că se bagă cu oile peste tot. unde nu tre
buie si cînd nu trebuie, că vor să-și facă 
dreptate (sau pretinsă dreptate) cu legea 
bîtei. e si ăsta un fapt.

Deci mai sînt greutăți, nea Bratule. zice 
reporterul, ce greutăți ?. face, mirat, nea 
Bratu. Păi. zic. tot ce ziseși pînă acum... 
Tot ce-am zis. face. rar. Bratu. e mai ni
mic. e floare la clon, nu-i asa. tovarășe 
Hașeganu ? (Hașeganu aprobă din cap.) 
Sigur că truda si viata ciobanului sînt 
cum sînt. sigur că o seamă de „probleme" 
nu-s încă „reglementate", dar reglementă
rile sînt în curs, important este că fondul, 
fondul „problemelor", s-a deschis. în ulti
ma vreme, spre rezolvări Ce s-a făcut, 
în această Vreme, pentru păstori, pentru 
oamenii munților, nu s-a făcut nîcicînd. 
Să poți tine, fără impozite, cîte oi vrei, 
cîte oi ești în stare să tii ; să ai. cînd nu 
mai poți să muncești, bătrînetile sigure, 
adică,nensie (sînt deja în Tilișca vreo 230 
de bătrîni. foști ciobani, care nu-si mai 
împovărează copiii cu bătrînetea lor si cu 
neputința lor. ei primind pensie de stat): 
să ti se ofere. în munții din jur. amena
jate sub veghea specialiștilor, deci a sta
tului. pășuni moderne, care să-ti cruțe 
ostenelile drumurilor, care să-ti aducă 
iarba acasă : să ai în sat, prin grija sta
tului si a comunei, locuri anume de tuns 
oile, chiar si băi pentru oi. mișcate de mo- 
topomne ne care tu. ciobanul, n-ai dat un 
franc : să reintri, cînd te întorci din pen
dulările transhumantei. într-un sat mereu 
mai frumos. într-o Tiliscă pentru a cărei 
modernizare si dezvoltare (adică pentru 
prelungirea asfaltului, pentru instalarea 
conductei cu ană notabilă, pentru maga
zine. pentru sănătate, pentru cultură, pen
tru multele altele), statul. în acest cinci
nal. investește vreo 20 de milioane de lei; 
să-ti rămînă. dacă muncești cum trebuie, 
bani buni în mînă (lui si lui fiu-său. la 
fiecare sfîrșit de an după ce-și fac toate 
socotelile, după ce scad tot ce au chel
tuit. le rămîn, ca venit curat, care merge 
pe carnetul de C.E.C., cîte 30 000—40 000 de 
lei) : să ai casa casă, așa cum o are el. 
asa cum toti tiliscanii o au. cu camere 
multe, cu frigider, cu televizor si cu ara
gaz (Vasile Bratu. frate-său. tot cioban, 
are si baie cu hidrofor) : să ai toate astea 
adică lucruri pe care niciodată nu le-ai 
visat. înseamnă să fii necinstit sau abraș 
dacă, cu toată asprimea ei. n-ai iubi cio- 
bănia. n-ai face totul ca s-o ridici. Și ei. 
tiliscanii. fac. Ei înmulțesc numărul oilor 
si al vitelor mari, ei fac brînză bună (ei 
n-o „smîntînesc". ca altii, ei îi lasă smîn- 
tîna, vlaga, grăsimea), ei dau zilnic la 
fondul de stat cîte 1 000 litri de lapte, ceea 
ce. la 2 500 de suflete, nu e puțin, ei. mai 
mult, după un timp în care îsi trimiteau 
feciorii „la meserie", la oraș, fiindcă cre
zuseră ciobănia pierdută, fără putere, fără 
viitor, acum îi opresc pe lîngă ei. opresc 
cel nutin unul, ca să-I facă cioban. Adică 
om de viitor, om prețuit în tara lui. om 
cu șansa răsplatei drepte a trudei lui. 
Acum, să mă iertati, zice Bratu. eu trebuie 
să plec, mă duc acasă, mă duc să mă pre
gătesc. mîine o iau după fiu-meu spre 
Obîrsia Lotrului. Primare, să ai grijă de 
sat ! Si tu de oi !. îi spune Hașeganu. Cei 
doi se despart. Și-au spus totul si. cred, 
ne-au spus si nouă destul de mult.

ILIE PURCARU ■

L BOCA ■
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Rîndul de sus : Gheorghe Șerban, Costel Stănescu, Dan Stoian Rindul de jos : Alexandru Pop, Radu Demian, Mihai Țibuleae

Vă amintiți? 
Rugbiștii de la 
Grivița Rosie!» 9

Sportul i-a învățat 
că orice se poate rezolva 
cu anumite sacrificii

Pe directorul întreprinderii de ventila
toare din București l-am căutat la telefon 
în cîteva rînduri. Fiind sfîrșitul lunii nu 
poate fi găsit decât prin secții (afiu de 
la secretară), „iar dacă vreți să dați de 
di tisul, veniți la fața locului. Strada Ser- 
gcnt Nuțu Ioan nr. 44, în spatele Spita
lului Panduri".

— Am fost anunțat că veniți, spune 
directorul Gheorghe Șerban. Din păcate, 
trebuie să plec chiar acum la minister, 
așa că veți discuta cu directorul comer
cial.

— Dar... știți... e vorba de rugbi. „Fla
căra" se interesează unde sînt și cu ce se 
ocupă astăzi componenții „echipei de aur“ 
a Griviței Roșii, care în 19S4 era campioa
na Europei !

— Da. Interesant. Și pentru revistă, și 
pentru mine. în trei minute putem schim
ba două vorbe. Acum, uite, am ajuns 
director, dar încă de pe timpul „echipei 
de aur“ aveam funcții de răspundere în 
uzină. Nouă din cei cincisprezece eram 
ingineri. în acest timp am condus pe 
rînd atelierele programări metalice, ca- 
zangerie, constructor-șef și am fost ingi- 
ner-șef la secția vagoane cisternă. Jocul 
acesta, rugbiul, fiind un joc bărbătesc, 
m-a pus in fața greutăților de multe ori, 
chiar de tînăr. Or, munca din cazange- 
rie se aseamănă cu lupta din teren. Sfîr
șitul de lună, de exemplu, cere efort. 
Calmul, psihic și fizic, căpătat în practi
carea acestui sport, m-a făcut să rezolv 

■ ai bine problemele de producție, pro- 
.icme care de foarte multe ori te pun 
din greu la încercare. Țin minte, erau 
unele echipe mai slabe, care ne încurcau 
pină în ultimele 15 minute cînd. doar cu 
un efort foarte mare, pachetul de înain
tași întorcea rezultatul — cîștigînd.

— Adversarul de acum fiind producția, 
cu ce vă confruntați ?

— Am introdus în fabricație un nou 
profil de talere cu clapeți pentru rafină
rii, un produs asimilat, pe care înainte 
îl importam. Altă operație pe care o exe
cutăm acum este placarea prin sudură cu 
pulberi de metale dure pentru ventila
toarele liniilor de ciment.

— Cu cine ați rămas prieten apropiat ?
— Cu Mladin. Dar în fiecare toamnă ne 

revedem toți la un meci olds-boy, fie cu 
Steaua, fie cu Dinamo.

— Tovarășe Costel Stănescu, dum
neavoastră de ce compartiment răspun
deți ?

— Eu, din 1968, mă ocup de investițiile 
I.M.M.R.-ului. Activitatea aceasta de in
vestiții nu are momente de respiro — 
exact ca la rugbi. Să nu îi dai, adică, ad
versarului posibilitatea să atace.

— Cine ar fi „adversarul" în acest 
compartiment al investițiilor ?

—• Timpii morți ! Pierderea timpului 
determină nerealizarea tuturor etapelor 
necesare între întocmirea documentației 
și punerea în funcțiune a investiției. Ca
racterul, așa cum ți-1 formează sportul 
cu balonul rotund, e determinant pentru 
activitatea profesională. Echipa Grivița, 
de la primul pînă la ultimul minut de 
joc, ținea o linie ascendentă. Acest lu
cru mi-a Intrat în sînge și acum lupt să 
țin bine frîul investițiilor. Știți cum îmi 
spune directorul Alexandru Preda ? „In
vestitorul numărul unu."

— Dan Stoian, aceeași întrebare : ce 
ne puteți spune ca inginer, ca șef al sec
ției prelucrări-mecanice, ca om, plecînd 
de la faptul că ați făcut parte din cel 
mai vestit „15“ al Griviței Roșii ?

Vasile Mladin

Viorel Moraru

Mamei
Sînt, mamă, la o margine de lume 
Și n-ajung lacrime să ți-o sărut 
Simt doar săgeata unei toamne triste 
Vibrînd in trunchiul pomului căzut.

Sînt, mamă, Ia o margine de lume 
Și văd prin fața mea îngeri căzînd 
Lumini albastre, pure, neștiute 
Din leagănul copilului plingind

Cuvinte ce m-apasă ca un semn 
Pe fruntea care-ți poartă al tău nume 
Cuvintele scrisorilor de lemn 
Din casa de la margine de lume.

IONEL TECSA H

— La ora cînd se forma echipa eram 
muncitor. Intrînd într-un colectiv de oa
meni serioși, am avut posibilitatea să 
încep și să termin studiile. în cantona
mente eram meditat de cel care mai 
erau studenți sau de cei care terminaseră 
facultatea. Iar mai tirzlu făceam și eu 
același lucru cu cei care urmau după 
mine. Ca proaspăt inginer am trecut pe 
rînd pe la sculărie, cazangerie și serviciul 
mecanic. De zece ani răspund de secția 
prelucrări mecanice.

— Cît de greu v-a fost ? Șau poate nu 
v-a fost greu.

— Nici nu-mi dau seama acum dacă 
așa puneam atunci problema. Nu Sim
țeam că mi-era greu, ci doar că eram 
foarte concentrat. Simțeam că am toate 
datele problemei, iar mie nu-mi rămînea 
decit să stabilesc combinațiile adecvate. 
Știam din sport să-mi mobilizez colecti
vul, iar din experiența practică —■ cum 
să-mi mobilizez colaboratorii. în orice 
industrie din lumea asta se cere ordine, 
seriozitate și mai ales curățenie. Faptul 
că ai în subordine 1 000 de oameni, cu 
care trebuie să închegi o echipă, implică 
răspundere din punct de vedere al planu
lui : zeci de milioane pe lună. Toată pro
ducția uzinei trece și prin secția noastră. 
Și nu trece oricum. Răspundem pentru 
calitate. Majoritatea, 70—80%, fiind pro
ducție pentru export.

Alt fost rugbist, alt inginer, alt șef de 
atelier : Alexandru Pop.

— Atitudinea mea față de muncă și 
viață o datorez faptului că am. făcut sport 
la tinerețe. Rugbiul ne-a învățat să fim 
ordonați, să credem că se poate rezolva 
orice, cu anumite sacrificii. Nu cred în 
oameni talentați și netalentați, ci în oa
meni care sînt în stare să urmărească o 
idee pină la obsesie. Am fost căpitanul 
echipei naționale între 1972—1975, pentru 
că am crezut că pot și trebuie să ajung 
căpitanul echipei, în pofida unor calități 
fizice mediocre. Nu mi-a trebuit decît 
seriozitate și perseverență. Dacă efortul 
intelectual pe care îl faci învățînd, îl 
faci zilnic și după program, evitînd efor
turile în asalt, dacă tot restul vieții ți-1 

.^rdonezi în ideea de a face sport și dacă 
“îți respecți forma sportivă — acest crez 
care îți devine propriu, îți va călăuzi via
ța în continuare.

— Ce atelier conduceți ?
— Cel electric. într-un fel, este tot o 

echipă, dar ceva mai mare. Are 300 de 
oameni.

— Ce ați mai dori să spuneți ?
— îmi doresc să se înțeleagă la nivel 

național că, prin excelență, rugbiul este 
un sport care formează caractere și care 
nu întîmplător în lume, este considerat un 
mijloc de educație și nu doar un sport. 
Pentru că sînt convins de acest lucru, an
trenez echipa de juniori a Griviței și 
echipa națională de tineret.

— Tovarășe Radu Demian, ca vechi 
internațional și bun inginer, la ora ac
tuală credeți in formula sport șl muncă ?

— Am venit la Grivița în 1962, tocmai 
pentru că aveam garanția că voi face 
treabă serioasă, și ca.. inginer. Din echipă. 

făceau parte, la un moment dat, doispre
zece ingineri, care hțerau toți în uzină. 
Existînd această ambianță propice și 
pentru muncă și pentru sport — mulți 
din echipă conducînd compartimente im
portante — căutam să stimulez gustul 
jucătorilor în această direcție, ajutîndu-i 
să urmeze la liceul seral iar în continua
re facultatea, chiar dacă pentru echipă șe 
crea un gol.

Dinu Constantin — internaționalul — 
a început în Grivița ca ucenic la maca
rale, a terminat liceul șl facultatea, acum 
fiind inginer lă Institutul de cercetări. 
căi ferate. Din actuala echipă dau exa
mene la facultate în primăvară șapte 
inși.

Inginerul Mihai Tibuleac este cunoscut 
ca un specialist de nota 10.

— De pildă, acum eu ce vă ocupați ?
— Verific ultimele detalii la trenul 

electric automotor tip ramă format din 
cinci vagoane, cărora li s-au montat mo
toare de tracțiune la boghiuri.

- în ce constă noutatea ?
— Această garnitură va intra rapid în 

viteza de circulație de 120 <le km și va 
avea frîne foarte’puternice, ceea ce va de
termina scurtarea timpilor de staționare 
fâcîndu-1 ăccâsibl pe distanțe scurte cu 
opriri dese. Cea mai bună soluție pentru 
navetiști.

Despre inginerii Viorel Moraru și Va- 
sile Mladin ne-a vorbit scurt și convin
gător directorul I.M.M.R.-ului, Alexan
dru Preda : ,

— Pe componenții echipei de glorie 
i-am format în Uzină și i-am păstrat în 
uzină, cu toate că între timp au ieșit din 
forma sportivă dar au intrat într-p altă 
formă — a răspunderii economice. . Cu 
Viorel Moraru am colaborat în probleme 
de construcții încă din perioada cînd ju
ca. Era cunoscut ca specialistul nr. 1 al 
întreprinderii. Acum conduce secția 
construcții căi ferate a I.C.P.T.T. (Insti
tutul de cercetări și proiectări tehnologica 
din transporturi).

Cu Mladin am lucrat foarte aproape. 
E foarte bătăios, analitic, greu de dat 
înapoi de la ce și-a propus să ducă pînă 
la capăt. Are mare putere de muncă, iar 
faptul că e consultat șl i se cere părerea 
dovedește că e considerat lider și pe tă- 
rim profesional. A condus, pe rînd, toate 
sectoarele importante ale întreprinderii : 
producție, investiții, reparații mașini- 
unelte, director comercial și director. 
Acum este șeful atelierului de proiectări 
al I.C.P.T.T.

In încheiere trebuie spus că rugbiul 
este un joc al inteligenței, nu numai un 
joc al bărbăției, care pune probleme și 
te obligă să gîndești, un sport în care 
trebuie să organizezi, să nu lași nimic 
sub semnul hazardului. în marea familie 
a unei uzine acești tineri s-au format ca 
să devină o mare echipă și să rămînă 
apoi aici nu ca niște foste glorii, ci ca 
veritabili specialiști, oameni compleți, ac
tivi, buni camarazi. Este, neîndoielnic, po
vestea acestor destine o frumoasă lecție 
pentru cei care aspiră la gloria sportivă, 
ca și pentru cei care făuresc campioni.

ELENA GHERA ■
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■ CU SIMȚUL DATORIEI FAȚĂ DE CETĂȚEAN

Inaugurări

Magazinul tineretului promite să fie — 

și-i dorim să rămînă—o unitate etalon!
Concomitent cu desfășurarea Con

sfătuirii pe țară a oamenilor . muncii 
din comerțul socialist — convocată din 
inițiativa și Ia indicația secretarului 
general al partidului — rețeaua comer
cială din Capitală consemn^ o premie
ră : inaugurarea Magazinului tineretu
lui. în fapt, este vorba de o dublă 
premieră — un nou și vast spațiu co
mercial ce se adaugă rețelei noastre 
comerciale existente, și destinația aces
tui spațiu — Magazin al tineretului, 
primul de acest gen din țară. Dealt
fel, afluxul — obișnuit pentru primele 
zile după darea în folosință a „MT“ 
și neobișnuit pentru perioada care s-a 
scurs deja de la momentul tăierii pan
glicii inaugurale — atestă că „Strada 
Dorobanți nr. 10“ a devenit de pe acum 
o adresă căutată cu încredere de cum
părători, cu convingerea că ei găsesc 
ce caută, iar această marfă corespunde 
exigențelor lor firești.

Este și punctul de la care a pornit 
discuția noastră cu șefa de unitate de 
la Magazinul tineretului, tînără de 27 
de ani, Niculina Dima :

— Pornind de la faptul că am avut 
și avem o foarte mare desfacere de 
marfă, s-a făcut și se face în conti
nuare aprovizionarea cu toate sorti
mentele de marfă care au fost vîndute.

— Chiar cu toate ?
— Cu toate ! Dealtfel, o ilustrează 

afluența, care este aproape aceeași ca 
în clasica primă zi de funcționare a 
unui magazin.

— Dar acest „MT“, cum scrie pe fir
mă — am auzit multă lume că trece pe 
la „mete“> — ce este ? Vă invităm s-o 

spuneți și cititorilor noștri care nu v-au 
vizitat.

— Aparține de I.C.L. Universal și 
este o unitate etalon a Ministerului 
Industriei Ușoare. Suprafața sa este de 
5 000 mp — din care sala de vînzare 
se întinde pe 3 000 mp. Avem 16 ra
ioane repartizate la parter și etaj, ac
cesul făcîndu-se, cum vedeți, prin 
scări interioare.

— Și aceste 16 raioane ce desfac ?
— Produse diferite, începînd cu nas

turi, fermoare și ață și încheind cu 
pantofi, costume sau cravate, adică alt
fel zis, confecții, încălțăminte, tricota
je, galanterie, parfumerie, articole pen
tru decorațiuni interioare, articole de 
sport-turism, stofe și mătăsuri?

— Cam la cît se ridică numărul sor
timentelor ?

— M-ați pus în încurcătură. Sînt 
foarte multe. Numai merceria depă
șește cifra de o sută.

— Știți foarte bine, măi bine ea noi, 
că nu ceea ce scrie pe hîrtie, ci lucru
rile care se găsesc în magazin și cali
tatea mărfii concură la prestigiul ori
cărui magazin.

— Desigur. De aceea, am și început 
prin a ne ocupa de aprovizionarea rit
mică și, îndeosebi, de preferințele și 
gusturile cumpărătorilor. Am consta
tat, de pildă, că se caută serii scurte, 
linii moderne, culori deschise. „MT“ a 
fost vizitat și de numeroși turiști și 
oaspeți de peste hotare care nu și-au 
limitat prezența numai la aceasta ei 
cumpărînd diverse sortimente : confec
ții, încălțăminte etc.

în sfîrșit, sintetizînd, precizez că la

contractări ne vom baza pe solicitările 
cumpărătorilor înscrise în jurnalul de 
zi al șefei de unitate.

— Dumneavoastră sînteți tînără, ma
gazinul se numește al tineretului. Cine 
lace parte din personalul comercial al 
„MT- ?

— Numai tineri — fete și băieți — 
pînă la 30 de ani. Media lor de vîrstă 
este de 25 de ani. Au absolvit toți licee 
economice, iar înainte de deschiderea 
„MT" au urmat cursuri de perfecționa
re sub conducerea unor vechi și cunos- 
cuți lucrători ai I.C.L. Universal. De
sigur, vrem ca tinerețea noastră să 
constituie un atu în relația cu publi
cul cumpărător. Vrem să ne desfășu
răm munca astfel încît să veghem ca 

în rețeaua comercială să pătrundă nu
mai mărfuri de calitate superioară, iar 
calitatea serviciului să fie ireproșabilă. 
Numai așa tinerețea va* concura la 
prestigiul magazinului nostru.

— Am vorbit numai de lucruri bu
ne. Aveți totuși și niște probleme sau 
dificultăți inerente oricărui început ?

— Mari nu sînt. Totuși, cumpărăto
rii se plîng de căldura de la etaj. însă 
oamenii noștri, toți cei ce ne sprijină, 
au găsit, unele soluții de aerisire. Pe 
ansamblu, repet, totul e bine și sperăm 
să fie așa mai departe.

— V-o dorim.

NICULAE CONSTANTIN ■

Serviciile in stațiunile de odihnă

Luni, la Băile Amara
Despre Băile Amara aveam să aflu 

că sînt formate din trei microstațiuni : 
cea aparținînd Uniunii Generale a Sin
dicatelor din România, stațiunea Uniu
nii Naționale a Cooperativelor Agricole 
de Producție și ultima, stațiunea 
O.J.T.-ului Ialomița.

Luni, la primele ore ale dimineții, îl 
găsesc pe directorul Complexului 
U.G.S.R., Ioan David, în holul com
plexului, dînd indicații personalului la 
începutul seriei. Față de anul trecut, 
îmi spune directorul, am dat în folo
sință o nouă plajă dotată cu tot ne
cesarul și un teren de sport. Știți cît 
durează cazarea unui nou venit ? 5 mi
nute. L-am însoțit pe director în plim
barea pe care o face de cîteva ori pe 
zi prin toată stațiunea reprezentînd un 
mic oraș. în afară de cele 2 blocuri de 
locuit, de 3 cantine, bazele de trata
ment, bazinele cu apă caldă, cabinetele 
medicale, sălile de gimnastică, complex 
mai este dotat cu grădină-cinemato- 
graf, un club, o sală de festivități, bi
bliotecă cu 8000 de volume, un salon 
de frizerie și coafură, o alimentară, un 
magazin, servicii C.E.C., poștă, un bar 
de zi, centru de difuzare a presei...

La stațiunea Uniunii Naționale a 
Cooperativelor Agricole de Producție, 
Ion Dimcea, secretarul organizației de 
partid, își cere scuze pentru cîteva 
clipe. Se pleacă într-o excursie pe li
toral cu membrii cooperatori veniti 
aici. Capacitatea stațiunii noastre este 
de 500 locuri pe o serie de 18 zile. 
Noutăți ? Amenajarea unei plaje noi o- 
rientate astfel ca să fie scăldată de 
soare toată ziua. Datorită modernizării 
operațiilor de la cantină, masa se poate 
lua cam într-o oră, eliminînd astfel 
stagnările și aglomerările. Nu uităm 
nici o clipă că aici oamenii cîmpului 
sînt veniți la odihnă și tratament. Nu 
trebuie să-i sîcîim cu tot felul de pro
bleme mărunte de administrație.

în jurul orei 8 dimineața mă aflam 
la Stațiunea O.J.T.--ului. La intrare în 
complex, la bufetul „Popice", responsa
bilul Constantin Băloiu îmi spune că 
am picat rău. Ieri, adică duminică, a 
fost aglomerație mare și că a vîndut 
totul : mici, cîrnați, fripturi și, firește 
berea. Așa că acum nu mai are nimic.

— Noi nu servim micul dejun, încer
cati Ia cofetărie. De ce ? Nu avem ta- 
cîmuri. în drum spre cofetărie mă o- 

prese la chioșcul unde se vînd articole 
de plajă. închis — cu toate că înce
pînd de la ora 7,00 ar fi trebuit să fie 
deschis.

— Un pahar cu apă minerală pu
tem bea ?

— Nu, nu avem spațiu de depozitare 
și din acest motiv nu aducem. Am cî
teva sticle de Quik-Kola dar nu avem 
încă gheață. înghețată nu aducem 
fiindcă toneta a fost defectă, dar vă 
putem oferi un pahar de limonadă. Ieri 
am avut niște prăjituri cu cremă dar 
s-au vînduț Mai am una singură și 
cîteva fursecuri. Cornuri, nu va reco
mand, sînt de sîmbătă.

Mi-am zis, așa o fi lunea, dar opi
niile unor oaspeți ai stațiunii aveau 
să-mi arate că lucrurile nu stau bine 
nici în alte zile.

Dumitru Savu — lăcătuș mecanic la 
U.R.E.M.O.A.S. : „De cîte ori mă duc 
la cofetărie și doresc o cafea mi se răs
punde : „nu avem apă". Duminică la 
ora 11 nu se mai găsea bere, aceasta 
fiind cumpărată cu lăzile de cei din 
sat. Nu se aduce lapte bătut, iaurt, 
sana. Nu există spațiu de joacă pentru 
copii. Anul trecut, căci vin de cîțiva 
ani aici, directorul clubului ne-a pro
mis că o să amenajeze localul anul a- 
cesta. Totul a rămas doar o promi
siune".

Avram Gross, pensionar din Bucu
rești : „Vin de 18 ani aici. Ce m-a 
nemulțumit anul acesta în stațiune ? 
Multe. Acum, spre deosebire de anul 
trecut, nu mai au 10? conferințe medi
cale. Oamenii aici se cam plictisesc. 
Am auzit că la U.G.S.R. se organizează 
tot felul de acțiuni dar nu putem mer
ge pînă acolo. La cantina de regim se 
face curățenie de cîteva săptămîni. 
într-o dimineață mecanicul de la cen
trala termică nu a venit. Ni ș-a spus : 
„cazanul s-a spart".

La sediul O.J.T. Ialomița îl gă
sesc pe Iosif Dumitru, contabilul șef, 
care după ce îi explic cele constatate 
îmi spune : „îmi pare foarte rău. Știu 
de toate acestea dar eu nu prea cu
nosc cauzele. Sînt doar de două săp
tămîni aici".

Sperăm ca într-un viitor apropiat, 
așa cum dealtfel ne-au promis și cei 
de la O.J.T. Ialomița, această stare a 
lucrurilor la stațiunea administrată de 
ei să se îndrepte, astfel ca cele trei 
stațiuni de la Băile Amara să formeze 
un tot unitar.

SORIN POSTOLACHE SI

După ploaie vine
în cele patrii stațiuni de pe Valea 

Oltului — Călimănești, Olănești, Go
vora și Ocnele Mari — sînt așteptați, 
în acest an, aproape 250 000 de turiști. 
Români și străini. La ora cînd scriem 
aceste rînduri afluxul vizitatorilor e 
în toi. Este, cfe fapt, mai mult decît 
obișnuitul aflux al verilor, este, ni se 
spune — șî o constatăm cu ochii noștri 
— o adevărată năvală de oameni care 
iau cu asalt hotelurile, vilele, cabanele, 
campingurile, „satele de vacanță", ba
zinele, ștrandurile, sălile restaurante
lor, ale pensiunilor, ale cantinelor, ale 
cluburilor.

Cîteva din preocupările colecti
velor de muncă ale stațiunilor de pe 
Valea Oltului ne sînt înfățișate de to
varășul Marin Sandu, directorul Ofi
ciului județean de turism-Vîlcea :

— Am luat — în actualul sezon es
tival — o serie de măsuri pentru crește
rea gradului de confort al spațiilor de 
cazare, pentru o bună aprovizionare a 
grupurilor alimentare, în vederea asi
gurării unor meniuri variate și consis
tente, și — nu în ultimul, ci în primul 
rînd — pentru creșterea calității servi
ciilor oferite musafirilor noștri.

Afirmații cu o certă acoperire în 
realitățile cu care „perlele" Văii Oltu
lui își întîmpină vizitatorii. La Cozia, 
cea mai tînără stațiune-satelit a Căli- 
măneștiului, fonduri de investiții în 
valoare de peste 155 milioane lei s-au 
materializat în două noi hoteluri cu 
cîte 410 locuri de cazare fiecare, dispu- 
nînd de o modernă bază de tratament, 
de două pensiuni a cîte 200 de locuri 
pe serie, două restaurante, două baruri 
de zi, două cofetării, librărie, biblio
tecă, club, shop, frizerie, coafură, far
macie, magazin pentru desfacerea pro
duselor cosmetice și de artizanat etc. 
Tot aici au fost amenajate două piscine 
acoperite și o saună ele adăugîndu-se 
celor două ștranduri termale, mult so
licitate de oaspeții stațiunii Călimă
nești.

Valorificarea cît mai bună a bazei 
terapeutice reprezintă, de asemenea, o 
preocupare constantă a colectivelor de 
oameni ai muncii din stațiunile vîlcene. 
în zona Coziei au fost descoperite și 
captate recent cinci izvoare noi, între 
care două cu apă termală la o tempe
ratură de 41 grade Celsius. La Olănești 
s-au finalizat lucrările de recaptare a 
izvoarelor 16 și 30. Preocupările pri
vind creșterea eficienței curei balneare 
se materializează în aplicarea cu suc
ces a regimului dietetic individualizat 
în strînsă legătură cu tratamentul ge
neral, cu folosirea prioritară a factori-

soare
lor naturali prin cura de teren diri
jată, practicarea culturii fizice medi
cale în aer liber și la sală pe grupe de 
bolnavi și afecțiuni, toate corelate. cu 
reducerea consumului de medicamente.

Pentru înlesnirea accesului în sta
țiuni, conducerea Oficiului județean de 
turism a luat măsura introducerii unor 
getaxuri care asigură transportul la și 
de la gară, iar pentru reducerea timpu
lui necesar formalităților de instalare 
(cele dătătoare de atîția nervi, cele 
care, adesea, îți strică vacanța mai 
mult decît zece ploi) s-au creat dispe
cerate de cazare de unde oaspeții sînt 
repartizați cu cea mai mare operativ' 
tate în vile și în hoteluri.

Ce, face omul venit la odihnă și tra
tament în afara „programului" terapeu
tic ? Organizatorii de turism din sta
țiuni propun celor interesați numeroase 
trasee de excursii la locuri de semnifi
cație istorică și de un pitoresc deosebit 
din județ, ca și din zonele învecinate. 
Sînt programate, de asemenea, multe 
spectacole, oferite atît de formațiile 
artistice vîlcene, cît și de cele din alte 
localități ale țării, aflate în turneu. Pro
gramele caselor de cultură, cluburilor, 
bibliotecilor, cinematografelor se anun
ță și ele bogate, plăcute, și instructive.

Discutînd cu mai mulți oameni ai 
muncii care-și petrec concediul pe Va
lea Oltului am reținut și o serie de 
observații și de sugestii. Crearea unor 
mijloace de transport de agrement, cum 
sînt cele de pe litoral, ar da mai multă 
savoare peisajului și ar răspunde prompt 
cerințelor vizitatorilor. Sălile cu jocuri 
mecanice, care lipsesc nejustificat din 
stațiunile de pe Valea Oltului, ar fi și 
ele niște importante puncte de atracție 
pentru amatorii de distracții. Mulți din 
cei chestionați de noi se întreabă de ce 
întîrzie darea în funcțiune a bowling-u- 
lui de la Călimănești-Căciulata și de 
ce — apropo de „transportul de agre
ment", mai sus-pomenit — organizatorii 
vacanțelor nu s-au gîndît și la copii, 
la joaca lor, la distracțiile lor, pentru 
care nu s-au făcut prea multe lucruri 
notabile.

Un sondaj mai atent în rîndul 
oaspeților ar evidenția multe idei va
loroase care, fructificate, ar adăuga noi 
valențe activității consacrate oamenilor 
muncii veniți la odihnă și tratament, 
activitate care, aici, pe Valea Oltului, 
este vădit înscrisă într-o ascensiune 
calitativă, dar care poate și trebuie să 
se soldeze cu rezultate din ce în ce 
mai bune.
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CU SIMȚUL DATORIEI FAȚĂ DE CETĂȚEAN ■

STlNA CU JURISCONSULT ÎNCALCĂ LEGEA CU SPRIJINUL PRIMĂRIEI!
în „FLACĂRA" din 17 februarie 1977, 

sub titlul „O stînă cu jurisconsult", pre
zentam situația nefirească tolerată la 
Buftea în jurul unui crescător particular 
de oi. Numele ciobanului : Ion Pociu. Este 
domiciliat în București. Absolvent al Fa
cultății de drept, acesta n-a profesat 
niciodată meseria celor care veghează la 
respectarea legii. Ba mai mult, încâlcind 
el însuși flagrant legile țării, a suferit și o 
condamnare și a preferat să rămînă cio
ban. S-a aciuat cu turma la Buftea de 
vreo patru ani. De atunci își desfășoară 
nestingherit afacerile, sub ochii îngădui
tori ai autorităților locale, sfidînd regle
mentările legale în fața cărora toti cetă
țenii țării sînt egali. I.P. este agreat to
tuși pe motiv că „ne facem planul cu 
el Ia contracte de carne, de lînă și de 
brînză", așa cum ne-a declarat mulțumit 
primarul Marin Radu. Ce se întimplă din
colo de aceste cantități contractate însă 
nimeni nu manifestă prea multă curiozi
tate. Efectivul actual al turmei este de 600 
de capete. Pentru atîtea plătea, la 12 mai 
a.c„ vaccinarea. Turma este instalată, de 
ani de zile, abuziv, în oraș — lîngă auto
baza subordonată I.T.A. Ilfov — pe un te
ren și în niște saivane aparțlnînd C.L.F. 
din localitate. C.L.F.-ul s-a judecat cu ju
decătorul ratat Ion Pociu pentru deterio
rarea clădirilor și pentru chirie. O hotărâre 
judecătorească — definitivă prin Decizia 
nr. 1 000 din 25 noiembrie 1977 a Tribuna
lului județean Ilfov — îl obligă să plăteas
că Centrului de legume și fructe 17 260.96 
Iei. Pînă la 26 iunie a.c. plătise 3 000 de 
lei. Din cită carte și din cîtă știință a drep
tului a învățat. Ion Pociu știe că există și 
prescrieri pentru unele sume neachitate 
într-un timp dat, cum mai știe, din stră
duința lui neîntreruptă de a învîrti lumea 
pe degete, că, în general, tergiversările, 
de orice fel, le poate folosi, pînă la urmă, 
tot el. Cel puțin pentru alte tergiversări, 
pentru păstrarea neclarității asupra cîte 
unui lucru ș.a.m.d. Abilitatea cu care se 
strecoară _ printre legi și cu care, de ani 
de zile, ramîne în termeni buni cu notabi
litățile orașului — chiar cu primarul, 
după cum s-a văzut ! — poate însemna o 
notă bună pentru I.P. în ochii lui ori al 
prietenilor săi, dar înseamnă, fără nici o 
îndoială, o notă foarte proastă pentru cei 
care au datoria să asigure și la Buftea, 
ba chiar și în ce-I privește pe Ion Pociu, 
respectarea reglementărilor legale. Mai 
ales că ciobanul, cu turma și cu practicile 
lui, produce necazuri, inconveniente și 
pagube unor unități economice socialiste. 
Conducerea autobazei se plînge că cele 
600 de oi intră și ies zilnic pe poarta 
acestei unități. „Cînd plouă — spunea 
directorul Eugen Velcescu — vă dați sea
ma ce noroi se face. Apoi, oile se odih
nesc pe sub mașini. Fac o murdărie... de 
tîrlă. Noi avem asigurată paza militarizată, 
dar trebuie să privim de ani de zile cum 
orice reguli în acest sens se aplică... pînă 
la Ion Pociu. El face excepție. Consiliul 
popular cunoaște situația. Cui să ne 
plîngem ? La cioban intră și ies nenu
mărati clienți, unîi cu mașini. Primăvara 

se taie și se vînd aici sute de miei. E un tîrg 
imens și ilegal în văzul întregului oraș..." 
Evident, și în văzul autorităților care, din 
motive tot primăvăratice — cum sînt și 
mieii, de care aceste motive nu pot fi de
parte — preferă să mimeze neputința ori 
să aplice amenzi de ochii lumii, fără să in
terzică afacerile lui I.P. „Serviciul vete
rinar pentru controlul alimentelor n-a 
autorizat niciodată aceste sacrificări de 
sute de miei, a precizat tehnicianul vete
rinar Vitalie Dijmaru. Am mai dat 
amenzi, dar am ajuns să fim purtati tot 
noi, vorbesc și de șeful meu, medicul 
Cornel Popescu, pe la miliție și procura
tură, să fim noi anchetati în urma plîn- 
gerilor lui Ion Pociu cum că actele de 
amendă ar fi fost întocmite în lipsa lui. 
Ciobanul încearcă să ne intimideze, iar 
cei de la primărie, culmea, în loc să ne 
ajute să-1 determinăm să respecte legea, 
se pricep să-1 menajeze și să-1 încurajeze 
pe eL Sigur că, pînă la urmă, cei în 
drept s-au lămurit, dar n-a fost o plăcere 
pentru noi". „Cei în drept" s-au lămurit, 
după cercetări competente, că autoritățile 
sanitare nu-1 nedreptățeau pe I.P. Ei nu 
s-au lămurit însă deloc, de ani de zile, că 
Ion Pociu vinde anual sute de miei, în
câlcind în văzul lumii prevederile legii 
care reglementează regimul de sacrificare 
a animalelor. Am încercat să înțelegem 
tîlcul acestei povești absurde, stînd de 
vorbă, printre alții, cu medicul veterinar 
Virgil Tudorin de la circumscripția ve
terinară.

— Știți de '"sacrificările a sute de miei 
anual Ia stîna lui Ion Pociu ?

— Da.
— Sînt legale ?
— Nu. încalcă Legea nr. 41/1975 care 

are prevederi clare în acest sens.
— Ce obligații aveați dumneavoastră 

în această situație ?
— La Buftea, obligațiile de serviciu și 

corectitudinea trec prin filtrul ciudat al 
opticii tot ciudate a primarului. Eu am 
fost șicanat și persecutat destul, în dife
rite feluri, pentru că n-am vrut să trec 
cu vederea ilegalitățile comise de Ion 
Pociu și afacerile lui, tocmai acele ile
galități și afaceri împotriva cărora dum
neavoastră mă întrebați ce am făcut. Aș 
putea să vă spun multe despre ce a făcut 
primarul, în schimb, împotriva mea. 
tocmai pentru că nu închideam ochii la 
afacerile ciobanului care se dă cînd pro
curor, cînd judecător... Necazurile mele 
însă vă interesează mai puțin acum. Dar 
vă pot relata o întîmplare ilustrativă care 
s-ar putea să vă intereseze mai mult. Joi, 
27 aprilie a.c., în lipsa medicului Cornel 
Popescu, am fost invitat de comandantul 
Miliției orașului să-1 însoțesc Ia turma lui 
Pociu. A mers un întreg echipaj. Acolo, 
lîngă autobaza de transport, o mare mul
țime de cumpărători așteptau mieii pe 
care îi sacrificau de zor trei măcelari. Au 
fost amendați aspru măcelarii. Ion Pociu 
i-a liniștit spunîndu-le că de amenzi are 
el grijă. Ei să-și facă meseria, că și mili
țienii și-o fac pe a lor.

întrerupem aici redarea dialogului cu 

medicul. Incredibil, dar așa s-a întîmplat: 
măcelarii au tăiat sute de miei, oamenii 
de ordine au tăiat trei hirtii de amenzi, 
iar I.P. a surîs mulțumit. Se știe că o oaie 
aduce anual un cîștig net de circa 1000 
de lei. Avînd 600 de ol, ciobanul se joacă 
cu niște amenzi bune doar pentru acope
rirea formală a celor care le aplică. Dacă 
întreabă cineva, ei au dat amenzi. Dar, 
sub ochii lor, încălcarea legii, in public, 
continua. Ion Pociu, cu acele sume plătea 
de fapt „dreptul" — valabil numai la 
Buftea !!! — de a călca legea.

în afara celor de mai sus, turma lui 
I.P. produce necazuri, mai precis pagube, 
atît C.A.P.-ului din localitate, cît și Uni
tății agricole Chitila. Șefa fermei zooteh
nice a C.A.P., Covăchița Miiller, care este 
și vicepreședinte al cooperativei, ne-a 
spus : „Numai în acest an și numai eu 
personal am găsit turma lui Pociu de mai 
multe ori în culturile cooperativei. E 
vorba de grîu, orz, ca să nu mai vorbesc 
de lucerna. Este foarte greu să luăm oile 
la obor. Nu numai pentru că sînt multe, 
dar și pentru că ciobanii care le îngri
jesc sar imediat la bătaie". Președintele 
C.A.P., Emil Dascălu, spune foarte se
rios că el s-a asigurat din vreme, obținînd 
de la I.Pt o declarație scrisă că oile lui 
nu vor produce stricăciuni. Președintele 
n-are cum folosi însă acea hîrtie la aco
perirea pagubelor. Dar pagubele sînt tre
cute și ele cu vederea. Deși cooperativa 
a dus-o, în acest an, destul de greu cu 
furajele, lanțul atitudinilor incredibile 
continuă. La 13 mai turma a fost găsită 
în lucerna Unității agricole Chitila și 
luată la obor în incinta acesteia. Condu
cerea a trimis un tehnician. Teodor 
Alionte, la Consiliul popular Buftea să 
roage ca un delegat de acolo să ia parte 
la stabilirea pagubei. De la primărie i 
s-a spus să vină cu adresă scrisă. La 14 
mai, președintele C.O.M. de la Unitatea 
agricolă Chitila, Teodor Catrina, s-a dus 
și el cu adresa. „La primărie, vice
președintele Gheorghe Neagu n-a vrut să 
primească hîrtia. Era și tovarășul primar. 
Ne-au luat la întrebări că de ce am dus 
oile la noi. Că cine ne dă dreptul. Ne-au 
spus că ciobanul a închiriat pășune, pe 
malul râului Colentina, lîngă terenurile 
noastre..." Așa a început o dispută ciu
dată din care n-a tras foloase decît I.P. 
Oile i-au fost duse cu grijă la „sediu". 
Grija o înțelegem doar dacă ținem seama 
de efectul pe care l-a avut stăruința celor 
de. la primărie de a-1 feri de răspundere 
pe cioban. Pentru că el a închiriat în 
realitate abia la 23 mai — nu înainte de 
13 mai !!! — „pășunea din zona de hala j 
și inundabilă din punctul de la Uzina chi
mică și pînă la pasajul C.F.R. Chitila", 
cum precizează Consiliul popular în adresa 
nr. 15 098, din 12 iunie a.c. Primarul .a 
afirmat și în discuția cu noi că zona de 
teren respectivă este delimitată prin 
borne, că ea aparține I.C.A.B., care și-a 
dat acordul pentru închiriere. Dar, la 
Unitatea agricolă Chitila ni s-a prezentat 
un document — cu nr. 3 256, din 19 iunie 

a.c. — semnat de inginerul Nicolae Bă- 
lașa și tehnicianul Svetozar Rașcovici de 
la I.C.A.B., în care scrie : .... Aprobarea 
de pășunat dată Consiliului popular al ora
șului Buftea nu include terenul din aceas
tă zonă (tocmai locul în discuție, n.n.), de
limitarea zonei de exploatare nu a fost 
încă făcută și stabilită prin bornare". Cum 
rămîne atunci cu afirmațiile — este clar 
— nefondate ale primarului și cu încurca
rea evident intenționată a lucrurilor doar 
pentru avantajarea proprietarului turmei 7

Dealtfel, nici faptul că I. P. folosește 
ciobani pe care-i angajează și-i plătește 
după bunul lui plac nu deranjează pe 
nimeni la primărie, acest lucru fiind știut 
de ani de zile.

Despre sacrificările multor sute de 
miei, contrar legii, primarul Marin Radu 
a spus plictisit doar atît : „Am trimis să-i 
amendeze. Ce puteam să fac eu personal 
în plus ?“ Cît despre ce putea, ba chiar 
era dator să facă, sperăm că o să afle 
chiar de la șefii săi. In orice caz. marți, 
27 iunie a.c., tovarășul prim-vicepreședinte 
Medrea al Consiliului popular județean 
Ilfov ne-a spus foarte clar : „Este inad
misibilă atitudinea celor de la consiliul 
popular din Buftea de avantajare a aces
tui particular în dauna unităților socia
liste, de încurajare a lui pentru a încălca 
legile țării". Am ținut să discutăm cu to
varășul prim-vicepreședinte și despre 
bufetul consiliului popular din Buftea. 
Interlocutorul a precizat că un astfel de 
bufet nu are voie să desfacă decît mîn- 
care și băuturi răcoritoare. Menționăm 
precizarea deoarece la amintitul bufet, 
vecin cu primăria, trona la 26 iunie a.c., 
o stivă de lăzi cu sticle deja goale, dintre 
care cele mai multe de băuturi alcoolice. 
O lucrătoare comercială de acolo ne-a 
spus că „domnul judecător (așa este cu
noscut în oraș Ion Pociu, n.n.) n-a mal 
fost de o vreme pe la noi". Dar el a fost 
adesea văzut cum intra la acest bufet să 
se cinstească și mai ales să facă cinste. 
Cui ? Fiindcă pentru accesul în bufetul 
respectiv se practică niște legitimatii 
care poartă atît antetul și ștampila primă
riei cît și numele primarului și pe care, 
după numele titularului, scrie „are acces 
la BUFETUL CONSILIULUI POPULAR 
ORĂȘENESC".

Dacă Ia 17 februarie anul trecut adu
ceam în discuție mai ales cazul ciobanului 
I.P., de data aceasta, după atîta timp în 
care el a fost lăsat — ba chiar încurajat 
prin îngăduință amicală — să-și vadă de 
afacerile lui ilegale în văzul lumii ; de 
data aceasta se pune, cel puțin deopo
trivă, problema vicierii climatului de 
legalitate în acest oraș tocmai de către 
unii din cel plătiți și răsplătiți pentru 
a fi primii care să respecte și să vegheze 
la respectarea legalității socialiste. Aștep
tăm, de această dată, măsurile care se 
impun.

DORIN GHERGHÎNESCU ■

HHHRHS

Lăcomia este oarbă, iar prostia nu doare
Se îndemnau reciproc din priviri și 

din coate, ca două personaje sfioase 
dintr-o comedie veche, dar nici unul nu 
îndrăznea să rupă tăcerea. La îndemnul 
ofițerului de serviciu, rostiră, simultan, 
cu glasul pierdut :

— Necaz mare, tovarășe...
—- O pățirăm rău de tot...
— Ne trase pe sfoară...
— Două sute șaptezeci de mii...
— Vă rog, pe rînd, nu amîndoi oda

tă I Nu înțeleg nimic. Ce necaz ? Cine 
v-a tras ?... a intervenit ofițerul.

Cu chiu, cu vai, unul a legat, printre 
sughițuri, o frază mai ca lumea.

Cînd și-a dat seama despre ce era 
vorba, ofițerul de serviciu — cît era el 
de obișnuit cu tot felul de evenimente 
— a trebuit să se așeze pe scaun și să 
rămînă cîteva clipe pe gînduri. „N-or fi 
cumva «afumați» ?“ — își zise în 
sine ofițerul și le făcu celor doi semn 
să se apropie. Oamenii nu miroseau însă 
a băutură. „Să fi făcut cumva insola- 
ție ?“ Da* de unde ! Că plouase toată 
ziua și fusese frig.

— Eu tot n-am înțeles. Cum adică, 
ați dat bani, ca să vă facă bani ?!

— Dădurăm, asta e ! Ne luă mințile, 
împelițatu’ ! Zise că cu cît îi dăm mai 
mult, cu atît procopseala e mai mare. 
Cînd am auzit că poate să facă mili
oane...

— Chiar milioane v-a promis ?
—- Păi, altfel am fi dat noi două sute 

șaptezeci de mii ?...
— Măi, oameni, voi ați băut mătră

gună !
— Nici măcar o țuică de dude ! Ce, 

credeți că ne mai arde de băutură ?
Așa avea să se afle, recent, la Miliția 

județului Dolj, una dintre cele mai in
credibile întîmplări : o tranzacție ciu

dată între trei indivizi care trebuia să 
ducă, peste noapte, la pricopsirea a doi 
dintre ei cu o sumă de-a dreptul fabu
loasă — nici mai mult, nici mai puțin 
decît... 5 000 000 lei (?!). Să nu-ți vină 
să crezi că visezi ?!

Și totuși, nu este vorba de vreo glu
mă nereușită sau de vreun basm pentru 
copii, în genul „Punguței cu doi bani". 
„Beneficiarii" acestei afaceri —■ Tudor 
Dascălu și Ion Nedelcu din comuna 
Crușețu, județul Gorj — au trăit aievea 
senzația că le-a pus Dumnezeu mîna 
în cap. Păi, ca să-ți promită cineva că 
doar cît ai bate din palme, tu poți intra 
în posesia a două milioane și jumătate 
— adică fiecare dintre cei doi cîte două 
milioane și jumătate — nu este o mi
nune ?

'Este adevărat că „binefăcătorul" care 
le ieșise în cale nu le promisese ca să-i 
îmbogățească, chiar așa, pe gratis, dar 
ce mai contau cei 270 000 lei pe care îi 
pretinsese acesta, pe lîngă cele 
5 000 000 care urmau să-i primească ?!

Ca nu cumva să le-o ia alții înainte, 
nici n-au mai stat pe gînduri. Au dat 
fuguța acasă, au adus cu ei sarsanalele 
— 135 000 lei fiecare — și s-au înfățișat 
la locul de întîlnire, unde „omul-mi- 
nune", „binefăcătorul", „fabricantul de 
bani" și-a făcut apariția, cu o oarecare 
prudență, dar fără prea mare întîrziere...

Mai puțin punctual s-a dovedit a fi 
la cea de-a doua întîlnire — deși fu
sese stabilită pînă în cele mai mici 
amănunte : ora, minutul, locul, mijlo
cul de transport, ambalajele pentru cele 
cinci milioane, precauție de care să dea 
dovadă, mă rog, tot protocolul unui a- 
semenea ceremonial, unic în felul său.

Emoționați din cale-afară, viitorii mi
lionari așteptau cu sufletul la gură

I. BOCA ■

clipa reîntîlnirii. Dar au trecut minute, 
chiar ceasuri întregi și nici umbră de... 
fabricant de bani. Abia după cîteva zile, 
celor doi crușețeni le-a „căzut fisa", 
cum se spune, și s-au prezentat la mi
liție.

— Știți, ni s-a părut a fi un om... se
rios (?!), este în vîrstă, să aibă între 
60—70 de ani. Ne-a și arătat vreo 5—6 
sute noi-nouțe. Spunea că e! le-a făcut...

— Și ați putut să credeți asemenea 
bazaconii ?! i-a întrebat ofițerul uluit.

— îl crezurăm, ce să mai zicem, ne 
făcurăm de rîs, dar ne luă și banii...

Miliția avea să-1 identifice, după 
cîteva zile, pe „omul serios", în per
soana lui Vasile Grigore, zis Ghimiș, 
din Craiova, str. Timiș nr. 62, recidivist 

în meserie de înșelăciuni și alte fapte 
penale, condamnat de 9 ori pentru in
fracțiuni, fără ocupație. Ba, ca să fim 
drepți, de cîtva timp Vasile Grigore, 
zis Ghimiș, era ocupat pînă peste cap 
cu noua lui „Dacie-1300“, pe care o 
cumpărase cu bani gheață și căreia îi 
făcea rodajul. Avusese, în ultimele zile, 
multă bătaie de cap și cu alte cumpă
rături, în dreapta și-n stînga, pentru că 
nu este chiar așa de simplu să cheltu
iești 270 000 lei în două săptămîni ! I-ar 
mai fi trebuit o zi și ar fi lichidat și 
restul de 20 000 lei, pe care i-a mai gă
sit miliția asupra sa, din tot ceea ce 
primise el pentru „procurarea materiei 
prime, în vederea fabricării celor 5 mi
lioane" .

Escrocul urmează să dea socoteală 
pentru faptele sale, aceasta este treaba 
miliției și justiției, dar, lăsîndu-1 în 
seama celor în drept pe infractor, putem 
oare să trecem cu vederea atitudinea 
așa-zișilor păgubași ?

Ce-i drept, se mai întîmplă să fie in
dus cineva în eroare, cu o diferență de 
preț, cu un obiect din metal galben, 
prezentat drept aur — deși nu există 
nici o justificare pentru chilipirgii — 
dar să te orbească pînă într-atît lăco
mia și să crezi în asemenea bazaconii, 
că cineva îți poate oferi peste noapte 
cîteva milioane de lei, aceasta este prea 
de tot! Unde mai pui că la vîrsta și 
puterea de înțelegere a celor doi cetă
țeni, trebuiau luate în considerare măcar 
implicațiile de ordin juridic, dacă cele 
de ordin moral au fost ignorate cu atîta 
nepăsare. „Ce-mi pasă mie ce-o să zică 
lumea dacă ajung milionar, cît a-i bate 
din palme..."

Ce păcat că prostia nu doare !... S-ar 
duce omul la doctor din vreme și s-ar

MIHAI GROZAVU Bl
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„ÎN PROTEJAREA MEDIULUI, DOI FACTORI 
DECISIVI: APLICAREA LEGII ȘI EDUCAȚIA"

— Tovarășe profesor Virgil lanovici, 
sînteți președintele Consiliului național 
pentru protecția mediului inconjurător. 
Vă propun, in calitatea ce o dețineți, să 
discutăm despre „sănătatea" mediului in 
care cu toții trăim. Pentru că „un semnal 
de alarmă inconjoară planeta : natura e 
în pericol 1“ Ați Înțeles, sint cuvintele cu 
care incepeți să prefațați cartea „Omul 
sau Natura a scriitorului Edouard 
Bounefous, membru al Academiei Fran
ceze. Ce acoperire. în fapte, are acest 
semnal de alarmă al cărui sigiliu l-ați 
rupt ?

— Dacă ați fi citit mai cu atenție pre
fața amintită, ați fi înțeles că am o pă
rere mai optimistă asupra viitorului ome
nirii, decit autorul pe care îl prefațez. 
Spiritul cărții sale este oarecum alar
mant, pesimist. Din acest unghi de ve
dere, eu sint oarecum in contradicție cu 
autorul. Convingerea mea este că omul 
are o capacitate de adaptabilitate foarte 
mare la schimbările, dealtfel încete, ce se 
produc necontenit in cadrul mediului în
conjurător. Cred în inventivitatea sa, în 
acțiunile complexe pe care le inițiază, le 
urmărește cu persistență pe planul econo
miei fiecărei țări, pentru ameliorarea ca
litativă a factorilor de mediu, pentru gă
sirea de tehnologii noi, mai puțin po
luante, pentru grija de a se crea un mod 
de viață cit mai corespunzător pentru 
întreaga populație a globului.

— Am citit, vă mărturisesc, totul, cu 
destulă luare-aminte. Și să nu credeți că 
recurg la o schimbare de tactică, ci urmă
resc. astfel să vă invit la o discuție mai 
puțin convențională.

— In literatură se atacă, de obicei, 
niște probleme oarecum insolubile, ca de 
pildă, creșterea bioxidului de carbon în 
atmosferă. E firesc să crească : popu
lația Terrei crește vertiginos, consumă 
oxigen și produce mult bioxid de car- 
bon. Tot regnul animal, la fel, consumă 
oxigen. Prin arderea combustibilului fosil 
se consumă tot oxigen, așa că, în atmo
sferă, crește mult bioxidul de carbon.

*— Va apela oare locuitorul planetei, la 
tubul măștii cu oxigen ?

— Regulatorul, intre bioxidul de carbon 
și oxigenul atit de necesar vieții, este 
masa vegetală și planctonul. Rezultă, 
deci, că trebuie să refacem cit mai multă 
masă vegetală, să plantăm multe păduri. 
Programul Organizației Națiunilor Unite 
pentru protecția mediului prevede, printre 
problemele prioritare, și protecția păduri
lor ecuatoriale care în ultimii ani au 
început să fie masiv valorificate de țările 
respective, creîndu-se, astfel, un dezechi
libru și mai mare între producerea bioxi
dului de carbon și refacerea oxigenului.

— Creșterea masivă a bioxidului de 
carbon in atmosferă poate să ducă, după 
unii specialiști, la creșterea temperaturii 
medii pe Pămint, după alții, la scăderea 
acesteia. Ce ne puteți spune in legătură 
cu aceste supoziții ?

— Scăderea temperaturii numai cu un 
grad ar putea modifica simțitor clima, 
care, după aceiași savanți, ar putea avea 
consecințe asupra potențialului producției 
alimentare și agricole ale Terrei. Totodată, 
creșterea temperaturii pe suprafața glo
bului ar avea, se consideră, efecte dău
nătoare grave prin topirea parțială a ca
lotelor polare, care, la rîndul lor, ar con
duce la ridicarea nivelului oceanului pla

netar. Fiți liniștiți, însă, pentru că toate 
acestea sint speculații științifice, ipoteze.

— Ați pomenit mai înainte de „tehno
logii mai puțin poluante". Ce se întreprin
de la noi in acest sens ?

— Peste tot în lume, cit și la noi se, 
urmărește descoperirea și realizarea prac
tică de tehnologii mai puțin poluante sau 
fără deșeuri, valorificarea produselor se
cundare rezultate din noile tehnologii, se 
urmărește, în paralel, asigurarea protec
ției mediului înconjurător. Obiectivele noi, 
mai ales cele industriale, nu sint aprobate 
pînă nu sint prevăzute, într-un capitol 
aparte, cu instalații speciale care să îm
piedice pe cît posibil poluarea mediului 
înconjurător, cu tehnologii care să dău
neze cît mai puțin factorilor de mediu.

— Teoretic e foarte bine ; în practică, 
am avut ocazia să constatăm, unele din 
aceste instalații sint exploatate defectuos.

— Da, pentru că nu toate instalațiile de 
tratare și epurare a apei și aerului, care 
reprezintă investiții impresionante pentru 
țară, funcționează la parametri proiectați. 
Unele nu funcționează continuu, la altele, 
personalul de deservire nu asigură func
ționarea lor corectă. Se impune, deci, să 
stăruim în continuare în aplicarea măsu
rilor pe care partidul și guvernul le-au 
luat în ultimii ani, pentru valorificarea 
corespunzătoare a tuturor - instalațiilor 
antipoluante, pentru construirea de noi 
instalații, atît la obiectivele noi cît și la 
cele existente din trecut. Numai în anul 
1977, au fost construite și date în funcțiu
ne cîteva sute de noi instalații de tratare 
și epurare a apelor uzate, ridicînd numă
rul lor la peste 3 500 de instalații în eco
nomie. Dar toate aceste eforturi trebuie 
dublate, cum spuneam, de educarea 
acelora care le exploatează, de ridicarea 
conștiinței, a responsabilității lor. Un om 
care supraveghează o astfel de instalație, 
de epurare a aerului de pildă, este răs
punzător de faptul câ cerul de deasupra 
orașului său este mai puțin limpede.j 
exploatînd-o corect, aerul poate să rămînă 
curat, cerul — limpede.

— Dumneavoastră, ea președinte al 
Consiliului național pentru protecția me
diului înconjurător, dar și ca locuitor al 
Bucureștiului ce ne puteți spune în acest 
sens despre Capitala noastră ?

— Bucureștiul în raport cu alte orașe 
nu este un oraș prea poluat. Nu înseamnă, 
însă, că nu trebuie să luăm mă
suri, să luptăm conform legilor 
țării noastre pentru ameliorarea fac
torilor de mediu, pentru a lăsa 
generațiilor viitoare condiții de mediu fa
vorabile. Este o sarcină trasată de Con
gresul al XI-lea al partidului. Cetățenii 
centrelor populate în special pot contribui 
la crearea unui ritm mai grăbit al amelio
rării situației existente : prin plantarea, 
oriunde e posibil, a pomilor, a oricărui 
fel de vegetație, iederă, flori, gazon, care 
reprezintă regeneratorul în bine al atmo
sferei în care trăim. Perdelele de copaci 
de pe bulevarde și străzi devin un ecran 
protector atît pentru pietoni, cit și pentru 
cetățenii care locuiesc pe aceste artere, 
contribuie la dispersia produselor stradale, 
devin, prin procesul asimilației clorofilie- 

ne, adevărate uzine de oxigen. Omul nu 
trebuie să distrugă un copac, ci să-1 în
grijească, să-1 ocrotească. Aceasta este, 
în ultimă instanță, o chestiune de educație.

— Ce și-a propus să întreprindă orga
nismul pe care îl conduceți, pentru edu
carea maselor in acest sens ?

— De la înființare, colaborăm cu Uniu
nea Generală a Sindicatelor, Uniunea Ti
neretului Comunist, Consiliul Național al 
Pionierilor, cu Ministerul Educației și 
învățămîntului, pentru educarea maselor 
de oameni ai muncii în vederea protejă
rii mediului înconjurător. Există cursuri, 
tratate, manuale de ecologie, la toate ni
velurile de învățămînt sint capitole cu 
privire la protecția mediului înconjurător. 
Se urmărește, deci, educarea oamenilor, 
lămurirea lor, în sensul că ocrotirea na
turii devine tot mai mult o necesitate. 
Din păcate, și eu și dv. mai întîlnim tu
riști care taie pomii din pădure, aprind 
focul chiar sub plăcuța care îi averti
zează că nu au voie să facă focul în 
pădure, și mai săvîrșesc și alte păcate 
față de natură. Trebuie însă să împletim 
aplicarea factorilor educaționali, cu apli
care întocmai a legii, care este foarte 
bună.

— Se consideră, pe plan mondial, că 
pericolul cel mai mare îl reprezintă po
luarea apelor riurilor, fluviilor, a apelor 
litorale, a oceanului planetar. Care e 
situația la noi ?

— Rețineți o constatare : la vărsarea el 
în mare, adică la ieșirea din țară. Dună
rea, cel mal mare fluviu al Europei, este 
mai puțin poluată, la principalii indica
tori, decît la intrarea ei pe teritoriul 
României. Este efectul efortului care se 
face pentru tratarea și epurarea apelor 
industriale, care se devarsă în rețeaua de 
ape interioare a țării, ajungînd în final în 
Dunăre. Grijă deosebită avem și pentru 
litoral. Țărmul nostru este însorit, curat, 
plajele sînt largi, plajele artificiale, ame
najate înspre sud, au nisip adus de valuri 
și, alături de toată ambianța, contribuie 
la atragerea turiștilor de pretutindeni.

— Contribuția statelor membre ale 
O.N.U., la Programul pentru protecția 
mediului inconjurător, se eifra, la 1 mai 
1975, la 108 milioane dolari. Cum se 
cheltuiesc acești bani ?

— Cu realizarea de programe, urmate 
de proiecte, bineînțeles, la o scară de 
interes mondial ; prin realizarea de pro
iecte de supraveghere a calității factori
lor de mediu, de ameliorare cu caracter 
local, în special pentru țările în curs de 
dezvoltare. Ca programe cu caracter mon
dial, pot să vă citez Programul de deșerti- 
ficare a semideșerturilor și deșerturilor de 
pe glob, în vederea transformării terenu
rilor nefertile, a deșerturilor, în terenuri 
fertile, de pe care să se obțină hrană 
suplimentară pentru populația de viitor, 
mereu sporită, a globului pămîntesc. Un 
altul, este Programul pentru protecția 
mărilor și oceanelor lumii, care sprijină 
printre altele, și acțiunile de ameliorare 
a situației existente în Marea Mediterană, 
una dintre cele mai poluate mări din 
lume.

— Tot mai mulți oameni de știință 
susțin în teoriile lor că boala canceroasă 
s-ar datora, printre altele, șl efectului pe 
care mediul poluat l-ar avea asupra 
celulei. Se vorbește de o așa-zisă sufocare 

a celulei, a vieții în esență. Ce credeți
— Ș> acest aspect intră în domeniu 

ipotezelor, al unor concluzii fără dove? 
concrete în ce privește modificările posi 
bile care, se bănuie, vor apărea la genera 
țiile mai mult sau mai puțin îndepărtati 
de cea actuală. Se constată, într-adevăi 
acțiunea dăunătoare și persistentă a DDT 
ului și a compușilor clorurați în general 
folosiți ca antidăunâtori în agricultură 
Unele țări au luat deja măsura interziceri 
folosirii acestor produse, cu toate calită
țile lor care le-au impus în activitatea d< 
eradicare a unor boli, flagele cu carac
ter mondial. Și la noi în țară, produsei» 
acestea au o întrebuințare limitată și si 
urmărește înlocuirea lor cu pesticide auto 
degradabile. în ce privește relația dintn 
mediul poluat și boala canceroasă 
nu sînt medic, dar cred că nic 
aici nu putem face unele afirmații 
Sigur, toată lumea știe azi că exis
tă un așa-zls cancer al fumătorilor 
Tot așa, prin analogie, putem să credent 
că introducerea în organism, prin inspi
rație, în cantități mari, a produselor de 
ardere necompletă, a hidrocarburiloi 
rezultate de la autovehiculele de trans
port, fumul din arderea combustibililor 
fosili poate să ducă la creșterea numă
rului de îmbolnăviri în cancerul pulmo
nar. Dar cancerul se manifestă și îmbol
năvește foarte multe organe. Și atunci, 
ce alte cauze îl mai declanșează ? Oricum 
ceea ce trebuie să înțelegem noi este că 
nu se pot face schimbări cu bagheta 
magică de la o zi la alta. Totul se face 
cu strădanie, în ce privește inteligența 
umană, cît și posibilitățile economiei 
noastre de a investi fonduri pentru ame
liorarea într-un ritm mai grăbit a unei 
situații create de peste un secol în țara 
noastră. întreprinderile noi, așa cum 
prevede Legea protejării mediului încon
jurător, sînt proiectate cu luarea tuturor 
măsurilor pe care tehnica momentului o 
permite, pentru protecția factorilor de 
mediu.

— Au fost elaborate, eunoaștem, pro
grame de eercetare științifică referitoare 
la prevenirea și combaterea poluării 
atmosferice, a zgomotului și vibrațiilor, 
privind instalațiile de ventilație, eum și 
protecția apelor. Care sint rezultatele ?

— în multe uzine, unde zgomotul crea 
un mediu de lucru necorespunzător pen
tru muncitori, se aplică „Efectul Coandă". 
Procedeul uscat de fabricare a coxului a 
condus, de asemenea, la îmbunătățirea 
calității mediului la Coxeria de la Com
binatul siderurgic de la Galați. Se expe
rimentează, în construcții de locuințe, 
hoteluri, în sectorul agricol, folosirea 
energiei solare drept energie primară. Ne 
preocupăm de captarea energiei vîntului, 
a valurilor. Sînt numai cîteva exemple.

— Cum cooperează România pentru 
protecția mediului inconjurător ?

— Din 1973, de la înființarea Consiliului 
de Administrație a Programului Națiuni
lor Unite pentru Mediul înconjurător, 
România, ca țară membră a acestuia, 
aleasă de trei ori consecutiv, participă 
activ la un număr important de acțiuni, 
alături de celelalte 57 de țări, membre 
ale consiliului. Luăm parte la toate adu
nările generale și sprijinim acțiunile din 
program, care urmăresc ajutorul țărilor 
în curs de dezvoltare, în acest sens. Cola
borăm la acțiunile inițiate de Programul 
O.N.U. pentru mediu, cu experți autori
zați în domeniile respective.

N. GRIGORE MÂRĂȘANU P

Așezat comod la un birouaș și toc
mai ocupat cu încheierea unei situații 
de sfîrșit de lună, maistrul Petre Sfet- 
cu, șeful lotului 1 care lucrează în 
cartierul Micro IV din Tîrgoviște, crede 
că prin locurile în care ne aflăm nici 
nu poate fi vorba de risipă de mate
riale deși, părăsind puțin mai tîrziu, 
împreună, birouașul instalat în baracă 
și croindu-ne drum printre și peste 
niște mormane de cărămizi sparte și 
drugi de fier aruncați cam vraiște prin 
bălțile aduse de ultima ploaie, recu
noaște că risipa se află, cum s-ar zice, 
chiar sub picioarele noastre, dar și mai 
încolo, la numai cîțiva metri, prin cot
loanele blocului 32 A, ridicat pe jumă
tate, unde grămezile de cărămizi BCA, 
care ar trebui să stea frumos rînduite 
și stivuite, în forma calupurilor date de 
fabrică, riscă să ajungă pe alocuri pietre 
și pietricele. Știm, bineînțeles, că un zid 
nu se face numai cu cărămizi întregi 
după cum știm că nu poate fi făcut 
nici numai cu cărămizi sparte iar expli
cația maistrului Sfetcu ni se pare și 
mai puțin justificată pe măsură ce 
înaintăm în interiorul cartierului unde, 
lîngă clădirea aproape terminală a unui 
magazin zace, desigur tot într-o baltă, 
un maldăr de tîmplărie metalică în 
care rugina a intrat binișor și roade 
pe îndelete, cu toate că ea va arăta 
probabil satisfăcător după montaj, cînd 
va fi vopsită. Ca diriginte ai Șantie
rului 2, Constantin Rădulescu este de 
părere că pe un șantier de construcții 
nu poți avea nici ochi de artist, dar 
nu trebuie să ai nici „orb artistic", 
ceea ce ar însemna mai exact aici, în 
Micro IV, ca manipulările să fie făcute 
cu mai multă atenție în așa fel încît 
la descărcare panourile, mai ales cele 
de fațadă, să nu mai rămînă știrbe...

Cînd șeful de șantier află de la televizor 
că oamenii cu care lucrează sînt tineri

într-un alt colț al orașului, pe plat
forma industrială, pe șantierul între- 
prindenii Oțel-Inox, inginerul Grigore 
Andreescu, șeful laminorului de benzi 
și table din oțel inoxidabil, ni se des- 
tăinuie că tot ceea ce constructorul 
aruncă sau strică el, ca beneficiar, în
cearcă să pună deoparte și cu materia
lele respective să facă lucruri care cu 
siguranță vor fi utile, mai tîrziu, în
treprinderii. De pildă, a găsit disponi
bile atîtea grinzi de oțel, solide, masive, 
încît în subsolul halei de recoacere, 
sablare, decapare taȘlă laminată a con
struit cu oamenii săi mai multe ma-

RISIPA Șl RISIPITORII

gazii. Interlocutorul nostru este de pă
rere că lunile acestea sînt un moment 
prielnic pentru ca întreprinderea să se 
doteze cu spații care mai tîrziu ar putea 
s-o coste destui bani. Mai departe, în in
teriorul halei amintite ori în afară, către 
celălalt laminor, aflat într-o fază mai 
de început, întîlnim sumedenie de ma
teriale pe care inginerul Grigore An
dreescu le cîntărește din ochi și bă
nuim cu ce gînd. Cărămizi-șamotă pre
tutindeni, odgoane, clăi de saci de ci
ment la gura tubulaturilor de gaze arse, 
panouri de închidere din azbopan 
sparte, grinzi strîmbe etc. Cam tot ceea 

ce presupune o asemenea uriașă in
vestiție. După părerea inginerului Ca- 
zimir Rațiu, șeful Șantierului 4 din ca
drul întreprinderii de construcții-mon- 
taje metalurgice Tîrgoviște, dezordinea 
în care sînt ținute unele materiale și 
deteriorarea acestora s-ar datora fap
tului că oamenii săi sînt hotărîți să re
cupereze restanțele înregistrate pînă 
acum, că se lucrează așadar cu febrili
tate, deși ne îndoim că scopul acestei 
munci ar putea fi atins ținînd mate
rialele în devălmășie și chiar stricîn- 
du-le. Este acesta și motivul pentru care 
interlocutorul nostru își amintește în 
cele din urmă că „rampe de depozitare 
a materialelor nu s-au construit de la 
început ; s-a amenajat ceva ulterior, 
dar nu ajunge". La rîndul său, maistrul 
Ilie Cinteză, șef de lot, ne dezvăluie 
și el ceva din amintirile sale : „puneam 
astă-iarnă materialele pe zăpadă și ne 
trezeam cu ele în gropi". Amintiri in
adecvate totuși, pentru că de data 
aceasta ne aflăm chiar în miezul verii ! 
Dar pe acest șantier risipa de materiale 
este și de altă natură. Iată o notă adre
sată conducerii șantierului, adică ingi
nerului Cazimir Rațiu : „28.06.1978. Sub
semnatul Teodorescu Marin, maistru la 
lotul instalații, vă aduc la cunoștință 
că în ziua de 7 VI a.c. mecanicul de pe 
lansatorul «Kirov» aparținînd de IUGC 

Galați a lovit o tubulatură de ventila
ție cu catargul lansatorului, aceasta că- 
zînd de pe suport și distrugîndu-se par
țial. La fel s-a întîmplat și la șirul A, 
unde la manipulările făcute cu podul 
rulant greiferul a lovit tubulatura dis- 
trugînd-o“. încercînd să aflăm numele 
buclucașului și păgubosului lansatorist, 
inginerul Rațiu și maistrul Cinteză 
și-au amintit doar de un anumit Gheor
ghe, abia apoi, după îndelungi căutări, 
adăugind și numele Panait. Greu și-au 
amintit și de alte cazuri asemănătoare, 
de exemplu despre Ștefan Mincu, tot 
lansatorist, care mergea cu viteză mare 
și lua prin șantier viraje ca pe șoseaua 
națională, pînă a strîmbat odată un an
samblu de pane cu contravîntuiri, sau 
despre echipa lui Dumitru Simion, care 
r.easigurînd și nemanevrînd corect un 
utilaj, un „Pionier", încercînd să ridice 
o legătură de profile pe acoperișul ha
lei n-au reușit decît să distrugă și ceea 
ce făcuseră alții înaintea lor, paguba 
fiind destul de însemnată".

întrebat care ar fi, după părerea sa, 
cauzele acestor nereguli, inginerul Ra
țiu ne spunea : „Avem foarte mulți ti
neri. Ei sînt mai nervoși... Am auzit 
odată la televizor că Tîrgoviște este un 
oraș al tineretului".

Era să spunem : unde dai și unde 
crapă ! Dar chiar așa fiind, cum zice 
inginerul Rațiu, n-ar fi mai drept ca 
el să afle nu de la televizor ci chiar 
de la Tîrgoviște că la Tîrgoviște sînt 
mulți tineri ?.„

DUMITRU CONSTANTINESCU ■
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'^^////////^/  ̂ FLACARA LA DISPOZIȚIA DUMNEAVOASTRĂ □

Din partea unui cunoscut actor 
primim următoarea scrisoare 
adresată unui cronicar dramatic

Am citit cu ne-surprindere, 
încă o „cronică dramatică" sem
nată de dumneavoastră, stimate 
tovarășe Radu Popescu — cro
nicar de te-mut, prin consec
vența negației și a unui limbaj 
rural-pitoresc ce'ține de tacla 
balcanică — la adresa colegilor 
mei de breaslă, în spectacolul 
GOANA de Paul loachim. regia 
Alexa Visarion, în „România 
liberă" din ziua de 27 iunie a.c. 
Desigur, unui cronicar care, re- 
ferindu-se la interpretarea unor 
actori ai altui spectacol, poate 
să conchidă — textual : „ceac- 
pac“, nu ar trebui să-i atribuim 
decît, cel mult, atenția unui 
conviv la o cafea, unde se pot 
profera și înjurături, cu care, 
dealtfel, sînteți atît de familia
rizat, dar cînd taclaua își arogă 
pretenția de document teatral, 
atunci lucrurile trebuie — cit 
de cit — puse pe linia de plu
tire a adevărului, obiectivitătii 
și profesionalismului.

în cronica mai sus-mențio- 
nată, dumneavoastră apelați, 
din nou, la o logoree cvaside- 
magogică, cu care ne-ați obiș
nuit, și de mult timn nu-i mai 
acordăm atenție, dar acum, 
fiind orba de un spectacol cu 
totul excepțional, semnat de 
unul din cei mai talentați regi
zori ai generației tinere, tre
buie, mă simt dator, să intervin 
pentru a vă spune,- stimate to
varășe Radu Popescu, că tra
tarea piesei lui Paul loachim. in 
modalitatea „Domnișoarei Nas- 
tasia" de G.M. Zamfir eseu și a 
„Gropii" lui Eugen Barbu, se 
înscrie perfect în realitatea con
temporană și nu e deloc ana
cronică, ci, dimpotrivă, e realist- 
socialistâ. Trebuie totuși să 
aflați că nu e suficient ca 
oamenii șă se mut.e_ în blocuri 
confortabile, cu apă caldă și 
rece, pentru ca ei să devină, la 
cererea dumneavoastră, alți oa
meni. Dacă v-ați părăsi scaunul 
și ați veni, să zicem, în cartie
rul Crfngași, ați observa că sîm- 
bătă, apa caldă curge mai eco
nomicos, dovadă că baia e su- 
pra-solicitată, mai ales în aceas
tă zi, de sfîrșit de săptămînă.

în realitatea noastră socialistă 
există încă drame la nivelul 
„Domnișoarei Nastasia" și al 
„Gropii" lui Barbu. în aparta
mente confortabile, în interioare 
cu mobilă de zeci de mii de lei, 
au loc drame familiale, neînțe
legeri, molestări, despărțiri, si
nucideri — drame au mai ră
mas, încă, și nici nu s-ar putea 
altfel, atîta timp cit natura 
umană e, după cum știți, la fel 
de complexă, plină de umbre și 
lumini, de sfîșierl, ce exclud 
confortabila departajare în buni 
și răi — ar fi prea simplu și 
neadevărat.

Vreau să vă spun că spec
tacolul lui Alexa Visarion se în
scrie perfect în această realitate 
care se află într-un permanent 
proces evolutiv. Formarea omu
lui nou presupune o lungă pe
rioadă de transformare a con
științei și, așa cum știți sau nu 
știți, nu e suficient ca unui om 
să-i dai apă caldă și hrană în
destulătoare pentru ca el să de
vină, brusc, un alt om.

E ușor de afirmat sau negat 
o nonvaloare sau valoare, e mai 
greu de demonstrat.

„Palmele" date personajului 
feminin, am înțeles că v-au 
provocat o nespusă milă pentru 
actrița Ileana Cemat, ele (pal
mele) înscriindu-se, după dum- . 
nea voastră, într-un soi de tea
tru naturalist, dar în spectacolul 
GOANA, palmele poartă sem
nificația brutală a trezirii, a 
forțării către o anume direcție 
de viață a personajului. Cro
nica dumneavoastră se impune, 
ca de obicei, prin negație și di
minuare a unui act artistic de 
excepție care, paradoxal, e con
struit tot pe negație.

Singularitatea cronicii dum
neavoastră, în contextul celor
lalți cronicari, nu demonstrează, 
cum ați dori, punctul de vedere 
al unei mari personalități, ci o 
modalitate șubredă de a vă im
pune, precum un corist care 
poate ieși în evidență, cîntînd 
fals. Cronica dumneavoastră ex
primă subiectivismul dumnea
voastră agresiv, care, dat tipa
rului, are darul nedorit de a 
informa în mod eronat publicul.

în , ceea ce privește actorul 
Florin Zamfireșcu, pe care l-ați 
anulat total și căruia ați ajuns 
aă-1 dati și sfaturi radicale de 
ă se lăsa de recitat poezie, v-aș 
recomanda să-1 vedeți, să-1 re- 
vedeți în spectacolul ...Năpasta" 
de I.L. Caragiale, pus în scenă 
de același Alexa Visarion și 
a obținut premiul I în spec
tacolul cu care la Gala na
țională a recitalurilor dra
matice de la Bacău, unde vă 

va demonstra că nu e un actor, 
„cu fața bătrînicioasă" și „cu 
glas pițigăiat", ci un mare actor 
despre care presa străină. în 
recentul turneu efectuat în 
R.F.G. a scris numai în termeni 
laudativi.

Cronicile dumneavoastră au 
darul de. a fi amuzante și cred 
că locul lor ar fi în revista 
umoristică „Urzica" și nu în- 
tr-un ziar în care concurați, atît 
de nedrept, cu rubrica „vînzări- 
cumpărări", de la „mica publi- 
p j t O f ZI4*

• „FLACARA* nu ia In 
considerare scrisorile anoni
me. Scrieți-ne cit mai concis. 
Și nu uitați să vă iscăliți.

GEORGE BĂNICĂ 
actor

Din partea O.J.T. Gorj :

„Referitor la scrisoarea apă
rută în FLACĂRA nr. 20 a.c.. 
prin care Doina Sbîrcea din 
Clui-Napoca sesizează unele as
pecte negative privind cazarea 
la hotelul ..Carpati" din munici
piul Tg. Jiu. Consiliul oameni
lor muncii din cadrul O.J.T. 
Gori vă face cunoscut următoa
rele : constatîndu-se că cele se
sizate sînt juste, s-a hotărît ca 
lenjeria hotelului să fie înlocuita, 
iar receptionerul si camerista 
din perioada respectivă au fost 
penalizati cu 10 la sută si aver
tizați în modul cel mai serios 
asupra atitudinii și comportam 
reprobabile fată de pasageri. Vă 
asigurăm că ne viitor. în urma 
măsurilor luate, nu se vor mai 
repeta astfel de incidente"._____

Mă numesc Georgeta Ciumasu. 
chimistă pensionară din Ploiești, 
strada Democrației 92. bloc F. 
apartament 14. Eu sînt pensio
nată medical cu diagnosticul de 
leuconevroxită de 4 ani. Am ci
tit în revista FLACĂRA nr. 
33/1977 despre invenția doctoru
lui Dinu Florea de la Cîmnina. 
M-am adresat dînsului sore a-i 
cere ajutorul. Din luna septem
brie 1977 beneficiez astfel de 
tratamentul său si mă simt mult 
mai bine, avînd chiar acum spe
ranța că îmi voi putea relua în 
curînd serviciul. Doresc ca prin 
aceste rînduri să aduc mulțumi
rile mele doctorului Dinu Florea 
si soției dînsului pentru trata
mentul ne care ml-1 aulică, păs- 
trîndu-mi convingerea că mă voi 
putea vindeca complet

Din partea Departamentului 
Cultelor, direcția reiatii externe 
si secretariat :

„Urmare memoriului adresat 
revistei FLACĂRA de către 
Elena Bazîru din comuna Ba- 
sarabi. județul Constanta (care 
se plîngea eă. deși lucrase ca 
îngrijitoare, nu primește nici un 
ajutor —NR). vă comunicăm că 
analizînd situația. Casa de pen
sii si ajutoare a personalului 
B.O.R. i-a stabilit o pensie de 
invaliditate de gradul II. în care 
sens a trimis Arhiepiscopiei To- 
misului si Dunării de Jos dosa
rul în vederea emiterii deciziei 
de pensionare. Pensia se va în
scrie în plată începînd cu data 
de 1 august 1977".

Mă numesc Nicolae Badea, 
sînt din satul Urda de Jos, co
muna Cruset județul Gori. un 
sat situat departe de centrul co
munei. un sat oe care-1 iubim 
pentru că aici am văzut lumina 
zilei, cu toate că sîntem. cum 
spuneam, departe de centru, de 
moară si de magazin. Pentru că 
foarte multi fii ai satului 
au plecat să învețe meserie 
la Craiova, acesta fiind orașul 
cel mal apropiat, la circa 45 
kilometri : se cerea, deci, să 
avem si noi un autobuz de le
gătură. Ni s-a aprobat acest 
autobuz, acum un an si jumăta
te. dar problema s-a rezolvat 
numai ne jumătate si asta după 
nenumărate plîngeri si cereri. 
Deși initial aprobarea a fost ca 
autobuzul să circule pînă in 
centrul satului Urda de Jos. el 
nu circulă decît pînă în satul 
Miericeaua. situat la cîtiva kilo
metri de noi. Motivul : starea 
proastă a drumului pe această 
porțiune. Ni s-au făcut promi
siuni. s-au așternut cîteva gră
mezi de Piatră, total insuficient 
însă, mai ales pe timp ploios. 
Considerăm că organele noastre 
locale ar trebui să acorde o mai 
mare atentle acestei probleme, 
în sensul de a veni în ajutorul 
oamenilor din Urda.

Din partea Centrului sanitar 
si antiseptic regional C.F.R. 
Craiova :

..Referitor la articolul Un te
lefon' util piteștenilor : 1 39 71 
apărut în revista FLACĂRA 
nr. 23/1978. în care se stipulează 
că restaurantul din statia C.F.R. 
Pitesti se află într-o stare sa
nitară necorespunzătoare, vă in
formăm că C.S.A. regional 
C.F.R. Craiova, prin organele 
sale sanitare, a dispus măsuri 
corespunzătoare. în urma con
trolului efectuat la fata locului, 
care să conducă la îmbunătăți
rea stării igienico-sanitare. Vă 

mulțumim pentru sesizarea dum
neavoastră ; unitatea va fi în 
atentia noastră, pentru a nu se 
mai repeta asemenea situatii".

Am constatat cu satisfacție că 
în revista FLACĂRA din 11 
mai. pagina 8. ati publicat do
leanțele noastre cu privire la 
înlăturarea acelor aspecte mur
dare ce se petrec în birtul 
..Gloria" de pe strada Avram 
lancu din Mediaș, județul Sibiu, 
si vă mulțumim pentru acest 
lucru. Cu regret însă, constatăm 
că nu se întreprinde nimic pe 
plan local, noi nici măcar pri
mind vreun răspuns în acest 
sens. Ca și la intervențiile noas
tre directe de pînă acum, răs
punsul a fost o adîncă tăcere. 
Sperăm totuși că în cele din 
urmă cei în drep vor trece la 
măsuri concrete, pentru a înde
părta neajunsurile ce se consu
mă în localul mai sus-pomenit 
(V. Topa. Mediaș).

Din partea Ministerului Trans
porturilor si Telecomunicațiilor :

„La scrisoarea adresată revis
tei FLACĂRA de către Ioana 
Mateescu din București, prin 
care aceasta solicită instalarea 
unui nost telefonic la domiciliu, 
vă facem cunoscut că s-a exa
minat situația si ca urmare ce
rerea ei se aprobă, avîndu-se în 
vedere starea sănătății soțului 
ei Lucrarea se va executa cu 
prioritate după darea în folo
sință â extensiei centralei tele
fonice Pajura — trimestrul III 
a.c. Direcția de telecomunicații 
a municipiului București a pri
mit indicatii în acest sens".

Mă adresez d® această cale 
dumneavoastră, nemulțumit de 
unele nereguli' ce se mai mani
festă încă în activitatea unității 
I.D.M.S. Pitești. Problema pe 
care vreau să o fac publică se 
referă la vînzarea de autoturis
me ..Dacia — 1300“. si anume : 
pentru a cumpăra un astfel de 
autoturism trebuie să depui la 
C.E.C. contravaloarea sa. 70 000 
lei. iar în cazul cumpărării în 
rate se achită avansul necesar. 
Cu actul doveditor al depunerii 
acestor sume, cumpărătorul se 
prezintă la I.D.M.S. pentru pro
gramarea datei la care îsi poate 
ridica autoturismul. Pînă aici 
toate bune. Necazul începe din 
momentul prezentării : în mo
mentul în care ești strigat, con
form programării, ai surpriza 
să constati că de fapt autoturis
mul nu costă cit ai știut, ci se 
adaugă niște sume în funcție de 
niște adaosuri de confort. Se 
pune întrebarea : ce fac cei care 
au venit din alte localități, si 
care nestiind ce-i așteaptă, nu 
dispun, pe loc. de astfel de 
sume ' Automat trebuie să re
nunțe la programare, sau să aș
tepte zile în sir. poate prin re- 
programare sau bunăvoință să 
obțină autoturismul pe care l-a 
achitat. Cred că ar fi firesc și 
civilizat, ca I.D.M.S. să anunțe 
din timp cumpărătorii nrintr-o 
scrisoare. în mod precis, cu ce 
sumă de bani să se prezinte, 
sau să se găsească o posibilitate 
de informare acceptabilă pentru 
ambele părți. (Virgil Petcu. 
Ploiești).

Din partea Ministerului de 
Interne — I.M.B. :

„în legătură cu scrisoarea nu
mitei Arsenia Gata : la data de 
16 iulie 1976. aceasta si-a schim
bat domiciliul din comuna Dra- 
gomiresti-Deal. județul Ilfov, în 
orașul Tg. Jiu. schimbare efec
tuată după apariția Decretului 
nr. 68/1976. Localitatea Dragomi- 
rești-Deal fiind situată la 30 
kilometri de municipiul Bucu
rești si inclusă în lista locali
tăților cu posibilități de navetă 
zilnic. Circumscripția 9 miliție 
nu i-a aplicat în buletinul de 
identitate viza de schimbare a 
domiciliului din Tg. Jiu în 
municipiul București. întrucît la 
data de 6 iunie a.c. Consiliul 
popular al municipiului Bucu
rești a elaborat o nouă listă a 
localităților de unde nu se poa
te efectua schimbarea domici
liului în municipiul București, 
si din care a fost scoasă comu
na Drâgomlrești-Deal. numita 
Arsenia Gata a fost invitată la 
sediul Circumscripției 9 miliție 
si i s-a aplicat în buletinul de 
identitate viza de schimbare a 
domiciliului în municipiul Bucu
rești. încadrîndu-se astfel în 
prevederile art. 13 din Decretul 
nr. 68/1976".

Ca șofer International, pără
sind granițele tării de 11 ani. de 
multe ori am întîmpinat diferite 
greutăți datorate unor defecțiuni 
tehnice atît în tară cit și peste 
hotare. Am fost ajutat de uni
tăți socialiste, precum S.M.A. 
CHIȘINEU CRIȘ, I.T.A. BlR- 
LAD, I.T.A. VASLUI. S.M.A. 
ORADEA, etc., precum și de 
diferite unități străine, din 
U.R.S.S., R.P.U., TURCIA, PO

LONIA, etc. Nu la fel au 
stat lucrurile la I.T.A. TUR
DA unde, în ziua de 14 iunie 
a.c. orele 10.30 m-am prezentat 
cu auto nr. 34-B-9350, proprie
tatea M.A.I.A.-I.T.I.A. București, 
la care aveam rupt un tendon 
la axa de la dubă, și unde am 
solicitat o sudură contra cost 
maximum de 50 lei și care 
dura maximum 15 minute, 
plătită în numerar, sau cu 
comandă pe care să o ono
reze I.T.I.A. București. Re
vizorul tehnic de serviciu 
m-a refuzat zicînd că nu are 
voie să lucreze decît pentru au
tovehiculele proprietate I.T.A., 
trimitîndu-mă la inginerul șef. 
care mi-a spus același lucru, 
citez : „Nu ești de la I.T.A. — 
la revedere !“. Frumos ne aju
tăm uneori între noi. unitățile 
socialiste, i-am răspuns, eu. vă 
rog să rețineți tovarășe inginer 
că mă duc să încarc o marfă 
foarte perisabilă — căpșuni — 
care se depreciază cu fiecare 
oră întîrziere : Ia care, dinsul 
mi-a răspuns : „Nu mă intere
sează nici o marfă... !“. Mențio
nez că remedierea necesară a 
fost făcută apoi de S.M.A. TUR
DA, care nu a primit nici un 
fel de bani sau comandă ! (sem
nează Petre Suba si Lucian 
Pleșcanu. echipaj auto 34-B- 
9350).

Din partea Direcției de trans
porturi poștale București :

„Referitor la scrisoarea adre
sată revistei FLACĂRĂ de că
tre Eugenia Bocneanu din Sibiu, 
care sesizează modul defectuos 
de tratare a reclamatiei referi
toare la pierderea coletului poș
tal nr. 3587 prezentat la 26. 12. 
1977 la oficiul postai Sibiu 1. vă 
aducem la cunoștință următoa
rele : analizînd aspectele sesi
zate. am constată4 că personalul 
muncitor însărcinat cu rezol
varea cazului a tratat neinstruc- 
tional lucrarea repartizată, fapt 
pentru care s-au dispus măsuri 
de sancționare a vinovatului si 
a responsabilului colectivului 
din care face parte. în scopul 
preîntîmpinării pe viitor a apa
riției unor astfel de aspecte, ca
zul a fost prelucrat cu întreg 
personalul care participă la re
zolvarea lucrărilor de acest gen". *

Din partea Comitetului de 
cultură și educație socialistă al 
județului Prahova :

„Urmare scrisorii cititorului 
Costică Cojocaru din Bacău, 
care se referă la comportarea 
formației instrumentale „AMI
CII", angajată las restaurantul 
Sinaia, din aceeași localitate, 
vă relatăm că faptele sesizate 
sînt reale. Aceste aspecte, ca 
și altele înregistrate de orga
nele noastre de control, au fost 
semnalate conducerii O.J.T. 
Prahova cu sediul chiar în ora
șul Sinaia, în urma cărora s-au 
propus următoarele măsuri : se 
vor prelucra din nou prevede
rile Decretului 51/1975, precum 
și instrucțiunile C.C.E.S. refe
ritoare la modul cum trebuie 
să-și desfășoare activitatea for
mațiile muzicale din unitățile 
de alimentație publică, cu toți 
șefii de unități și factorii res
ponsabili din cadrul O.J.T. Pra
hova ; compOnenții formației 
„AMICII" au fost chemați în 
fa4a comisiei județene de veri
ficare și avizare a repertoriu
lui și li s-a pus în vedere fap
tul că orice abatere pe viitor va 
fi sancționată conform legilor 
în vigoare ; s-au dat indicații 
și sarcini nrecise președinților 
comitetelor orășenești de cul
tură și educație socialistă pen
tru întărirea controlului asupra 
modului cum se desfășoară ac
tivitatea acestor formații mu
zicale în restaurantele din raza 
teritoriului".

Mă numesc Simion Vornic, și 
vă scriu în numele locuitorilor 
din satele comunei Buchin. jude
țul Caraș-Severin. Cu toate că 
tovarășii de la Centrul de distri
buire a buteliilor din Caranse
beș s-au angajat printr-un do
cument scris să ne livreze bute
liile, pentru schimb, la data de 
10 a fiecărei luni, acest angaja
ment a rămas numai pe hîrtie, 
respectivul centru aducînd bu
telii atunci cînd are chef, în ul
tima vreme o dată la două luni, 
obligîndu-ne să așteptăm zadar
nic, uneori pe arșiță sau ploaie, 
sosirea acestora. Am sesizat în 
scris și în ordine ierarhică, am 
semnalat această situație neplă
cută și organelor de presă locală, 
nu ne-am ales decît cu faptul că 
tovarășii de la Timișoara îi cri
tică pe cei de la Caransebeș pen
tru „neglijență", aceștia din 
urmă „își însușesc critică, iar 
noi... continuăm să așteptăm în 
zadar. Poate că citind aceste 
rînduri, cei în drept vor regle
menta această situație, avînd în 

vedere că majoritatea dintre noi 
sîntem în cîmpul muncii, nu 
ne putem permite „luxul" de a 
pierde timpul degeaba.

Sîntem un GRUP de locatari 
ai blocului din strada Neptun 
nr. 21, mulți locuim aici, in Bra
șov, de peste 14 ani, vă scriem 
în numele celor acuzați de Ha- 
ralambie Banu într-o scrisoare 
publicată în revista FLACĂRA 
nr. 23/1978. în această scrisoare, 
H.B. ne acuza că am fi desfiin
țat un spațiu verde din jurul 
blocului, instalînd acolo — fără 
a avea autorizație legală ! — 
parcări pentru autovehiculele 
proprietate personală. Spre do
cumentare, alăturăm în copie un 
exemplar după decizia de a- 
probare a Comitetului executiv 
al Consiliului popular al muni
cipiului Brașov cu nr. 5151 din 
24.04.1978. Vă rugăm să ne cre
deți că toată strada Neptun, 
respectiv toate blocurile de pe 
această stradă au amenajate a- 
semenea parcări pe cheltuiala 
statului. Socotim că scrisoarea 
lui H.B. este pătimașă, neoglin- 
dînd realitatea, acesta trebuind 
a fi tras la răspundere pentru 
derutarea opiniei publice, (scri
soarea este semnată de un nu
măr de 11 cetățeni).

Din partea Comitetului mu
nicipal Focșani al P.C.R. :

„La scrisoarea adresată re
vistei FLACĂRA de către Au
rica Săvulescu din Focșani, 
strada 8 Mai nr. 15, prin care 
solicită sprijin în obținerea 
unui apartament din fondul de 
stat, vă informăm : din cercetă
rile efectuate de către tovarășul 
director al I.J.C.M. Vrancea, 
rezultă că A.Ș, locuiește la că
minul de nefamillști într-o ca
meră, este căsătorită, avînd un 
copil. Analizînd situația ei, 
comitetul oamenilor muncii de 
la întreprinderea județeană de 
construcții montaj a hotărît să-i 
repartizeze un apartament din 
cota unității, care este în con
strucție, astfel cererea fiind re
zolvată în mod favorabil".

Poșta redacției
Ana Ivanov - Tulcea. Vă 

puteti interna copilul la cli
nica ORL a spitalului «dlnic 
de copii „23 August". S-*  
luat legătura si cu tov. cont 
dr. M. Ciurea.

Florin Gornic — Timișoa
ra. Vi s-a admis contestația, 
urmînd să primiti drepturile 
de transferare conform Legii 
57/1974.

Nicoleta Searlat — Bucu
rești. Am fost informati că 
s-a dispus Centrului 5 
I.C.R.A.L.-Giulești să vă re
calculeze chiria, fiind indu
să în calcul și mama dv.

Hristu Zelea — comuna 
Ovidiu (Constanța). Sînteți 
ne lista de priorități. Blocul, 
care este în construcție, va fi 
dat în folosință in trimestrul 
IV 1979, si atunci va fi re
zolvată și cererea dv.

Mihai Ariton — comuna 
Urechești (Bacău). Ati foet 
reîncadrat la secția drumuri 
si noduri.

Magdalena si Teodor Mo
rarii — Tulcea. Grupul de 
șantiere Tulcea v-a reparti
zat o garsonieră la bl. El.

Grup locatari bloc. str. 
6 Martie — Constanța. Ra
cordul imobilului la rețeaua 
de termoficare șe va rezolva 
în cursul acestui an. Lucra
rea este programată în exe
cuția șantierului de construc
ții al I.C.R.A.L. Constanța, 
în acest sens vi s-a răspuns 
și dv. de către Consiliul 
popular municipal.

M. Voicu ș.a. — Craiova. 
Au fost remediate defecțiuni
le semnalate le rețeaua exte
rioară de canalizare. înlătu- 
rîndu-se astfel posibilitatea 
de inundare a subsolului.

MARGA NEDELEA ■

IB

• Anunțăm pa cititorii 
noștri care doresc să ni se 
□dreseze personal in rezol' 
narea diferitelor probleme că 
o not face in fiecare zi intre 
orele 10-13 iar luni, marți ți 
miercuri intre orele 10-17.
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■ SPIRITUL REVOLUȚIONAR ÎN ȘTIINȚA ROMÂNEASCĂ

— Tovarășe Florin Dumitrescu, pe 
? °* țfece notorietatea dumneavoas
tră științifică pe care ați obținut-o 
prin studiu și muncă se accentuează. 
.Vreau să vă spun că prezența mea în 
fața dumneavoastră se explică, astăzi, 
prin recepționarea unei știri care ne 
informează că ați fost ales, împreună 
cu unui dintre principalii dumnea
voastră colaboratori, inginerul Marian 
Bala, membru de onoare al comitetu
lui Congresului internațional de bio
inginerie, ce se va ține la Paris anul 
acesta, în luna noiembrie, și că vi s-a 
propus să conduceți — în calitate de 
editor șef — revista de specialitate 
„Acta electrografica" ce urmează să 
apară și care va avea un caracter inter
național și sediul în țara noastră. Pre
supun, deci, că aveți multiple și justifi
cate motive de satisfacție.

;— De fapt, eu n-am făcut nici o 
minune și, nu de puține ori, am supor
tat, destul de greu, felul în care s-a 
scris despre preocupările mele, despre 
rezultatele lor, obținute alături de co
lectivul interdisciplinar cu care mun- 
cesc. Nu este, vă rog să mă credeți, o 
falsă modestie, însă, pentru mine, do
meniul căutărilor noastre are un carac
ter competițional, fiindcă nu sîntem 
singurii care urmărim să aflăm cît mai 
multe despre organismul omenesc, în- 
cercînd chiar să diversificăm cît mai 
larg cu putință observațiile dobîndite, 
atingînd domenii care sînt departe de 
medicină, ca de pildă industria și agri
cultura, pentru a da doar două exemple. 
Cu alte cuvinte, „chinuim", este foarte 
adevărat sprijiniți de către C.N.S.T., 
„chinuim" în sensul că o cercetare 
științifică pe un teren, mai mult sau 
mai puțin virgin, nu seamănă, poate, 
cu nici un alt domeniu de activitate 
umană mai ales cînd cei care o între
prind știu că nu sînt singurii, că se 
află, deci, într-o întrecere. Vedeți, de
parte de mine vreo fluturare de orgo
liu, pentru că orice competiție include 
ideea de cîștig, de afirmare, de celebri
tate, mai pe scurt, care nouă, iarăși o 
spun cu modestie, nu ne lipsește și cred 
chiar că, dacă n-am fi foarte lucizi, am 
putea să ne sufocăm sub atîtea distinc
ții și recunoașteri de merit cîte am avut 
pînă acum, lăsîndu-ne amețiți de un 
succes care l-ar face imposibil pe cel 
adevărat, pe cel care de-abia de aici 
înainte îl așteptăm.

— Mă iertați că vă întrerup șirul 
gîndului, insă — după cîte știu — în 
competiția mondială a cercetării, în 
acest sector al electrografiei, oamenilor 
de știință români Ie sînt deja recu
noscute unele priorități foarte clare. 
Așa incit...

—■ Acum am să vă întrerup și eu.

fa
Intre „prioritate științifică" și „eficiență"

Florin Dumitrescu optează pentru cea din urmă 

(avind-o pe cea dinții...)
Cred că exprim un punct de vedere 
general al cercetătorilor, excepțiile, 
dacă există, întărind regula : orice om 
de știință nu se poate degaja de obiec
tul studiului său ajuns în stadiul reali
zării sale teoretice. El vrea, cu toată 
puterea ființei sale, să-1 vadă tradus în 
practică, intrat în circuitul public, dacă 
vreți. Cine susține altceva poate fi sus
pectat — de mine cel puțin — de lipsă 
de sinceritate. Or, noi ne dăm seama 
că avansul pe care-1 deținem, la aceas
tă oră, acea prioritate de care ați amin
tit, nu va dura o veșnicie, decît într-o 
eventuală și foarte îndepărtată istorie 
a electrografiei, fapt care nu este de 
natură să ne mulțumească, dacă de 
pildă, s-ar ajunge în situația ca apara
tele imaginate de noi acum și construite 
practic în două-trei exemplare vor 
ajunge să ne sosească din import ! Asta 
pe de o parte Pe de alta, sînt conștient 
că ceea ce am observat și realizat pînă 
acum, împreună cu colaboratorii mei, 
nu reprezintă, cu toată surpriza posi
bilă, decît un început, o sursă foarte 
bogată de alțe soluții, bazate, evident, 
pe aceleași principii proprii electrogra
fiei dar cu o sferă de aplicabilitate cu 
mult extinsă, valorată la parametri 
greu de întrevăzut chiar și de noi, cei 
care lucrăm direct în problemă. Or, 
dacă ideile noi se vor succeda în ritm 
de „bombardament" ele vor depăși (mă 
tem că aceasta este oarecum situația și 
în prezent) capacitatea de recepți’onare 
a industriei și vor începe să se elimine, 
în lanț, una pe alta, cea „veche" ce- 
dînd locul celei mai proaspete.

— Informațiile noastre sînt totuși 
pozitive, întrucît știm că se preconi
zează înființarea unui centru profilat 
tocmai pe electrografie. Ne puteți con
firma ?

— Deocamdată lucrăm în cadrul 
Centrului pentru igiena și protecția 
muncii (din Ministerul Industriei Chi
mice), cu care nu avem prea multe afini
tăți de producție, ca să zic așa, cu toată 
înțelegerea și sprijinul pe care ni l-a 
arătat, statornic, conducerea ministeru
lui. Am colaborat foarte bine și cu 
C.N.S.T.-ul, cu care avem contracte 
ferme, însă necesitatea unei instituții 
de profil mi-a apărut imperioasă, mai 

ales în urma vizitării, de către tovarășul 
Nicolae Ceaușescu, a expoziției creației 
tehnico-științifice, din luna aprilie a 
acestui an, prilej cu care șeful statului 
a avut aprecieri pozitive cu privire la 
rezultatele muncii noastre, dînd indi
cații ca ele să fie valorificate cît mai 
curînd. în acest spirit. Ministerul Indus
triei Chimice a și făcut propuneri con
crete de înființare a unui centru de 
bioinginerie. Desigur, timpul scurs din 
primăvară și pînă acum nu este foarte 
mare, însă aparatele imaginate și reali
zate de noi datează de cîțiva ani, vreo 
patru, ceea ce mi se pare suficient ca 
ele să fi putut intra în fabricație. 
Vedeți, există un raport foarte delicat 
între prioritate și timpul efectiv care 
trece de la stabilirea acesteia și pînă 
la aplicarea unei idei novatoare. Prio
ritatea este veșnică, dar ea nu-ți con
feră automat și exclusivitatea exploa
tării unei idei. Competiția despre care 
vorbeam se cîștigă sau se pierde în 
funcție de decalajul care separă priori
tatea de realizare. Ca om de știință ro
mân vreau, și nu cred să greșesc în 
nici un fel, ca fructul muncii la care 
am colaborat să treacă din domeniul 
gîndirii în cel al realității. Dacă cineva 
m-ar întreba ce am făcut în ultimele 
6-7 luni, dar așa, pas cu pas, cum fac 
ziariștii într-o anchetă critică, n-aș ști 
pe unde să scot cămașa, pentru _ că, 
cel mult aș putea spune că am... adîncit 
aspectele teoretice, dar practic n-am 
făcut nici un progres ; am alergat după 
hîrtii, după acele hîrtii care trebuie să 
existe, dar nu prin sertare și dosare, 
ci pe birourile celor care au putere de 
decizie, pentru ca o idee să devină fapt 
împlinit. Or, după știința mea, docu
mentele respective n-au ajuns încă acolo. 
Ca să mă înțelegeți mai exact, am să re
curg la un exemplu : radiologia a fost 
descoperită — cred — la finele seco
lului trecut, dar timp de 60 de ani, 
s-a tot perfecționat și încă se mai lu
crează în acest sens (lumea de specia
litate beneficiind acum de așa-numitele 
„raze X moi"), dar în tot acest răstimp, 
noua ramură și-a făcut datoria, a ser
vit investigației medicale, a ajutat să
nătății publice, s-a extins și în alte 

sectoare exterioare. Noi ne gîndim 
deja să ducem mai departe electro- 

. grafia și electronografia (care sînt 
două noțiuni diferite, deși unii se 
fac a le confunda ori le confundă pur 
și simplu) și pot să-i informez pe citi
torii revistei dumneavoastră că am 
ajuns la stadiul „micro", putînd să in
vestigăm și celula, nu numai un organ 
anume, că ne gîndim la noi surse de 
bioenergie, la folosirea de modele bio
logice în vederea obținerii de energie 
electrică, spre exemplu, ne gîndim la 
aplicabilitatea teoriilor noastre în chi
mie, la modelarea reacțiilor enzimatice, 
la așa-numita sinteză biochimică, între
vedem, pentru a spune doar extrem de 
puțin, eficacitatea electrografiei în 
agricultură pentru selecționarea semin
țelor, pentru detectarea maladiilor la 
plante, știm că industria poate bene
ficia de pîrghii puternice și sigure în 
tehnica defectoscopiel, toate acestea și 
multe altele încă reprezentînd certi
tudini și nu ipoteze, dar toate impu- 
nînd, cu acuitate, cel puțin crearea 
unei unități-pilot, care să producă o 
parte din aparatele create de noi și 
care să servească, simultan, mai multe 
ramuri ale activităților medicale, teh
nice și economice. Sîntem solicitați, din 
ce în ce mai insistent, de comenzi din 
țară și de peste hotare, există propu
neri interesante de cooperare cu di
verse firme străine și nu cred că poate 
fi ignorată o realitate pregnantă, și 
anume aceea că aparatura aceasta se 
situează în fruntea listei de prețuri pe 
plan mondial. Conducerea superioară a 
partidului ne-a cerut nouă, cercetători
lor, să răspundem unor înalte coman
damente de competitivitate internațio
nală, valorificînd cît mai complet cu 
putință capacitățile noastre de gîndire. 
Este tocmai ceea ce am încercat și con
tinuăm să facem. Cele peste 30 de bre
vete pe care le dețin, împreună cu 
diverși colaboratori, pînă în prezent, 
cred că probează afirmația mea, dar nu 
pot spune că sînt un om împlinit atîta 
vreme cît nu voi ști că măcar o parte 
dintre ele au intrat în circuitul vieții.

MANOLE CARȚAN ■

Din nou despre corectitudine in testul Kozak

PE CINE SPERIE FAPTUL CĂ NIȘTE 

OAMENI SE SIMT TOT MAI BINE ?
în urma apariției articolului „Corec

titudinea — întîia condiție a unui expe
riment" (Flacăra nr. 25/22 iunie 1978), 
în care se atrăgea atenția asupra fap
tului că testul Kozak, aplicat în prezent 
la Spitalul Fundeni, pe 18 bolnavi, „este 
pîndit de capcane, riscînd să ducă exact 
la rezultatele nefavorabile așteptate de 
dușmanii, fățiși sau voalați, ai unor 
metode de tratament românești pe care 
o practică îndelungată și mii de bolnavi 
vindecați le recomandă cu prisosință", 
am primit din partea Ministerului Să
nătății, Direcția asistenței medicale, o 
scrisoare al cărei conținut, conform 
Legii presei, invocată dealtfel și 
de persoana care semnează „pentru" 
și indescifrabil, avem datoria să-1 adu
cem la cunoștința publicului cititor, 
ceea ce și facem. „Protocolul pe baza 
căruia se desfășoară experimentul de la 
Fundeni, semnat de Ministerul Sănătă
ții și Pavel Kozak, nu nominalizează a- 
fecțiunile care intră în experiment, în
trucît Pavel Kozak a afirmat că vindecă 
toate bolile de piele.

Au fost selecționați -și trimiși spre 
Internare, în Spitalul Fundeni, 55 bol
navi, cu afecțiuni pe care Pavel Kozak, 
prin intermediul revistei Flacăra, a de
clarat că le vindecă integral. Dintre 
aceștia, a reținut numai 15. Ceilalți 40 
au fost refuzați pe motiv că afecțiunile 
de care suferă acești bolnavi „nu sînt 
prevăzute în protocol" (?!). Astfel, au 
fost refuzați 12 bolnavi cu psoriazis, 8 
cu lupus eritematos, 5 cu sclerodermii, 
7 cu pemfigus, 2 cu porfirii cutanate, 2 
cu epidermoliză buloasă etc. Iu articol. 

autorul, deși lipsit de competență, anti
cipează rezultatele testării. Pentru in
formarea corectă a cititorilor, este de 
datoria noastră să semnalăm că bolna
vii din experiment, deși după aproape 
o lună de la internare, nu prezintă a- 
meliorări obiective, ceva mai mult, bol
nava B. E. cu diagnosticul de epider
moliză buloasă prezintă o certă agra
vare față de momentul internării, lezi
unile fiind și suprainfectate. Evaluarea 
științifică a experimentului va fi făcută 
prin examinări clinice, de laborator, 
anatomo-patologice, potrivit prevederi
lor protocolului, de către^o comisie con
stituită în acest scop de către Ministerul 
Sănătății". Scrisoarea mai conține și 
alte acuze la adresa lui Pavel Kozak, 
dar cum ele nu privesc experimentul 
care se desfășoară la ora aceasta la 
Spitalul Fundeni, despre care se făcea 
vorbire și în articolul amintit, ele nu 
pot face obiectul discuțiilor de față. 
Intr-un fel, faptul că primim răspuns la 
unul dintre materialele apărute în ul
timii ani în revista noastră, referitoare 
la noul în medicina românească, este 
cît se poate de îmbucurător. Cele de 
pînă acum au fost urmate de o adîncă 
și semnificativă tăcere. Pe de altă parte 
ar fi prematur să se tragă concluzii asu
pra acestui test, afirmîndu-se că starea 
bolnavilor s-a agravat și venindu-se cu 
argumente din afara testului. Dar cum 
totdeauna am ținut — conform sarci
nilor profesionale — la o informare co
rectă a cititorilor noștri, am ținut la ade
văr, ne-am deplasat la fața locului, la 
Spitalul Fundeni, unde i-am găsit pe

Pavel Kozak și pe colaboratorii săi în 
plină activitate : schimbau comprese, 
ungeau bolnavii cu creme, preparau 
soluții, recoltau analize și sistematizau 
rezultatele. Aflăm de la bolnavi că a- 
ceastă activitate se desfășoară ziua ca 
și noaptea. Pe bolnava E. B., despre 
care în scrisoarea Ministerului Sănătă
ții se spune pentru „informarea corec
tă" a cititorilor că „prezintă o certă 
agravare față de momentul internării, 
leziunile fiind și suprainfectate", o gă
sim în curtea spitalului, unde se plimba 
cu o colegă de salon :

— Noi sîntem informați că starea 
bolii dumneavoastră s-a agravat ; în 
realitate constatăm că vă aflați la plim
bare. De ce rîdeți ?

— Rid pentru că Intr-adevăr, am 
auzit și eu că mi s-ar ține luminarea. 
Nu este adevărat ce se spune despre 
mine, ce vă scrie cine v-o scrie. Ade
vărul e că de cînd mă aflu în trata
mentul lui Pavel Kozak, mă simt foar
te bine. Eu sufăr de epidermoliză bu
loasă de la naștere și tot de la naștere 
mă tratez. Nicăieri însă nu m-am sim
țit mai bine ca aici, se poate vedea de 
oricine. Pe unde am fost mi s-a spus 
că boala mea este nevindecabilă, dar 
iată că acum am scăpat în bună parte 
de ea.

— Cu toate acestea, am auzit că sîm- 
bătă, 1 iulie, cineva a vrut să vă exter
neze : cine și de ce ?

— Cu vreo cîteva zile mai înainte, 
tovarășa doctor Maria Petrescu, în tra
tamentul căreia am fost, a venit la 
mine și mi-a spus să plec de aici că nu 
mă fac bine. Eu i-am zic că mă simt 
foarte bine, că poate să vadă și dînsa 
cum în mare parte rănile s-au închis, 
că pot să merg și să mănînc, că starea 
mea de sănătate nu s-a agravat, ci dim
potrivă, s-a îmbunătățit foarte mult. Cu 
toate acestea și fără voia mea, dînsa a 
decis să plec din tratamentul tovarășu
lui Kozak. Au trimis de două ori mașina 
salvării după mine, dar eu tot n-am

(■■■DHMMnaBnBnaHHanBnMi

plecat. Au m-ai dat de două ori telefon, 
dar eu tot n-am acceptat.

— Se șpune că de cînd sînteți aici, în 
tratamentul tovarășului Kozak, vi s-au 
suprainfectat leziunile.

— Nu este adevărat, am venit cu ele 
infectate și aici mi s-au vindecat.

Nu vrem să mai insistăm. Cert este 
că starea bolnavei Ecaterina Barbu, 
transcriem numele întreg cu voia bol
navei, de 24 ani, din comuna Breaza 
(Buzău), este mult mai bună decît aceea 
cu care a venit la Fundeni. Aceasta ne 
este dovedită nu numai de declarația 
bolnavei, care, știm, oricînd ar putea fi 
contestată de alții, ci ne mai este dove
dită și de diapozitivele făcute Ecaterinei 
Barbu, cît și celorlalți bolnavi, atît la 
începutul tratamentului, cît și la ora 
la care redactăm această anchetă. Cine 
le vede și cine nu se ascunde după per
deaua ignoranței, nu poate decît să se 
bucure de succseul lui Pavel Kozak, de 
faptul că, în România, la ora actuală, 
știința noastră medicală poate vindeca 
boli care pînă acum erau considerate 
incurabile. Că Ecaterina Barbu, căreia 
i se trimisese de două ori salvarea să 
fie „salvată" din mîinile lui Kozak, se 
simte mai bine decît atunci cînd a ve
nit, ne-o dovedește încă un fapt : ana
lizele de laborator efectuate pînă la 22 
iunie 1978. lată-le : „Barbu Ecaterina, 
24 ani, internată la data de 9 iunie, cu 
diagnosticul de epidermoliză buloasă 
congenitală, cu plăgi deschise, infectate 
și supurînd pe tot corpul. Investigațiile 
de laborator demonstrează la internare 
o situație internă total compromisă 
(anemie hipocromă severă, rulouri eri- 
trocitare și plasmocite în periferie, vi
teză de sedimentare în jur de 100, hipo- 
albuminemie și hipergamaglobulinemie 
extrem de pronunțate, bacii piocianic 
izolat din plăgi etc. După două săptă- 
mîni de tratament starea pacientei a- 
pare ameliorată (parte din plăgi s-au 
închis, parametrii urinari s-au norma
lizat), toate datele biologice rămînînd 
sub o observație atentă". Semnează:
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„Eu visez la o avalanșă de unicate pe piață r
Ni se pare ciudată experiența a trei 

-tineri studenți din Cluj-Napoca, azi ab
solvenți. .Ei au fost copleșiți cu laude, 
dar nu și-au putut finaliza ideea. încă 
de pe cînd erau studenți la Cluj-Napo
ca, matematicianul Răzvan Andonie, ar
tistul plastic specializat în design Adri
an Marian și muzicologul Pavel Pușcaș 
au primit premiul întîi la Semi
narul național științific studențesc pe 
tema „Contribuția cercetării științi
fice studențești la dezvoltarea mul
tilaterală a localităților patriei în con
dițiile revoluției tehnico-științifice", 
cu lucrarea lor „Aplicații ale es
teticii cibernetice — relații posibile 
între structurile grafice și mu
zicale și programarea lor pe cal
culator". Tot premiul întîi l-au primit 
la un Colocviu național de informatică 
de la Iași, ceea ce e bine și frumos, dar, 
cum spun matematicienii, nu și sufi
cient

MUZICA CU MUZICĂ

l-am întîlnit pe cei trei tineri la re
centul Simpozion de informatică și con
ducere de la Cluj-Napoca, unde, de 
asemenea, au produs o excelentă im
presie. Ne-au spus :

— Avem vreo 20 sau 25 lucrări pu
blicate, lucrăm de cinci ani, am primit 
premii și felicitări, dar, cu excepția 
unui contract al lui Adrian Marian cu 
Institutul de proiectări al județului 
Hunedoara pentru realizarea prin me
toda noastră a unui bloc experimental, 
pentru fațade, practic nu am înaintat 
cu nimic, deși am încercat și deși ideea 
credem, și-ar putea găsi multiple apli
cații.

Intr-adevăr, ea se înscrie pe linia 
unor-preocupări mondiale de dată foar
te recentă privind creația artistică prin 
mijlocirea calculatorului electronic. Ei 
au reușit ca prin modele și procedee 
matematice să creeze structuri vizuale 
și sonore în corespondență unele cu 
altele, aceeași schemă creativă găsin- 
du-și materializarea, concomitent, în- 
tr-o lucrare de grafică și într-o piesă 
muzicală. Stabilind și gradînd cores
pondențele dintre vizual și sonor, res
pectiv dintre spectrul vizual și cel 
sonor, dintre luminozitatea picturală 
și intensitatea sunetului, dintre gradul 
de saturație și timbru etc. ei au înfăp
tuit deci un dublu act de creație. A- 
ceasta explică și colaborarea pildui
toare pentru spiritul timpului între 
un matematician, un artist plastic și 
un muzicolog.

— Metoda noastră — explică inter
locutorii — oferă mijloace mai sigure 
și mai complexe pentru crearea unei 
ambianțe plastice și sonore tonifiante. 

ergonomice, favorizînd bunul mers și 
productivitatea muncii. O altă aplica
ție posibilă : muzică de anihilare sau 
atenuare a teribilului zgomot din hale
le țesătoriilor, împotriva căruia nu s-a 
găsit încă un remediu eficace. Alte 
aplicații — în psihoterapie. Se știe că 
pînă în prezent există încercări de tra
tament adjuvant în anumite boli ner
voase printr-o muzică de fond liniști
toare și un anumit cromatism, dar ele 
erau „administrate" sau în orice caz 
concepute separat. Metoda noastră ofe
ră o bază obiectivă pentru un „atac 
combinat". Apar și posibilități noi de 
diagnostic prin studierea modului de 
receptare de către bolnav a diferitelor 
combinații de sunete și culori, în strîn- 
să corelație. Dar cea mai largă apli
cație a metodei de generare a unor 
structuri grafice prin mijlocirea calcu
latorului vizează industria bunurilor de 
larg consum. Artistul și-ar alege un 
anumit tip de desen pentru vase, im
primeuri, mozaicuri, fațade de blocuri 
etc. și, mulțumită calculatorului, ar 
obține sute de variante, practic cu a- 
ceeași cheltuială de energie creatoare.

Grafica de calculator și relațiile ei 
cu industria ne plasează astfel pe te
renul tehnologiei, al realităților econo
mice imediate.

„știința se răzbună cînd o
NEGLIJEZI"

Se pare însă că mai trebuie niște 
inerții. Iată, bunăoară, experiența lui 
Cristian Bruteanu, de la Centrul de cal
cul al Universității București, docto
rand în matematică și fost asistent al 
lui Grigore Moisil la faimoasa catedră 
de Filosofia matematicii înființată de 
acesta la Facultatea de filosofic, care, 
în efemera ei existență, a încercat să 
arunce o punte de înțelegere între ma
tematică, artă și disciplinele umaniste, 
încurajat de ilustrul savant. Cristian 
Bruteanu a elaborat un sistem de co
mandă a războaielor Jacquard prin 
calculatorul electronic.

— Actuala tehnologie a acestor răz
boaie — arată el — nu permite produ
cerea decît a două-trei modele pe lună, 
în orice caz un număr de ordinul uni
tăților. Conectarea războaielor cu o 
unitate a calculatorului electronic ar 
permite o enormă diversificare a mo
delelor, un salt calitativ. De ce m-am 
preocupat eu, ca matematician, de a- 
ceastă problemă ? Fiindcă, în esență, 
este vorba de o programare adecvată. 
Odată ce ea există, calculatorul ar pu
tea elabora și imprima, mai întâi pe 
hîrtie, oricît de multe modele geome
trice. Ele s-ar distribui în magazine 
pentru a testa gustul cumpărătorilor. 

apoi s-ar trece la producție : progra
mele — minuscule role magnetice, și 
nu actualele cartele Jacquard, greoaie 
și voluminoase — s-ar introduce în 
calculator. Bineînțeles, am schematizat 
ia extrem, numai pentru a-mi ilustra 
ideea. Există numeroase variante și 
nici una nu elimină pe artist, pe crea
tor, pe care însă îl eliberează de mun
ca de rutină.^Nu e o simplă conjectură: 
programele există. Mi-aduc aminte că 
prima vizită am făcut-o la Ministerul 
Industriei Ușoare însoțit de profesorul 
meu, neuitatul Grigore Moisil. După 
moartea sa, m-am tot străduit să de
termin o experimentare, am vizitat și 
cîteva întreprinderi textile, dar nu am 
fost primit cu prea mult entuziasm. E 
drept, la Institutul de proiectări pentru 
industria ușoară înțelegerea a fost mai 
mare, dar lucrurile s-au poticnit la ni
vel de întreprindere.

— De ce ?
— Eu veneam cu o modificare prea 

masivă, o bună parte din tehnologia 
veche ar fi trebuit dacă nu răsturnată, 
cel puțin revizuită, noul ar fi pătruns

Semn al timpului: un matematician, 
Răzvan Andonie, un artist plastic, A- 
drian Marian, și un muzicolog, Pavel 
Pușcaș, și-au unit forțele, creînd struc
turi vizuale (un exemplu în fotografie) 
și auditive, cu ajutorul calculatorului 
electronic. Nu de lipsă de premii se 

plîng ei, ci de cu totul altceva. 

în toate compartimentele și unii se fe
resc de complicatii.

— Ce obiecții vi s-au adus ?
— In esență două. Prima : modelele 

existente se vînd și așa, desfacerea este 
asigurată. A doua : noul sistem nu mă
rește producția. în treacăt fie zis, uti
lizarea calculatorului propusă de mine 
ar fi îmbunătățit și productivitatea 
muncii. Dar nu acesta este esențialul, 
oamenii, furati de sarcinile cotidiene, 
nu au înțeles că vizam nu cantitatea, 
ci calitatea, diversitatea — obținute nu 
prin construirea de noi mașini, de 
hale etc., ci prin investiție de inteli
gență și folosirea mașinilor existente. 
Calculatoare avem, războaie avem. De 
ce să nu funcționeze împreună? Eu visez 
la o avalanșă de unicate pe piață, gra
tie calculatorului. Exagerez puțin, pen
tru a reliefa ideea. Firește, nu ignorez 
nici faptul că practica ar putea ridica 
și ea probleme dificile, dar nu insur
montabile.

— Concret ce s-ar putea întreprin
de ?

— Să se întrunească la aceeași masă: 
cei cinci sau zece creatori de grafică 
de computer din țara noastră, un fac
tor de decizie de la Ministerul Indus
triei Ușoare, doi-trei reprezentanti ai 
Institutului de cercetări textile și ai 
Institutului de proiectări pentru in
dustria ușoară, doi-trei specialiști în 
design și unul-doi conducători de în
treprindere. O reuniune restrînsă de 
lucru. Sînt multe lucruri pe care nici 
noi matematicienii nu le știm și le-am 
putea afla de la industrie. în cadrul 
sugerat, dar cred că este valabilă și re
ciproca. Discuțiile s-ar finaliza prin 
contracte de cercetare. Poate cu acest 
prilej ar ieși la iveală și alte încercări 
și căutări pe linia aceasta și s-ar evita 
paralelisme. Concomitent s-ar putea 
organiza o expoziție de artă ciberneti
că dedicată industriei ușoare, unde 
s-ar prezenta grafică *de calculator uti
lizabilă în design, artele decorative, 
pentru țesături, imprimeuri etc. Aceas
ta ar facilita și un schimb intens de 
păreri și de idei între ciberneticieni, 
reprezentanți ăi întreprinderilor și 
viitorii consumatori si beneficiari ai 
acestei arte : publicul. Timpul nu aș
teaptă ! Aș încheia, legat de aceasta, 
cu o amintire. Cu puțin înainte de 
moartea sa, am participat cu Grigore 
Moisil la o discuție cu plasticienii de
spre posibilitățile artei cibernetice și 
rezultatele obținute de mine la ora a- 
ceea. Un preopinent s-a ridicat, pro
testând viguros : „Ce avem nod nevoie 
de artă creată cu mașina ? Se va 
pierde inefabilul din artă". Profesorul 
a răspuns : „Cînd a apărut mașina de 
scris, unii scriitori ezitau să recurgă 
la ea, de teamă să nu se piardă inefa
bilul, parfumul creației lor. Știți și dv. 
prea bine că nu s-a pierdut nimic".

LIONEL NIȚESCU ■

doctorand biolog Gruia Ionescu, biolog 
Dumitru Berindei, biolog Cristian Ra- 
rinca.

S-au efectuat, ne mărturisește biolo
gul Gruia Ionescu, cam 30 de teste bio
logice pentru fiecare bolnav, cuprinzînd 
cei mai semnificativi markeri hepatici, 
renali, imunologici, hematologici și uri
nari. Starea tuturor bolnavilor este 
bună, fiecare dintre cei 18 bol
navi care sînt tratați de Pavel Kozak, 
în cadrul acestui test, a beneficiat în 
mod evident de tratament. Dovadă stau 
diapozitivele care se pot consulta de cei 
interesați, analizele de laborator, stau 
înșiși pacienții.

Stăm de vorbă cu mulți dintre bol
navi. Pe unii îi cunosc din diapozitivele 
consultate la Consiliul Național pentru 
Știință și Tehnologie, le-am văzut sta
rea, cel puțin exterioară, în care au 
venit aici : oameni cu capetele și tru
purile pline de răni, de plăgi, de-a 
dreptul infirmi, care se ascundeau de ei 
și de lume, într-un cuvînt, oameni care, 
întruchipau groaza ! Ne declară : „A- 
cum, pot privi lumea în ochi !“ sau „în 
sfîrșit, mi s-au limpezit fața și trupul !“ 
sau „Acum, pot purta și eu o bluză, 
pot să încalț un pantof 1“ Cuvinte ce 
merită a fi reținute, cuvinte pline de 
semnificații, cuvinte esență, cu care 
putem continua, dar ne oprim aici, pen
tru a nu deveni mai mult patetici și 
mai puțin riguroși. Faptul că acești oa
meni nu fuseseră vindecați pînă acum, 
nu probează lipsa de dăruire profesio
nală a acelora care i-au tratat sau lip-

Laboratorul, același apel:
în perioada 2—22 iunie a.c. au lost inter

nați în secția experimentală de dermatolo
gie a Spitalului clinic Fundeni, cincispre
zece bolnavi suferind de afecțiuni dermato
logice grave, în vederea aplicării tratamen
telor originale propuse de tov. PAVEL, 
KOZAK.

Redăm mai jos, în rezumat, evoluția cli
nică și situația parametrilor biologici in- 
vestigați înainte de începerea tratamentu- 
hii și pe parcursul aceluia. Menționăm că 

sa lor de capacitate. Medicii aplică tra
tamentele, metodele de tratare exis
tente la un moment dat. Dacă 
„metoda Kozak" poate constitui un 
prag superior în tratarea unor boli și 
dacă am acceptat să o testăm ca atare, 
trebuie să o testăm corect, cu respon
sabilitate și omenie, fără patimi

Revenind la scrisoarea primită din 
partea Ministerului Sănătății, trebuie 
să remarcăm, deci, că ea nu este alt
ceva decît o astfel de încercare 
de a denatura a devărul. Fără suc
ces, evident, pentru că negînd un 
principiu deontologic de bază, cel care 
privește colaborarea dintre medic și pa
cient, rîndurile menționatei scrisori nu 
ne arată decît că, în împotrivirea lor 
față de o idee, unii funcționari ce ac
tivează pe tărîmul sănătății își atribuie 
formidabila capacitate de a putea ex
prima din birou ceea ce simte un om 
suferind mai bine decît o face acesta 
însuși, cu propriul grai și chip. Meritul, 
singurul dealtfel, al scrisorii, e acela de 
a oferi tovarășilor din conducerea Mi-*' 
nisterului Sănătății încă un argument 
la cele semnalate de noi anterior și 
anume că îndoielile privind corectitu
dinea în care se desfășoară testul de 
Ia Fundeni sînt pe deplin întemeiatg. 
Ele provin în parte chiar din atitudinea 
unor persoane delegate să vegheze 
la asigurarea ei. Și așteptăm nu atît un 
răspuns, cît o intervenție promptă, efi
cientă.

N. GRIGORE ■

să testăm cu încredere! 
s-au efectuat circa 30 de teste biologice 
pentru fiecare bolnav cuprinzînd cei mai 
semnificativi markeri hepatici, renali, imu
nologici, hematologici și urinari.

O analiză ,,in extenso“ a acestor rezultate 
va fi prezentată în raportul final.

G. NICOLAE (25 de ani), internat la 
data de 2 iunie cu diagnosticul de psoriazis 
generalizat stabilit de tov. PAVEL KOZAK. 

Investigațiile biologice relevă la. internare 
o hipoproteinemie cu scăderea marcată a 

gamaglobulinelor și a complementului seric 
(deficit imunologic).

La ora actuală se constată dispariția le
ziunilor tegumentare în proporție de 70% în 
paralel cu o revenire lentă spre normal a 
proteinelor serice.

B, TRAIAN (50 de ani), internat 
la 2 iulie cu diagnosticul de porfirie cuta
nată. Datele de laborator au evidențiat o se
rie de parametri hepatici, imunologici, he
matologici și urinari profund modificați 
indicînd clar existența unei hepatite cronice 
evolutive, în paralel cu nivelul caracteristic 
crescut al porfirinelor urinare.

în prezent se constată ameliorarea netă a 
leziunilor faciale, redresarea unor indicatori 
hepatici, revenirea în limite normale a uro- 
bilincgagenului urinar, vitezei de sedimen
tare etc. Rămîn încă ușor crescute și sub 
observație porfirinele urinare.

C. PETRE (49 de ani), Internat la 
2 iunie cu diagnosticul de psoriazis genera
lizat și cu analize de laborator ce de
monstrau modificări hepatice alcoolotoxice 
și fenomene de colestază.

în prezent este vindecat dermatologic în 
proporție de 80%, iar toți parametrii hepa
tici și urinari inițial modificați au revenit în 
limite normale.

G. AUREL (24 de ani), internat la 
2 iunie cu diagnosticul de eczemă suprain- 
fectată generalizată, prezentînd plăgi mari 
pe membrele superioare și inferioare și le
ziuni faciale discrete. Datele paraclinice re
levă la internare o disproteinemie cu scă
derea gamaglobulinelor și creșterea marcată 
a fracției beta.

Actual bolnavul este net ameliorat derma
tologic datorită eliminării focarelor de in
fecție cu stafilococ auriu, în urma trata
mentului aplicat.

M. GHEORGHE (38 de ani) internat 
la data de 5 iulie cu diagnosticul de 
Lupus eritematos cronic diseminat și cu un 
tablou sanguin modificat (VSH crescut, 
trombocite scăzute, hipoalbuminemie, hiper- 
gamaglobulinemie etc.).

în prezent se constată dispariția eritemu- 
lui lupic în proporție de 70—80%, pe un fond 
biologic în ameliorare (scăderea vitezei de 
sedimentare, creșterea numărului de trom
bocite etc.).

P. NICU (64 de ani) internat la data 
de 10 iunie cu diagnosticul de psoriazis ge
neralizat de care suferea din 1957. Tablou
lui clinic extern deosebit de grav (plăci 
masive pe tot corpul groase de 5—6 mm) i 
s-au adăugat și o serie de date de laborator 
(teste hepatice, serice, imunologice șâ de 
hemostază) care au relevat imaginea unei 
hepatite cronice cirogene.

în prezent după două săptămîni de tra
tament bolnavul este 50% vindecat iar in
vestigațiile paraclinice demonstrează înce
putul unui proces de regenerare hepatică.

Z. GRIGORE (67 de ani) internat 

la data de 12 iunie cu diagnosticul de eczemă 
generalizată de care suferea de 4 ani. Datele 
biologice indicau un dezechilibru proteic cu 
hipoalbuminemie, semne de eolestoză, hipo- 
calcemie etc.

La ora actuală este 90% vindecat din 
punct de vedere dermatologic, rămînînd de 
efectuat încă o evaluare a indicatorilor bio
logici.

M. TITA (16 ani) și S. GEORGE! 
(22 de ani) internați la data de 14 și res
pectiv 22 iunie cu diagnosticul de 'mala
die barier, boală incurabilă de care su
fereau din copilărie. Cu excepția unor para
metri sanguini ușor modificați, toate datele 
de. laborator erau în limite normale.

în prezent ambii paciențl apar ameliorați 
din punct de vedere dermatologic, principa
lii indici biologici fiind sub observație.

M. GHEORGHIȚA (28 ani) inter
nată la data de 17 iunie cu diagnosticul de 
prurigo cronic și cu o serie de enzime se
rice și parametri imunologici modificați. La 
o săptămînă de la începerea tratamentului 
pruritul a scăzut în intensitate, starea bol
navei fiind într-o continuă ameliorare.

Bolnavele B. VASILICA (50 ani), I. TEO
DORA (58 ani), C. GHEORGHIȚA (38 de ani) 
și respectiv E. TUDORA (59 de ani) au fost 
■internate la data de 2 (B.V.) și respectiv 13 
iuhie cu diagnosticul de sclerodermle gene
ralizată. Boala antrenase în toate cazurile 
pe lîngă modificările tegumențare caracte
ristice, o reducere pronunțată a mobilității 
degetelor și a maxilarului inferior. Investi
gațiile paraclinice arătau modificări în acti
vitatea unor enzime serice, creșteri poli- 
clonale ale gamaglobulinelor, creșterea 
V.S.H. etc.

în prezent se constată la toate cele 4 ca
zuri o evidentă ameliorare marcată de re
luarea treptată a elasticității tegumentului 
din zonele afectate, de îmbunătățirea consi
derabilă a mobilității degetelor și a mandi
bulei.

Cu toate că din datele preliminarii în ge
neral nu se trag concluzii, starea actuală 
subiectivă și obiectivă a pacientilor aflați în 
tratamentul tov. PAVEL KOZAK îngăduie o 
apreciere evident pozitivă în privința efec
telor tratamentului.

Sigur că datele pe care le vom avea !a 
dispoziție în finalul experimentului vor 
confirma (sau nu) această opinie.
Semnează :, doctorand biolog Gruia Ionescu 

biolog Dumitru Berindei 
biolog Cristian Rarinca

Subliniem că veridicitatea datelor paracli
nice expuse mai sus este în afara oricăror 
dubli, rezultatele respective fiind înregis
trate atît în dosarul echipei de biologi, cît 
și în condicile oficiale de analize ale Spita
lului Fundeni.
26 iunie 1971
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TECUCI, 
un loc 
pe care 
oamenii 
îl iubesc, 
un loc 
c a r e-i 
iubește 
pe oameni 

«in

Exista un vechi și cunoscut cînticel, 
care placa de gramofon a copilăriei

pe 
l-a

dat de-a dura peste toate meridianele 
vîrstelor, iar asemenea cîntece, ca și po
reclele, ca și prejudecățile, stăruie uneori 
îndărătnic- într-un ungher al memoriei, 
prin puterea inerției. „Un’te duci ? La 
Tecuci. Ce să faci ? Cozonaci"... Cîntecul 
era o caricatură a tîrgului, o blîndă, sim
patică, infantilă caricatură a tîrgului unde, 
ca în atîtea alte mărunte sau mai puțin 
mărunte așezări moldovene, nu prea se 
întâmpla nimic, nu prea aveai ce face, 
decît dacă — sau decît doar — luai în 
serios povestea cu cozonacul.

„UN’TE DUCI ? LA TECUCI. CE SA 
FACI CÎNDVA, MAI GREU DE 

RĂSPUNS

Blinda caricatură era ceea ce era, adică 
o blinda caricatură. Conținând în miezul 
ei și o stafidă de adevăr, dar conținînd și 
multă cocă sau pastă ce îngroșa, hipertro
fiind o realitate. Nu era Tecuciul chiar 
un orășel de mina a cincea, ci, am zice, 
chiar dimpotrivă. Oraș bătrîn, atestat la 
1 435, loc de răscruce în drumul lașilor 
spre Galați, deci spre țara Valahiei, spre 
Dunăre și spre mare (loc căruia, la 1460, 
Ștefan cel Mare îi acorda dreptul de 
vamă, adică dreptul de-a scotoci prin ca
trafusele negustorilor, smulgîndu-le daj- 
die), oraș doldora de istorie, oraș prosper 
în epocile-i de glorie, Tecuciul, fără să 
fie Iași sau Galați, era totuși, între cele 
două, o cumpănă. Târgurile cu produse 
ale acestui pămînt, .asemănătoare bîlciu- 
rilor și târgurilor sătești de pînă mai ieri, 
trebuie să fi făcut din vechiul oraș un 
centru de faimă, ulterior pierdută, um
brită de faimele unor centre mai mari, cu

o mai vie . dezvoltare a negoțului și a 
breslelor, dar compensînd, ca atîtea alte 
mai mici orașe ale Moldovei, precum Făl
ticenii sau Focșanii, prin zidirea în duh, 
adică prin produsul spiritual. în Tecuci 
s-a născut Calistrat Hogaș, de vatra Te
cuciului și a satelor-satelit sînt legate 
numele pictorului Gheorghe Petrașcu, al 
scriitoarei Hortensia Papadat-Bengescu, 
al folcloristului Tudor Pamfile, al savan
tului lorgu Iordan, al blândului poet Co- 
nachl, al suavului Ștefan Petică. E bine 
să nu calci pe-aici decît să profanezi (fie 
și numai prin ignorarea obârșiei) un 
nume, o amintire. Veacuri în șir, orașul 
s-a hrănit din gloria marelui prinț al 
Moldovei (cel care îl dăruise cu drept de 
vamă și cel ai cărui ostași, după Podul 
înalt, au făcut aici, spune cronica, „un 
popas de trei zile", ca într-un loc aflat 
în prețul încrederii voievodului), apoi, 
decenii la rînd, din gloria prinților penei 
și ai penelului, toate acestea cu multă 
mîndrie. cu foarte multă mmdrie, dar și 
cu regret, cu regretul fatidicului „a fost 
odată", cu un regret ce se cheamă, mol- 
dovenește, melancolie, sau nostalgie, sau 
„plânsul ruinurilor". Melancolia unei lumi 
intrate în deficit de istorie, intrată, după 
ce marea istorie se consumase sau se 
pierduse, sub semnul unul iremediabil 
amurg. Un amurg care, drapîndu-i fastuos 
existența, o crepuscula, ca să zicem așa, 
pînă la gest, pînă la actul vorbirii, ce de
vine molatec, cu jumătate de gură, pînă 
la actul spiritului, care sucombă prin 
adecvarea lui exclusivă (uneori și exclu
sivistă 1) la amintire,

„Un’te duci 7 La Tecuci. Ce să faci ?“... 
Ce să faci, în epocă, la Tecuci ? Să faci 
cozonaci („tecuceanul, scrie o veche mo
nografie, se manifestă bine pe plan cu
linar"), să te „manifești" și oenologic 
(sîntem în patria vinurilor), ridicînd ast
fel de ocupații, ca și pe altele, de același 
fel, la prestigiul de cult 
cu care individul trebuie 
în rest, ce să faci ? Ce 
pildă ? Și unde ?

Cu 30 de ani în urmă, 

al unor tradiții 
să se confunde, 
să muncești, de

la naționalizare,
industria orașului Tecuci număra două 
mori țărănești, o moară zisă „comercială", 
o tăbăcărie (nu fabrică, ci mic atelier 

meșteșugăresc), o cărămidărie primitivă. 
Adică era și nu era o „industrie", era, 
poate, în accepția epocii, mai generoasă 
cu noțiunea, deși nici epoca, s-ar părea, 
n-o lua prea-n serios ca „industrie", mo
nografiile mai vechi ale locului (extrem 
de gentile cu locul, adică puse să-i exalte 
toate virtuțile, și mari, și mici, și reale, 
și inventate, gentilețe izvorîtă din acel 
sentiment sau amestec de sentimente, din 
mîndrie și din regret, din orgoliile ulce
rate, din nostalgiile lui „a fost odată") 
trecînd repede peste cele cinci „industrii". 
Oricum, orașul însuși le ignora, ele fiind 
chiar ignorabile, astfel încît, atunci cînd 
ziarul local, în acel iunie 1948, a anunțat 
„naționalizarea industriei tecucene", te- 
cucenii au exclamat? „Care industrie ?!“, 
uitînd pe loc evenimentul, mai trebuind 
să treacă niște ani, mai exact vreo patru, 
pînă cînd noțiunea să poată acoperi o 
realitate. Adică abia după patru ani, în 
1952, s-a născut, cu adevărat, o „indus
trie", prin construcția Fabricii de con
serve din legume și fructe — actuala în
treprindere pentru producția și industria
lizarea fructelor și legumelor, una din 
cele mai mari ale branșei — urmată în 
timp, în special în anii 
meroase alte întemeieri

din urmă, de nu- 
ale noului.

POPULAȚIE CÎTCEI 16 000 — ADICĂ O
A VECHII URBE — CARE FAC 

INDUSTRIE

Tecuciul, în anii din urmă, a devenit o 
cetate modernă, muncitorească, un oraș 
de uzine și fabrici, legate ca verigile unui 
lanț, articulate ca o șiră vertebrală a pei
sajului și a vieții, propunînd locului o ine
dită idee de ritm, de mișcare, de exis
tență, transformîndu-1 de fapt, dintr-un 

oraș-muzeu al istoriei într-un centru di
namic, viu, într-un tînăr oraș industrial- 
cultural ( căci atributul culturii, al spiri
tului, nu numai că se păstrează, ci, pre
cum vom vedea, se afirmă pe și mai în
tinse planuri), conform cu exigențele 
epocii noastre, conform cu planurile de 
renaștere ale tuturor orașelor și așezări
lor noastre. Din cei 37 000 de locuitori ai 
orașului (în epoca antebelică : 16 000), 
16 000 (deci o cifră echivalând întreaga 
populație a vechii urbe) lucrează azi în 
industrie. Fabrica de conserve din le
gume și fructe ( care nu numai industria
lizează, dar și produce niște roade ale 
pămîntului, stăpînind 1400 de hectare de 
grădină și alte cîteva sute de hectare de 
meri, piersici, cireși, vișini etc.) livrează, 
în prezent, nu mai puțin de 142 de pro
duse, mai întreținând și relații cu zeci de 
țări. Au urmat, în timp, adică în anii de 
după Congresul al IX-lea al partidului, 
întreprinderea de reparații auto (a doua 
ca mărime din Moldova, după cea din Su
ceava) , întreprinderea mecanică pentru 
agricultură și industria alimentară (nota
bilă și ca proporții, și ca modernitate, și 
preocupări de ordin calitativ, intensiv, 
al producției, valoarea produselor noi și 
reproiectate reprezentând, de pildă, anul 
acesta, cam 35 la sută plan), o mare în
treprindere de ambalaje metalice, o mare 
întreprindere de construcții metalice 
(profilată pe „grinzi cu inimă plină", li
vrate industriei siderurgice), o fabrică de 
nutrețuri combinate, o fabrică de produse 
lactate (capacitate de prelucrare : cca. 
40 000 hectolitri de lapte), o fabrică de 
pîine (capacitate : 30 de tone la 24 de 
ore), un modern abator. E în construcție, 
la ora de față, în incinta întreprinderii 
de reparații auto (taxată și ea, la capi
tolul calitate, printre fruntașele bran
șei), o turnătorie cu o capacitate anuală 
de 8 000 de tone de oțel. Se va construi, 
în curînd, o fabrică de tricotaje și con
fecții tip mătase, cu peste 1 000 de locuri 
de muncă, oferite în special femeilor. 
Platforma industirală a municipiului, cu 
cei 16 000 de muncitori, maiștri și ingi
neri, adică o populație cît a vechii urbe, 
o populație harnică și dinamică, dezghe
țată și tînără (vîrstele medii ale colecti- 

vel or el de muncă fiind aproape adoles
cente, la întreprinderea de reparații auto 
atingînd 23 de ani și jumătate, la între
prinderea de construcții metalice 21 de 
ani și jumătate), o populație care s-a 
calificat într-un timp record, sărind de Ia 
aritmetica școlii primare (uitată cîndva 
într-un fund de sertar, ca una fără 
folos la „fabricarea" de cărămizi, ispravă 
ce se făcea călcînd cu piciorul lutul, fără 
folos nici la moară, nici la argăsirea 
pieilor în vechea „industrie" a tăbăcă- 
riilor) la trigonometria depășirii progre
sive a planului și la vasta geometrie în 
spațiu a marii construcții, această efer
vescentă platformă a noului a devenit, 
în acești ani, centrul vital al orașului, 
inima lui, pompînd sînge proaspăt, pu
ternic, în arterele pînă ieri ostenite și 
slabe, într-un organism care sucomba 
prin inadecvare la timp, trăind sau ago
nizând alături de timp, trăind sau mu
rind în amintiri.

ȘI UN ORAȘ — CU TOȚI OAMENII LUI 
— CARE-ȘI REZIDEȘTE VATRA

Noua condiție a orașului, ne povestește 
tov. Dumitru Vasile, primarul munici
piului, a făcut să se ivească, peste 
noapte, cel puțin cîteva contradicții pre
sante. Orașul cu căsuțe bătrînești, înecate 
în frunzișul grădinilor, orașul cu căsuțe- 
jucării, poetice, colorate, parfumate, scîl- 
ciate, romantice, vechi, fermecătoare, dar 
atît, s-a trezit dintr-o dată prea 
prea strimt. Rama veche a fost, 
spartă, înlocuită, desigur cu grijă.

mic, 
deci, 
ne-

stricîndu-se frumusețea petrașciană a 
pastelor, a culorilor din interiorul ei, 
ele fiind puse azi în valoare printr-un 
cadru nou, printr-o ramă nouă. S-au con

struit în Tecuci, In ultimii ani, peste 
4 000 de apartamente în blocuri, au apă
rut (încă din 1972) blocuri-turn, de cite 
10 etaje, se construiește intens mai de
parte, artere întregi (precum strada 
7 Noiembrie, care va număra în final 
peste 5 000 de apartamente noi) retu- 
șîndu-se, redevelopîndu-se, redesenîn- 
du-se, și, evident, este inutil să mai spu
nem cit de multe și de grele probleme, 
soluționabile însă în viitor (de fapt, mul
te din ele rezolvate încă de pe acum), 
pune în fața edililor această explozivă 
dezvoltare a orașului. S-a dat în folo
sință un mare hotel turistic, se va con
strui un spital cu 430 de locuri, o sală 
polivalentă cu 1 000 de locuri, s-au siste
matizat străzi, s-a construit un „oraș al 
copiilor” (o tabără a vacanței, în plin 
centrul urbei !), se va moderniza sta
dionul de fotbal, s-au amenajat și plan
tat întinse parcuri, („23 August”, „Crîng“, 
„Liliacului"), s-au creat lacuri de agre
ment, spațiile verzi din jurul noilor blo
curi s-au extins (doar in anii ’75-’77, cu 
peste 20 000 de metri pătrați), s-au mai 
sădit și vreo 18 000 de arbori ornamen
tali pe străzi șl în parcuri, s-au extins 
masiv și canalizarea, și rețeaua de apă 
potabilă, iar apa Bîrladului, cîndva spai
ma tîrgului, are, azi, cheiuri ca și 
Dîmbovița, flancate de un dig lung de 
6 000 de metri. Cîndva, „frumusețea" Te
cuciului o crea (nu-i o metaforă !) ca
tastrofa, adică anualele revărsări ale 
rîului, care, într-o singură noapte, lua 
cu sine zeci, uneori sute de case, iar pe 
pămîntul pustiit, dar saturat de apă, 
irumpea, glorioasă, o vegetație fasci
nantă, luxuriantă. Dispărea un trup al 
orașului ? Aș, de- unde 1 Primăvara, la 
cîtva timp după revărsări, zeci, sute de 
căsuțe albe și curate, împodobite cu 
zugrăveli la uși și ferești, arătau ca 
niște ouă încondeiate, printre zarzării în
floriți. Ca o compensație, deci, frivolita
tea din primăvară sau toamnă a peisaju
lui. Nu a oamenilor, care erau niște 
nostalgici, ci a naturii. Digul cel nou, 
care protejează peste 800 de case, a făcut 
ca inundațiile din 1975 să nu aibă, aici, 
nici un >61601. Se lucrează mai departe la 
regularizarea rîului, vor dispărea poeti
cele, capricioasele, fermecătoarele, pri
mejdioasele meandre, înlocuite cu linia 
dreaptă, cu geometriile siguranței vieții.

UN SENTIMENT — ADICA O IUBIRE 
— CE SE AFIRMĂ CA O REDUTABILA 

FORȚA

Dacă orașul de azi arată altfel — la fel 
de fermecător, de colorat, de plin cer, de 
aer și de verdeață ca totdeauna, dar 
într-un cadru nou, într-o ramă modernă 
— a trebuit ca, ici-colo, în proporții de 
masă chiar, să mai fie clintite din loc 
niște inprții, nițeluș paseism, niște mai 
vechi melancolii ale stagnării, ca să se 
facă loc nu numai noului — adică indus
triei, acestei temelii de oțel și beton care 
a asigurat renașterea tîrgului, explozia 
lui economică, arhitectonică, demogra
fică — ci și sentimentul noului, dragos
tei pentru nou, adică dorinței înscrierii în 
competiția timpului, pentru accelerarea 
lui. Vechea iubire a localnicului pentru 
vatra sa — pusă și ea într-un cadru nou, 
care i-a infuzat niște noi energii — a 
devenit astfel. în acești ani, activă, activă 
la modul major, afirmîndu-se ca o redu
tabilă forță în viața orașului, în deveni
rile ei.

începutul l-au făcut, ca pretutindeni, 
muncitorii, platforma industrială a muni
cipiului fiind, de mai mult timp, sediul 
unei febrile, pasionante și permanente 
întreceri, desfășurată nu numai pe orbi
tele mari, naționale (adică întreprinde
rile de-aici se întrec, desigur, ca toate 
întreprinderile românești, în primul rînd 
cu cele din țară, cu cele din ramura sau 
din branșa lor), dar și pe planul locului, 
pe planul zonei. Criteriile mari, generale, 
ale întrecerii, vizînd producția, vizînd 
indicatorii sarcinilor de plan, sînt com
pletate, sau colorate „local", cu criterii 
privind activitatea de înfrumusețare, de 
bună gospodărie, atît în incinta fabricii, 
cît și în oraș, întreprinderile răspunzînd, 
printre altele, de întreținerea, curățenia, 
decorarea, extinderea unor parcuri, străzi, 
cartiere etc. Rezultatele (după cum ne 
informează tovarășul Ion Botezatu, pre
ședintele Consiliului municipal al sindi
catelor) se raportează nu la întreprin
dere (căci întreprinderile mari ar fi, 
astfel, permanentele abonate ale locuri
lor fruntașe), ci pe cap de om. Premiul I 
e o diplomă și un drapel (de atlas roșu, 
cu stema orașului, cusută cu fir), premi
ile II și III sînt diplome. Premiul I, la 
ora de față, îl deține I.M.A.I.A. (între
prinderea de mașini pentru agricultură 
și industria alimentară). Premiul II îl de
ține I.P.I.F.L. (autoarea conservelor, a 
dulcețurilor, a sucurilor, a pastelor de 
legume și fructe, ca și a unor delicatese 
de carne. Tecuciul manifestîndu-se mai 
departe -bine „pe plan culinar"), premiul 
III aparține întreprinderii de ambalaje. 
Se mai desfășoară, adiacentă acestei în
treceri, de fapt implicată ei, o întrecere 
între mjcrocantinele platformei indus
triale (toate fabricile, uneori chiar și sec
țiile avîndu-și micile lor cantine, abonate 
la cantina-restaurant a platformei), se 
mai desfășoară șl o întrecere între serele 
unităților economice (toate avînd sere 
proprii, ceea ce face că leguma și fructa 
proaspătă, alături de carnea livrată de 
marele abator, să fie nelipsite de pe me
sele cantinelor ; și cum există, chiar 
înainte de-a apărea pe piață, le
gume și fructe pe toate aceste mese, și
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1 și carne, și cum există aceste 
că aceste microcantite înzes- 
ot ce le trebuie, de la plite de 
a chiuveta pentru spălat pe 
prea mai vezi muncitori care 

e-acasă cu pachetul cu hrană 
■are să-l desfacă, la prînz, pe 
. cum există toate astea, nu 

cînd aflăm că, în Tecuci, bo- 
ive sînt pe ultimul loc în sta- 
edico-sanitare. întrecerii între 
ibrici i se adaugă o mare întro
nă, desfășurată pe circumscrip- 
aitete de străzi, pe asociații de 
pe case. Criteriile, ne spune 
Constantin Sandu, primul vice- 
al Consiliului popular muni- 

; la fel de ferme, la fel de 
ărite ca și cele ale competiției 
tforma industrială, iar premiile 
insigne, ecusoane de „stradă 
de „parc fruntaș", de „casă 
au, și în cazul acesta, o va- 

>olică, o valoare morală, ele 
se de-a dreptul inimii, adică 
calnicului pentru orașul său, 
itra sa, pentru casa sa. Cele 
i cucerite de oraș (un premiu 
, un premiu I în 1973, un 
I în 1975), în întrecerea pa- 
spodărească pe țară, au încu- 
tim această iubire,’ dovedită 
emoționant efort obștesc.
, spuneam, este și un oraș al 
> cetate a spiritului, un oraș- 
al cărții, cu multe școli, cu 

i populație studioasă de peste 
>levi, cu mari cluburi tehnice, 
ebru muzeu, cu o bibliotecă 
i în fișele căreia sînt înscrise 
i 000 de volume șl vreo 4 000 de 
u o societate culturală care 
aele lui Hogaș, cu o fanfară (a-
I.P.I.F.L.) laureată a premiu- 

ară la prima ediție a „Cîntării 
, cu formații artistice care-s 
jține de 300, cu artiști amatori 
i mai puțini de 1500. La ac- 
e a „Cîntării României", Casa 
■ă a orașului participă (ne 
retorul ei, Emanoil Mihăescu) 
rmații noi (de muzică folk, de 
>pulară, de dans popular), ală- 
ie șase (în rîndul cărora s-a 
■ul de cameră „Armonia") par
ia prima ediție. Funcționează 
sa de cultură, și un celebru în 
păcate încă puțin cunoscut în 
lipsit de publicitatea pe care o 
lerc de creație tehnică și urba- 
Responsabilul cercului e un 
Itect, Ionel Flavian, membrii lui 
icți, artiști, profesori, ingineri, 
funcționari, 25 la număr, sco- 

ieelarat ca atare in statutul pe 
a creat) este păstrarea arhitec- 
ifice a orașului (citește : sal- 
staurarea, îmbogățirea ei cu 
ntregitoare, conforme sieși, du- 
participarea la înfrumusețarea 
la dezvoltarea (sau apărarea, 
izul) a personalității arhitecto- 
•banistice constituite în timp, 
ia talentelor tinere. Secțiile 
arhitectură, sistematizare, sculp- 

decorativă, pictură, grafică, 
ră, foto, film, inovații, invenții, 
tehnică și socială. Cercul patro- 
un curs de desen tehnic (cu 
în construcții, în arhitectură, 
are, sculptură, pictură, gra- 
travură), cu durata anuală, și a

1 _.promoție, compusă din 14 
(inițial, au fost înscriși 20, dar 

), s-a „atestat", prin promi- 
icrări de diplomă. De fapt, ce 
i cerc ? Cu posibilități locale, 
» locale, înfrumusețează ora- 
multe podoabe ieșițe din mii- 
nbrilor cercului (un frumos 
bile", un monument al sportu- 
sînt deja gata, deja ampla- 
multe statui de oameni de vază 

s, desigur, cu Hogaș) își aș- 
iclurile și locurile, in prezent 
ijează (adică se reface, cură- 
le corpuri străine, de elemente 
corupătoare de stil, împodobin- 
detalii decorative și constructive 
dar în duhul tradiției) o mare 

jaspeți a municipiului. Sînt în 
roieet sau pe planșe, lucrate in- 
sau în grup, dar dezbătute de 
sate fazele devenirii, de la idee 
tă sau schiță, o seamă de alte 
lulte din ele ambițioase (recon- 
vechiului monument al „Foișo- 
foc“, crearea unei „cascade" pe 
insulele noilor lacuri de agre- 
mui frumos patinoar natural, el 
podoabă arhitectonică a munici- 
raze „artistice" pentru spatii 
ientru holurile întreprinderilor și 
ir etc., etc., etc.), toate mărturi- 
rea omului pentru vatra sa, iu- 
e, astăzi mai vie ca niciodată, 
'ă ca niciodată, beneficiind, în 
condiții de afirmare, de spații 
că străzi, piețe, parcuri, adică 
oraș) pentru desfășurarea de- 

său creator.
duci ? La Tecuci".
faci aici, ce să vezi aici ?

! duce, astăzi, la Tecuci are ce 
unde munci, are unde se îm- 
și ce vedea, are și ce mînca, are 

, are și unde se recreea, are — 
ele locului o arată — atingere 
reconfortantă, născătoare de 
de pasiune, pentru frumos și 

iou, cu o civilizație care s-a 
sine, care s-a găsit, care evolu- 

etuos spre viitor.
ILIE PURCARU B

Pasajul HANUL
Cea mai ingenioasă realizare a comerțului
de artă bucureștean

Deși n-a avut deschiderea și publicitatea ce le-ar fi meritat, pa
sajul artelor, zis și Hanul cu tei, incepe să fie una din cele mai in
genioase intimplări comerciale ale Capitalei. Pasajul acesta, de dulce 
renume cindva, pe vremea cînd in pragul străzii Lipscanilor se vor fi 
găsit tei și cînd Hanul mai primea lume, a fost ani de-a rîndul oropsit 
cu oarecare magazine de panglici și mititei, cu afacerile pe sub mină 
ce se petrec mai întotdeauna prin preajma consignațiilor și cu plic
tiseala cetățeanului care venea îndemnat la lucruri frumoase și nu 
afla decît tirguialâ măruntă, lată insă că de la un timp, găsind mare 
înțelegere la Primăria Bucureștiului, Uniunea Artiștilor Plastici și Fon
dul Plastic au purces la restaurarea sumedeniei de magazine și cămări 
ale Pasajului in ideea unui vad al artelor. Tot ce s-a făcut pînă azi 
e absolut remarcabil. Tot ce urmează a se face ne arată nu numai 
spirit comercial, ci și îndrăzneală artistică. Fiindcă e ceva îndrăzneală 
să aduci în cel mai frecventat loc al Capitalei atitea galerii-magazine 
laolaltă. In cele 11 săli deschise pină acum, în celelalte 4 care ur
mează a se deschide curînd, amatorul, publicul obișnuit al expozițiilor 
de artă, profesionistul domeniului, omul ieșit în piață la cumpărături, 
intr-un cuvint cetățeanul găsește spre desfătare și cumpărare pictură, 
sculptură, tapiserie, ceramică, grafică felurită, materiale pentru toate 
artele și meșteșugurile zise plastice, obiectele muncii unor designer! 
de toate virstele și stilurile, expoziții de debut și expoziții ale artiștilor 
cu nume, in fine, mai mult decit atit, un anume climat, un anume par
fum pe care-l au pe aiurea in lume toate aceste aglomerări de expoziții 
și magazine de arte și de care Bucureștiul avea trebuință. La etaj se mai 
află încă sălile - cu marfă de toată mina, mai mult amestecată decît 
aleasă - ale Consignației, lumea ia situația ca atare, Consignația are, 
desigur, nevoie de-un spațiu, dar parcă tot mai bine ar fi să fie pasajul 
acesta al Hanului cu tei numai al artei bune și-al lucrului cu har artistic 
bogat. Pînă ce treburile se vor limpezi, să subliniem incă o dată înțele
gerea pe care obștea artiștilor plastici a găsit-o la municipalitate și» 
deopotrivă, interesul publicului pentru noul centru și vad al comerțului 
de artă.

Fotografii de A. MIHAILOPOL

CU TEI
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fl MUZICA TÎNĂRĂ

Cenaclul Flacăra al Tineretului 
Revoluționar

(Cronica 315, 316, 317)
într-o localitate care îi aștepta de 

mult, membrii Cenaclului Flacăra al Ti
neretului Revoluționar, organizat de 
C.C. al U.T.C. și revista Flacăra, cena
clu condus de poetul Adrian Păunescu, 
au susținut sîmbătă, 1 iulie, și duminică, 
2 iulie, două întîmplări literar-artistice 
în Sala Polivalentă din Brăila și o 
ședință de lucru. Manifestările — 
care au durat aproximativ cite 7 
ore 1 — au fost urmărite de aproape 
4 000 de spectatori care au demonstrat 
că deși nu s-au mai întîlnit de multă 
vreme cu arta cenaclului, ei sînt fami
liarizați cu piesele interpretate de pro
motorii poeziei și muzicii tinere și știu 
să creeze o atmosferă propice desfășu
rării unui spectacol de marcă. A fost 
încă o confirmare a prestigiului de care 
se bucură în ultimul timp la noi muzica 
tînără, care a pătruns profund în con
știința publicului datorită valențelor ei 
artistice, datorită conținutului ei realist. 

angajat, datorită patosului ei revolu
ționar și ancorării lucide în contempo
raneitate, precum și capacității sale de 
a exprima emoționant cele mai com
plexe frămîntări ale sufletului ome
nesc. La cele două întîmplări literar- 
artistice de la Brăila, care pot fi reți
nute prin calitatea lor artistică deose
bită și prin participarea caldă a publi
cului ca puncte de referință în istoria 
cenaclului, au participat valoroși inter
preti, binecunoscut! de iubitorii poeziei 
și muzicii tinere : Mircea Vintilă, Flo
rian Pittiș, Mihail Stan, Valeriu Sterian, 
Evandro Rossetti, Nicu Alifantis, Ion 
Zubașcu, lîngă care și-au găsit loc fi
resc mai nou veniții în cenaclu care au 
toate șansele să ocupe în curînd poziții 
privilegiate în atenția publicului : Nicu 
Vladimir, grupul Cetatea — recent pre
miat la primul festival al muzicii ti
nere de la Costinești. Maria Naghi, Ar
pad Domokos. Vasile Șeicaru. Deși cu o 
aceeași trupă și în aceeași localitate, 
cenaclul Flacăra a prezentat totuși două 
spectacole de factură diferită, nedes- 
mințindu-și nici de această dată marea 
sa capacitate de a se înnoi spontan, de 
a improviza în cuprinsul structurii sale 
mereu permeabilă oricăror sugestii.

Dacă manifestarea de sîmbătă a însem
nat o admirabilă demonstrație a forței 
pe care o posedă cenaclul de a acționa 
ca un ansamblu bine închegat, unitar, 
în care fiecare membru să acționeze în 
dependență de ceilalți, în cea de-a doua 
seară au fost puse în evidență particu
laritățile artistice ale fiecăruia, s-a a- 
tras atenția asupra individualităților pe 
care le posedă cenaclul, din care unele 
sînt de marcă, astfel încît, de pildă, re
citalul lui Valeriu Sterian și Evandro 
Rossetti a cuprins nu mai puțin de 20 
de cîntece interpretate cu un înalt pro
fesionalism. De un mare succes s-au mai 
bucurat la Brăila Mircea Vintilă, Flo
rian Pittiș, grupul Cetatea — care a lan
sat un nou cîntec. o prelucrare popu
lară Sîntă Mărie Mare, Ion Zubașcu — 
cu un cîntec. Hei, omule, hei — și, 
bineînțeles, localnicul Nicu Alifantis. 
în ceea ce privește cîntecele și poeziile 
interpretate, ele au făcut parte din cele 
mai reprezentative piese din reperto
riul cenaclului .șt au fost alese în așa 
fel încît să fie și ritmate, și lente, și 
nostalgice și pline de bună dispoziție.

Membrii cenaclului Flacăra au ex
primat călduroase mulțumiri organelor 
locale de partid și de stat, organiza

ției de tineret, oamenilor de cultură de 
aici pentru prilejul și condițiile pe care 
le-au oferit întîlnirii publicului din 
Brăila cu poezia și muzica tînără.

Cele două întîmplări literar-artistice 
de la Brăila au fost o luminoasă con
cretizare a posibilităților de anvergură 
pe care le are tineretul nostru de azi 
de a crea o artă autentică, în concor
danță cu mișcarea epocii, inspirată de 
revoluția la care sîntem cu toții parti- 
cipanți, astfel încît urarea adresată, în 
finalul manifestării, cîrmaciplui des
tinului național, tovarășului Nicolae 
Ceausescu, de către toți cei prezenți în 
Sala Polivalentă, a fost ca un gînd de 
profundă recunoștință pentru climatul 
de largă deschidere asigurat artei la 
noi :

Jurăm din milioane de inimi și destine, 
Din orice fel de sînge ne murmură

♦ în vine,
Jurăm, bătrîn și tînăr, femeie și bărbat. 
Credință României, necondiționat.

GHEORGHE AMUZA H

Prezenfi Ia ședința de lucru a cenaclului, câricaturiștii Mihai Pînzaru-Pim din Suceava și Deneș Molnar din Tîrgu Mureș au reușit să facă insesizabilă absența fotoreporterului.

Florian Pittiș și Evandro Rossetti (văzuți de Fim) Ion Zubașcu și Arpad Domokoș (văzuți de Deneș Molnar)

DINTRE SUTE DE CATARGE

AVE !
• De la Deva primim 

un plic cu versuri care 
trădează un talent poetic. 
La început de drum, un 
încurajator AVE I acestui 
posibil destin poetic : Ana 
Hampot

ADRIAN PĂUNESCU ■
PLUTIRE
Plutim alături
In văzduhul
învins de soare ca ți noi.

Și sint tîrzie ca un testament ;
Lumina e grea pe umeri
(Și coaptă).
Și tot mai mult rîvnesc
La-ntunericul de sub scoarțele stejarilor. 
Tot mai mult m-apropii
De liniștea solară 
din fructe.
PSALM
Cu mina-ți mare cît o bucurie
Ridică toamna de pe pieptul meu,
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Cu întuneric să mă vindeci de izvoare, 
Strivind al lacrimilor trup - de sare - greu. 
Să facem, calmi și drepți, să-nvie clorofila 
în vastele livezi din noi - uitate, 
Căci fructe-candele ne dăruiesc lumină, 
Să ridicăm in noapte — din frunze - 

o cetate.
★

Am scris o carte 
Deschisă ca un seceriș 
Spre un zenit stelar de ceasuri rătăcite I
Sub trestii de tăcere-nfâșurate 
M-am răstignit pe-un logos sfint 
Și de tăgadă.
Și-apoi desăvîrșirea soarelui 
M-a tot chemat spre lună... 
Și am mai scris o carte 
(Tirziu)
De stalactite...

AUTOBIOGRAFIE
Trăiesc prin supunerea tristă a trestiilor... 
Nu cunosc suflete mai adinei decît apele...
Nu cunosc delir mai adine decît nisipul, 
Nici rugăciuni mai fierbinți decît ale 

melcilor...

Pe adresa redacției
în urmă eu doi ani de zile am compus 

un cîntec „IMN" pe versurile poetului Ion 
Nicolescu care mai apoi, prin refuzul 
poetului sus-amintit de a i se mai cinta 
acest text, a devenit „Trăiască România!“ 
ale cărui versuri sint semnate de dum
neavoastră, cu acordul meu. Este un cîn
tec la care eu țin foarte mult și pe care 
l-am compus adueîndu-mi toată credin
ța și munca mea de artist de muzică tî
nără, pentru acest popor și această țară 
pe care o iubesc mai presus de toate.

Dovada sincerității acestui cîntec au 
fost popularitatea de care s-a bucurat și 
faptul că în scurt timp a devenit un cîn
tec al întregii țări. Mă adresez prin a- 
ceastă scrisoare generației de artiști de 
muzică tînără să-și apere munca pentru 
că acest cîntec a fost denaturat și mal
tratat fără pic de jenă de oameni care se 
pare că nu înțeleg exact ce înseamnă 
muzica acestei generații. Ce este mai grav 
e că nici măcar nu-și dau silința să ne 
înțeleagă, ba mai mult își apără o ierar
hie dînd friu liber ignoranței, abuzului 
și superficialității și ca să fiu concret voi 
spune că „Trăiască România“, cîntec de 
un adine mesaj patriotic, are acum, prin 
grija unui om pentru care poezia este 

----------------------------- ANUL XXVII

doar lectură, un text nou, superficial, lip
sit de orice mesaj, pentru a fi cîntat la 
Festivalul tineretului din Cuba. Mai mult 
decît atît a intrat pe mîinile unui cîntă- 
reț total neinițiat și necunoscut, încura
jat însă de tovarășii care se bucură de o 
mare apreciere în Uniunea compozitori
lor, cum ar fi George Grigoriu și Ion Lu- 
chian Mihale, dirijorul grupului „Song“.

Aș vrea să întreb cum de este posibil 
să se modifice un cîntec fără consimță- 
mîntul compozitorului și cum ar putea 
fi admisă o asemenea denaturare tocmai 
prin necesitatea afirmării spiritului tînăr 
din România, la o manifestare de o mare 
amploare cum este Festivalul tineretului 
din Cuba, Oare tovarășul Butoi, directo
rul Ansamblului artistic al U.T.C., nu are 
nimic de spus ?

Personal nu rog decît să se facă drep
tate și să fie respectat tineretul acestei 
țări care, prin munca și prin dragostea 
lui de țară să ducă România spre culmi 
tot mai înalte cu atît mai mult cu cit tre
buie știut că pentru prosperitatea unei 
nații cultura nu trebuie considerată o a- 
nexă, iar în ceea ce ne privește pe noi. 
compozitorii de muzică tînără, dacă nu 
avem loc în Uniunea compozitorilor nu 
cerem decît să ni se respecte munca și 
să ni se acorde drepturile care ni se cu
vin ca artiști-cetățeni ai acestei țări.

Cu mulțumiri, 
compozitor Nicu Alifantis
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Doi poeți și cele mai frumoase poezii ale lor

loan Alexandru
Coborît din Apuseni, lao

laltă cu corbii și ciutele, 
Ioan Alexandru pare sin
gur printre noi. Timid și 
sfios, departe de cafeneaua 
cîrtitoare, detestînd spiritul 
gregar, tînărul zvelt, cu 
părul bălai, cu ochii cres
cuți parcă din azurul ceru
lui spre care par mereu în
dreptați ca o chemare a 
nostalgiei originare, poetul 
s-a fixat mai ales în cercul 
familial pe care l-a zămis
lit bogat, tandru și cucer
nic. Nu ne vom mira, de 
aceea, că în colecția „Cele 
mai frumoase poezii" (Edi

tura „Albatros", 1977, cu un „Cuvînt înainte" 
de Zoe Dumltrescu-Bușulenga) copiii și soția 
sînt cîntați după exemplul arghezian din Căr
ticica de seară, dar cu un puternic accent 
hieratizant. Este microcosmosul sfînt al poetului. 
Multe imne sînt, apoi, consacrate satului natal, pă
rinților, consătenilor, mai ales pruncilor, în maniera 
lui Pillat din Satul meu sau în cea a lui Octavian
Goga, cu un spor de sacralizare participativă. Dar 
nu numai oamenii, ci întregul univers rural inva
dează poemele : șerpii și vulturii, fluturii și fiarele, 
pietrele și stîncile, stînele și țintirimul, turmele și 
mai ales mieii ; ne izbesc culorile tari, verdele în 
special, simbol al vitalității, atenuat de albastrul 
pur al cerului și al luminișurilor ; se aud buciume 
și tulnice, dar mai ales clopote ; ne întâmpină mi
rosul de busuioc și rosmarin, de smirnă și tămîie, 
mirosul sîngelui cald și al laptelui abia muls, al 
pîinii proaspete de sărbători și-al ceaunului abu
rind de fiecare zi. Acest univers de evidentă extrac
ție ohtonică, aducînd a Pindar, Esenin sau Francis 
Jammes, este adînc purificat, o adiere de înaltă 
spiritualitate și de reculegere străbate spațiile te
restre. E spiritul lui Blaga și al lui Rilke întîlnin-

Constanța Buzea
în volumul apărut în co

lecția „Cele mai frumoase 
poezii" (cu o prefață de 
Eugen Simion) Constanța 
Buzea reține cu severitate 
din abundența sa lirică nu
mai o parte din poemele 
cuprinse în cărțile sale A- 
gonice, Coline (1970), Sala 
nervilor (1971), Răsad de 
spini (1973), Pasteluri 
(1974), Ape cu plute (1975), 
Limanul orei (1976) la care 
adaugă două inedite. Dacă 
în volumele De pe pămint 
(1963), La ritmul naturii 
(1966), Norii (1968) se în- 
tîlneau și versuri care ex

primau împăcarea cu întîmplările existenței, cele
lalte cărți alcătuiesc un vast și impresionant poem 
de un dramatism necontrafăcut, o radiografie a 
durerii executată cu o remarcabilă pricepere. Poe
zia de maturitate a Constanței Buzea devine tot 
mai zbuciumată, confirmînd presentimentul expus 
într-o poezie din Norii : „Pentru vapoare pentru 
catarge / Vîntul se duce, marea se-ntoarce / Pentru 
copilul care crescu, / Timpul continuă, liniștea nu“. 
Poeta își consideră cele mai frumoase poeme ale 
sale pe cele mai frămîntate, mai pline de ten
siune, care surprind răsucirile sufletului. Puțini 
dintre poeții noștri de azi scriu o asemenea poezie 
în care omul se zbate să scape din țesătura com
plicată a unor întîmplări catastrofale trăite fără 
nici o vină. Pentru Constanța Buzea scrisul a de
venit o modalitate de transpunere în cuvinte a su
ferinței și de analiză metodică a ei în scopuri te
rapeutice. Primul poem din volumul pe care îl 
discutăm este o celebrare a puterii artei de a a- 
lunga orice nefericire, de a vindeca : „Ce-mi dai, 
să nu mor azi, să mai rezist ? / Leac pentru în
geri, cîntecul meu trist." Poeta este statuară în 
chinul său și își alcătuiește din cuvinte un adă
post menit s-o ferească de vicisitudini. Arta sa 

du-se cu cel din autohtonele Poeme cu îngeri și 
Biserica de altădată. Materia grea, adeseori dură a 
versului este supusă unei adevărate transfi
gurări stimulate mai ales de voluptăți și as
pirații în ordine morală. Acest univers, teluric la 
origine, este vegheat de astre, infuzat de liniște 
(mai ales_ de liniștea primordială) de pace și iu
bire, scăldat într-o „lumină lină" provenind 
în egală măsură de la stele și* luceferi, 
dar mai cu seamă de la focurile aprinse 
pe coline de păstorii ancestrali. Imnele (ale 
bucuriei si ale Transilvaniei) se hrănesc dintr-o 
asemenea ambianță care este a satului transilvan, 
sălaș de viață și de moarte, de zbatere și extaz, 
de mirare adîncă în fața lumii, topos al Euterpei. 
Acest mediu cîntat de Coșbuc, Goga, Cotruș, Blaga 
și Beniuc este îmbogățit de ’un talent excepțional, 
de o robustețe poetică impunătoare, dovadă vie că 
satul nu și-a epuizat materia spirituală, că stă în 
fața poeților cu aceeași dăruire generoasă, cuib de 
rezistență mitologică și de existență veșnică, de in
finită poezie.

Din Imne desprindem, de asemenea, un suflu poe
tic de dimensiuni ciclopice și de profunzimi exis
tențiale, capabil să străbată spațiile amețitoare, 
pustiile. Poemul cel mai întins al volumului, Ascen
siune, o ipoteză despre marea călătorie, excepțional, 
ne face să regretăm absența din culegere a mai 
multor poeme din Vămile pustiei, după noi cel mai 
izbutit de pînă acum al poetului. Credem că bu
cățile acestei culegeri răspund, prin suflul ce le 
animă, într-o mai mare măsură respirației ample, 
de perspective cosmice, proprii autorului. Ioan 
Alexandru cere aripi mari, e un poet titanian cu 
suflu metafizic, și opinăm că aici își va afla ade
vărata chemare și adevărata măsură. Ca vechii ro
mantici el este un profet care, clamînd în pustie, 
nu încetează să lumineze cu verbul său înflăcărat 
mulțimile. O resurecție morală și implicit estetică 
nu este străină de intenția poetului. în tînărul 
sfios și angelic se ascunde, ca în străfundurile unei 
pajiști cu albăstrele, un fluviu de lavă incandes
centă ce vă hrăni multă vreme destinele poeziei 
române.

POMPILIU MARCEA ■

demnă deși colindată de amărăciune este mult mai 
aproape de viață decît a celor care inventează fapte 
și apoi își închipuie cum ar reacționa în confrun
tarea cu ele. Această poezie ar fi și mai tulbură
toare dacă autoarea n-ar fi atît de încrezătoare în 
victoria sa. Drumul de la deznădejde la speranță, 
de la umilință la orgoliu, de la înfrîngere la biru
ință apare astfel simplificat, mai puțin întortocheat 
decît în realitate. Din acest „tratat despre iubire" 
care e cartea sa sînt rupte filele referitoare la pa
nică, la disperare, precum și cele despre iertare, 
împăcare. Poeta nu acceptă deruta, niciodată nu se 
lamentează, iar veșmintele în care apare în lume, 
deși austere, cenușii, au eleganță. Peste chipul ră
vășit de suferință ea așterne o mască impenetra
bilă atunci cînd descinde printre semeni, pentru a 
nu stîrni compasiune : „Să fim amari cînd nu se 
vede nimeni, / Și să fim veseli cînd ieșim pe ușă." 
Versurile sale nu cad niciodată în sentimentalism, 
dimpotrivă, unele sînt glaciale de parcă ar fi po
vestită o durere întîmplată altcuiva. Perfecțiunea 
formală a poeziilor este și ea un mijloc de a în
cătușa țipătul, de a-1 converti în artă, fiind o sta
vilă în calea dezastrului. Suferința este drapată în 
haine strălucitoare încît uneori ești mai atent la 
podoabe decît la ceea ce spune poeta tocmai din 
pudoarea sa de a se confesa, deturnînd astfel 
atenția la aspecte exterioare ale discursului ei. In 
poezia Constanței Buzea o femeie de o mîndrie 
neînduplecată își rememorează clipele de fericire, 
îl invocă pe cel plecat și îi așteaptă întoarcerea, 
își inventează mici probleme pentru â ie uita pe 
cele esențiale fiind, ca și eroinele din tragediile 
grecești, un exemplu de cîte poate îndura omul și 
cîte poate el învinge. Deși în poezia finală a volu
mului autoarea declară că arta nu înseamnă totuși 
salvarea („Durerea naște poezie, / Balsamul nu-1 
găsim în ea.“) întreaga carte este un superb elo
giu adus puterii creatoare. Lirica sa despre ab
sență și așteptare, scrisă într-o viziune lipsită de 
culori vesele, reprezintă creația unei poete de mare 
talent care sărbătorește eroismul condiției umane, 
lupta permanentă în care învingători și învinși își 
schimbă rînd pe rînd rolurile.

GEORGE ARION ■

CRONICA LITERARA

Radu Tudoran: „Casa 

domnului Alcibiade"

«Cronică la sfîrșitul mile
niului» și-a supraintitulat 
Radu Tudoran ultima sa 
carte. Este un roman clasic, 
în maniera deja consacrată a 
acestui autor, poate cu un 
mai pronunțat interes acum 
pentru reconstrucția epopei- ' 
că. Narațiunea se desfășoa
ră pe coordonate vaste. 
Eroii ajung la Paris ori 
la Hamburg, iar domnul Al
cibiade — înainte de a se 
stabili în sat — luptase în 
războiul burilor din Africa 
de Sud ; la fel. domnul Pre- 
toreanu, asociatul său în a- 
facerea aurului. Gustul pen

tru senzațional ia de multe ori forma eposului exotic și ima
ginar. Un alt personaj, Odor (de la Teodor), trăiește mai 
mult în ficțiune, călătorind la Paris sau imaginîndu-se 
zburind cu avionul lui Aurel Vlaicu. Primul război mon
dial e urmărit simultan aproape pe toate fronturile lui. 
Personajele, locurile plutesc într-o atmosferă de inde- 
terminare semantică și geografică, ceea ce permite exten
siunea în realitatea sau irealitatea cea mai îndepărtată. 
Cu instinct sigur, autorul nu cade în tentația autohtoni- 
zantă, care — se știe — nu favorizează întotdeauna roma
nul de aventuri. Astfel că, pornind numai de la cîteva 
detalii concrete (nuclee epice sau descriptive), se încheagă 
pînă la urmă un tablou extraordinar, proiecție a realu
lui în reverie, a istoriei în aventura singulară nimbată 
eroic. Prezența povestitorului ca personaj sporește gradul 
de autenticitate și forța evocării.

Povestirea propriu-zisă debutează sub semnul crepuscu
lului, adică al „sfîrșitului de mileniu". Intr-un fel. acest 
roman este și o replică la apoCălipsâ : descifrăm în in
frastructura epică o parabolă a salvării universale. încă 
de la primele acorduri se profetizează inevitabila înmor- 
mîntare a unei lumi sinucigașe. Sihastrul, personajul cel 
mai insolit, evocă pe patul morții urgia ce se va abate 
în curînd asupra omenirii. Sîntem abia la început de 
secol XX. O bună parte din roman are ca fundal războiul, 
cu unele incursiuni în viitor : fiul Teofanei și al lui 
Harold participă la conjurația împotriva lui Hitler. Alt 
pericol ar fi supercivilizația, cînd scapă de sub controlul 
inteligenței. Oamenii caută mereu un refugiu, dar nu-1 
găsesc nicăieri : întoarcerea la natură nu mai este posi
bilă. «Casa domnului Alcibiade» se vrea un astfel de re
fugiu : într-o morală ideală sau intr-un spațiu, la fel de 
himeric, al securității persoanei. De departe ea pare o 
oază de lumină, o sfidare împotriva întunericului ce-o 
înconjoară. Totul însă alunecă treptat în iluzoriu și enig
matic. Ororile istoriei se fac și aici cunoscute, prin moar
tea Măriei și tragedia Teofanei Povestitorul, un copil 
atunci, trăiește, în preajma domnului Alcibiade și mai tîr- 
ziu a lui Odor, o experiență crucială de viată. Fiecare 
întîmplare esențială constituie, prin absurditatea ei, o în
depărtare de realitate, dar totodată și o îmbogățire a sa 
spirituală.

Romanul n-ar însemna nimic fără personajele sale. 
Uimește mai ales diversitatea tipologică, aproape fără e- 
gal în proza de azi. Ce-i drept, personajele nU sînt ex
trase toate din realitate : cele mai multe ni se par pro
iecții simbolice. Odor, fiul cel mare al domnului Alcibiade, 
încarnează un prototip clasic — „sfîntul". El percepe lu
mea prin reverie și renunțare. Tom (de la Toma), fratele 
mai mic, este demonul. Odor, fiul deloc risipitor, se va 
întoarce acasă la moartea tatălui. Tom va muri în împre
jurări misterioase, pe măsura firii sale scelerate. Domnul 
Pretoreanu seamănă uneori cu Mefisto. în timp ce profe
sorul Lucifer Chiricuță este obsedat de experimentul 
morții. Femeile se sacrifică și ele între iubirea sacră 
(Maria) și iubirea profană (Teofana). Deși proiecții sim
bolice, toate aceste personaje nu se sustrag presiunii rea
lului. Intr-un fel sau altul sfîrșesc tragic : ceea ce le u- 
manizează cu adevărat. Peste toți domină figura autori
tară și paternă a domnului Alcibiade, omul care metodic 
se cufundă în Irealitate.

Altfel, narațiunea avansează destul de sinuos, cu unele 
reveniri în trecut șl nu mai puțin cu descinderi dincolo 
de granițele promise. De fapt, se îmbină aici mai multe 
structuri. Aspectul de cronică tine de relatarea exterioară, 
în timp ce parabola sintetizează tabloul lumii, proiectînd 
evenimentul în simbol și personajul în destin. Revenirile 
nu clarifică mai nimic, autorul cultivă deliberat și cu 
artă desăvîrșită enigmaticul. Toate acestea nu tulbură 
însă farmecul epic și nici pasiunea pentru cunoaștere și 
adevăr a eroilor noștri. «Casa domnului Alcibiade» aduce 
un echilibru între construcția romanescă și ideea după 
care uneori tînjim.

CORNEL MORARU ■

Sonetele lui Shakespeare în 

viziunea lui Gheorghe Tomozei

Cea de-a treia versiune integrală a Sonetelor lui 
Shakespeare în românește o datorăm recent unui poet 
de marcă. Precedentele aparțin, în ordine cronologică, 
lui Teodor Bocșa (Ed. Dacia, 1974) și Neculaie Chirică 
și Dan Grigorescu (B.p.t., Ed. Minerva, 1974). Merită 
rememorate apoi nu mai puțin reușitele tălmăciri — 
parțiale — datorate lui Mihail Sebastian ca și lui An
drei Ion Deleanu. Opera de acum nu vine din partea 
unui anglist — cum au fost, sînt, deopotrivă și Mihnea 
Gheorghiu, și Ion Frunzetti, eseiști și traducători de 
prestigiu, cei ce au dat, la rîndu-le, pe românește, o 
mare parte a Sonetelor — și poate că travaliul tălmăcirii 
trebuie judecat mai întîi prin această prismă. E o 
determinare care — în cazul lui Gheorghe Tomozei, 
poet de deosebită înzestrare — spune mai mult decît 
o investigare a detaliilor comparatiste pe urma iden
tificării eventualelor trădări ori abateri minore. La 
urma-urmei, un mare poet adus într-o altă limbă de
cît aceea care l-a făcut celebru sub — mai întîi — 

cerul patriei, sale, trebuie să sune ori să provoace în 
cititor imaginea însăși a nșfăreției lui. Cosmogonia ero
tică a versului shakespearian, densitatea filosofică a 
ideii — însăși profuziunea de idei politice chemate să 
înnobileze ca un intarsio versul de dragoste — trebuiau 
să devină, cum au și devenit în toate limbile, obsta
colul dintîi în fața unui traducător. Mai limpede spus, 
să reușești să transferi în durata unui vers nu numai 
glasul de marmură și harfă dar glasul minții celei 
mai cuprinzătoare din cîte a dat arta omenirii — 
gestul este — prin el însuși — expresia curajului. 
Judecind lucrurile sub auspiciile acestei idei, nu pu
tem să nu recunoaștem că Gheorghe Tomozei se în
scrie acum în linia unei reușite originale, originale 
în primul rînd prin suplețea arhitecturală a versului 
românesc. Dovadă și acest „catren" care condensează 
întreaga metaforă a reproșului erotic, înrudită atît de 
puternic cu figurile similare din sonetul lui Ronsard 
ori, mai aproape de noi, cu sonurile închipuitelor so
nete ale lui Vasile Voiculescu. Dar Shakespeare nu 
permite, în alt idiom decît licența... reușitei : „Spu
ne-mi pe altul că iubești, dar ochii / cînd ești cu 
mine, lasă-i să mă-nvie, / de ce cu vicleșuguri te 
apropii / cînd brațu-mi să se apere nu știe 1“ Cît 
privește cealaltă — deja invocată — mare dificultate 
a traducerii din Shakespeare, a sonetelor lui, în care 
nu o dată melosul pur, mîngîierea gingașă stau ală
turi de protestul superior împotriva strîmbătății lu

mii, ar fi poate suficient să evocăm aici, acum, cele
brul Sonet 66 (din Sonete II), în două viziuni inte- 
lectual-poetice, lăsînd cititorului dreptul de a alege. 
Versiunea Ion Frunzetti : „Scîrbit de toate, tihna 
mortii chem : / Sătul Să-1 văd cerșind pe omul pur, / 
Nemernicia-n purpuri și-n huzur, / Credința-marfă, 
legea sub blestem. / / Onoarea-aur calp, falsificat, / 
Virtutea fecioriei tîrguită, / Desăvîrșirea veșnic umi
lită, I Cel drept de forța șchioapă dezarmat, / / Și 
arta sub călușe amuțind ; / Să văd prostia-dascăl la 
cuminți, / Și adevărul — „semn al slabei minți", / 
Și Binele slujind ca rob la rele. / / Scîrbit de tot, de 
toate mă desprind : / Doar că. murind, fac rău iubirii 
mele". Versiunea Gheorghe Tomozei : „Scîrbit de tot, 
izbava morții chem, / cei drept cerșește, lașul își aro
gă, / nevolnic, a magnificenții togă / și gîndul pur 
se stinge sub blestem. / Cinstirea-i împărțită groso
lan, / e pingărită casta feciorie / perfecțiunea-i frîntă 
de urgie / și-ngenuncheat orice sublim elan. / A artei 
gură trîndavu-o astupă, / nerodul, iscusinții porun
cește / și adevărul singur se smerește / robit mișe
lului ce stă să-l rupă. I / Scîrbit de tot, m-aș stinge 
fără glas. / dar dragostea, murind, cui să o las ?“

Un semn de gratitudine — în loc de încheiere — 
Editurii Junimea, care a construit o carte într-o ți
nută grafică exemplară.

CONSTANTIN CRIȘAN ■
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B PAGINĂ DE LECTURĂ

Frați
griului 
șoarecele 
bradului 
toporul 
găinii 
dihorul 
beznei 
lampa 
ceții 
vîntul 
minei

surpătura 
pantofilor 
drumul 
izvorului 
nămolul 
trupului 
timpul 
gîndului 
rugina 
lupului 
iarna 
colaciului 
dinții

CSEKE GÂBOR

Puțină benzină
brad
topor
ferestrău
patru trunchiuri de copac
tăiate în două fac opt
tăiate in patru fac șaisprezece 
crengi uscate
puțină benzină

In prag de sărbătoare
In prag de sărbătoare 
femeile ajung la capătul puterilor 
dar casa strălucește 

în prag de sărbătoare 
cei logodiți cu băutură comandă 

mai mult 
răscolind tot orașul

în prag de sărbătoare 
poștașul își pune speranța în bacșiș 
venind pînă la ușă cu ziare

în prag de sărbătoare 
copiii visează omături furibunde 
plictisindu-se

în prag de sărbătoare 
părinții răpiți de somn 
admiră jucării nemaiavute

în prag de sărbătoare 
brazii se mută în apartamente 
să-i păstrăm un moment de

reculegere

La pindă
pitește-n depărtare iscodind 

mă privește fix
își ascunde fața în iarbă în tufă în 

amurgul serii 
potrivîndu-și pe mine ocheanul

de pupile 
răsuflă gîfîie nările-i tremură de zel 
asudă înghite praf scuipîndu-l apoi 

dar nu mă slăbește din ochi 
are amețeli apoi vedenii gîndind 

la o gură de apă scrîșnește 
din dinți 

se chinuie urmărind firavu-mi fum
de țigară 

reținîndu-și urletul ca mutul se

eu trăiesc între timp 
cu viața-mi afișată

Pe casa noastră
pe casa noastră e o fereastră 
în fereastră-nflorește o mușcată 
pe mușcată e un strop de apă 
în strop de apă sclipește o rază 

de soare
în raza soarelui plutește un fir de 

praf 
pe fir de praf s-ascunde o căsuță 
pe căsuță e o fereastră

Caniculă
ar trebui să încălzesc mai bine 

pămîntul 
au sosit atîtea sesizări
dracul știe ce se petrece acolo jos 
eu încălzesc ca altădată 
ce țipi ci udați
azi am pus cu două-trei lopeți mai 

mult pe foc 
s-au plîns imediat de căldură 
așa-mi trebuie
de ce nu m-am făcut lună

Coordonate
din stînga mea
bate din tobă o ploaie măruntă 
din dreapta mea
foșnesc gîndurile închise în tomuri

din stînga mea
sclipesc luminile orașului adormit 
din dreapta mea
mă paște semiumbra rafturilor

de bibliotecă

în stînga mea

în dreapta mea 
singurătatea nopții

Condiții
cînd latră peste tot copoii 
eu vînat devin

cînd toată lumea se crede deștept 
eu rămîn la tabla înmulțirii

cînd lumea-i mistuită de foc 
eu strig după apă

cînd găleata e mîncată de rugină 
sînt țiganul care o repară

cînd toți au în mînă cîte-un tromf 
eu-mi sacrific cea mai bună carte

cînd îngîmfarea-i în ascensiune 
eu mă retrag

cînd se stă în genunchi 
eu rămîn în picioare

cînd toată lumea se războiește 
eu semnez tratate de pace

Aripi ușoare
nu din ceară 
nu din scînduri 
nu din metal 
nu din pînză 
nu din pene lipite

nu pe spate, 
nu pe umeri 
nu pe tălcîie 
nu pe corpul nostru 
nu căderea lui icar

din rațiune
rug roagă un teanc de coli palide mîzgălite (Versiunea românească aparține autorului)

Schiță pentru un portret 
cu Hamlet

Parcă avea o rană pe un ochi 
un fel de fluture negru 

din ceața fosforescentă a ruinelor 
la cumplitul ceas al miezului de

noapte 
el auzea cum gîlgîie lumina roșie 
a sîngelui încremenit 
sub vraja cucutei, 
auzea cum se nasc pururi stelele 
și-l vedea pe mortul fără chip 
spre cimitir ducîndu-i pe cei vii 
așa cum limpede vedea limba

stăpînului 
cum lingea cu-nfrigurare laba

cîinelui, 
avea, cum spuneam, o rană pe un 

ochi
Un fel de fluture negru 
un lacăt imens la gît 
și o cheie ruginită, tocmai bună . 
pentru alte întrebări decît jarul 
care-i ardea măduva oaselor 
și tîmpla lui bîntuită de nebunie, 
mai avea, e-adevărat, și o spadă 

subțire 
mai subțire și mai tăioasă 
decît cea mai subțire și mai tăioasă 
rază de lumină într-un întuneric 
de nepătruns

el era prințul Hamlet 
și viața curgea mai departe

VICTOR NIȚĂ

Clipă acolo

Descărnată-î gura semnului 
tăcerii la temelia adîncă a nopții, 
clămpănesc dinții altădată 
încleștați în sîmburele de piatră 
al vieții. Dar ce este viața ?

și-n țărînă cad alături 
clopote de pîslă cuslimbă 
de cîlți

fiecare pală de vînt 
vrea să-i năruie zborul 
dar îl saltă mai sus 
mai sus

pînă ce vulturul 
ostenit de propria sa putere 
naște o alta.

zburînd

rotirea lui domoală se naște 
dintr-o putere fără de seamăn

Oedip
Ard veșnice zăpezi pe fruntea 
munților lăcaș de zei eternitate

La temelia adîncă a nopții 
netulburat semnul tăcerii, 
întunericul cel mai greu 
din orbitele^ reci se revarsă 
două furnici ies ostenite 
ca două lacrimi negre 
pe osul îngălbenit de tSnp 
și tot din orbitele-i reci 
în afară sar azvîrlindu-și 
hainele mucegăite sfinți 
bolnavi și îngeri demenți 
stîrnind prin aerul nemișcat 
un dans de cărnuri vechi și puhave

Netulburat semnul tăcerii 
la temelia adîncă a nopții, 
horcăie în gîtlej viața 
de altădată și se-aud 
năruindu-se biserici mari 
cu turle de lemn putregăit

și eu mă-ncumet înlăuntru-mi 
tot mai adînc pustiu genune 
pisc de timp lumină sunet 
mușc din mine lacom și străin 
și bolnav ochiul mi-l întunec 
și plîng și dorm și plîng-visez cum 

tu 
mamă plîngi alăturea de mine — 
(cine-i cel ce-am fost atunci 
și cine-i cel ce-acuma plînge ?) 
Searbăd și deșart nisip 
curge-ntr-o clepsidră-ntunecată 
surd imn la viața-mi terminată 
plîng și plîng și-arareori 
străfulgeră-n atîta întuneric 
izbăvirea lacrimilor mai curate 
munți zăpadă zei eternitate 

plîng însingurat în întuneric 
și orb încerc a mă cunoaște.

Vulturul
lată-l zburînd peste cîntece 
piscuri și strigăte

Curate ca o zăpadă dintîi 
apele o clipă acolo, 
abia le atinge gindul de sete 
și ființa lor pură se tulbură imediat 

pînă și sîngele unui șarpe 
abia născut, pentru o clipă doar, 
cît ține rostirea destinului, acolo, 
mai curat decît inima trandafirului 

chiar și sărutul tău, acolo, 
doar o clipă, cît cade asupră-mi, 
alb e ca o aripă de înger, dar

imediat, 
atingîndu-mă, se preschimbă-n

pasăre rănită

clipă limpede, ca o lacrimă
a vieții eterne, acolo, înfrățire
a ființelor toate - chipul lor dintîi 
pînă a se porni în lume, către

moarte.
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FĂRĂ PREJUDECĂȚI... ■

Am văzut palatul brîncovenesc de la 
Potlogi mai intîi într-o seară. Zidurile 
albe și pridvorul cu stîlpi meșteșugiți, și 
treptele scării care se pierdeau înspre 
noi, în iarba întunecată de seva acestei 
primăveri scăldate in ploi. Printre ulu
cile porții închise cu lacăt obiectivul 
aparatului de fotografiat o fi prins o 
imagine neclară. N-avea nici o impor
tanță, oricum trebuia să r' ninem și 
pentru a doua zi. Din cuhnie, din 
dreapta s-a pornit să cînte o cucuvea, 
dogit, înfundat.. Sub norii groși, care se 
tîrau peste sat, înspre Argeș, căderea 
întunericului se petrecuse pe neașteptate.

„Odată am avut un vis, ne spunea 
ceva mai tîrziu primarul acestei comune 
dîmbovițene, Ștefan Neagu. Se făcea că 
Brîncoveanu era la palat și trimisese pe 
cineva după mine, să mă prezint ime
diat Înaintea lui. Fiindcă eu eram pîrcă- 
labul cetății, vezi bine. Ca primar nici
odată nu mi-au tremurat genunchii dar 
atunci, ca pîrcălab, da. Așa, mărturisesc, 
m-am prezentat în fața domnului, care 
m-a învirtit și m-a răsucit cu tot felul 
de întrebări despre palat. Credeam că o 
să-mi taie capul, dar s-a milostivit și m-a 
iertat..." Am mai aflat, in aceeași seară, 
că palatul de la Potlogi. primul din seria 
palatelor brîncovenești, a avut față de 
celelalte o soartă mai dramatică, fiind 
ruinat, nu la multă vreme de la ridicarea 
sa. de către turcii care căutau în casa lui 
vodă Brîncoveanu, a lui „Altîn bei", a 
„prințului aurului", grămezi de comori. 
Ei nu se îmbogățiseră atunci cu nici o 
comoară, în schimb noi pierduserăm 
una, fiindcă pentru Țara Românească pa
latul însuși era o comoară, care avea să 
se împuțineze apoi prin lucrarea neobo
sită a vremii. Noroc că vodă zidise te
meinic, îneît chiar și ruinele să aibă o 
rezistență a lor, să nu fie un pumn de 
pulbere în calea vînturilor. Fiindcă, de 
bine, de rău, chiar și fără acoperiș, pa
latul se menținuse astfel îneît in 1953, 
cînd niște oameni de inimă au hotărît să 
salveze ce se mai putea salva, într-ade- 
văr mai puteau fi salvate multe. Că lu
crările au fost abandonate după aceea și 
pornite iarăși, de cîteva ori, pînă în 
1971, de cînd se poate vorbi de o adevă
rată operă de restaurare, nu mai are as
tăzi prea multă importanță. Importantă 
cu adevărat este credința formată trep-

La cine sînt 

cheile palatului 

din Potlogi?

tat, în acești ani, că palatul poate fi 
readus la starea lui de Început. Și im
portant este, bineînțeles, efortul de a-1 
și face să arate astfel. Efortul acesta a 
costat pînă acum, ne spunea primarul 
comunei, aproape 6 (șase) milioane. Ca să 
fie dus pînă la capăt, ar mai trebui vreo 
850 fle mii. Nu ca să mai dea cineva bani, 
pentru că materialele există...

A doua zi de dimineață am pătruns 
totuși pe partea dinspre lac — obișnuitul 
lac al palatelor brmcovenești — pînă 
înspre zidurile și la' ușile palatului, în
chise și ele. toate, cu lacăte. „De ce 
atîtea lacăte, tovarășe primar ?“ „Chiar 
aici, lîngă palat, locuiește o tovarășă, Fi- 
lofteia Constantin, care are în gestiune 
toate materialele rămase. Acum dum
neaei e plecată la Tîrgoviște. Ține lacă
tele astea peste tot ca să nu aibă mai 
tîrziu lipsă în gestiune". Dăm roată pa

latului și, intr-adevăr, ne convingem că 
nu există nici o cale de acces înăuntru, 
într-o latură a lui, o stivă impresionantă 
de „cărămizi de epocă". „Astea mai tre
buiau ca să completăm pardoselile", ne 
lămurește primarul. Apoi tot el conti
nuă: „Iar înăuntru, mai la adăpost, se 
află cimentul. Vreo două-trei tone. Din 
cîte știu, a început să se pietrifice, să 
se degradeze. Cu toate că nu e ținut în 
pivnițele palatului ci la loc mai ferit și 
uscat, chiar în camera de oaspeți a lui 
vodă". „Spuneați că vin cîteodată gru
puri de turiști, mai ales de elevi. Ce 
fac ? Se opresc la poartă ?“ „Dacă ges
tionara e aici, le deschide, bineînțeles. Dacă 
nu, nu. Are și ea dreptate. A încercat, 
din cîte știu, să dea în primire, să plece, 
dar n-a reușit, trebuie să stea aici, să pă
zească materialele astea".

înțelegem că gestionara-paznicâ și-a 
luat și ajutoare... Prin iarba înaltă și 
deasă, pe care soarele dimineții se răs- 
frînge multicolor, în urma ploii de azi 
noapte,patrulează — în lipsa gestionarei 
plecate la Tîrgoviște — niște animale 
rătăcite.

„Deci, vrem să ne dumirim, spuneți că 
lucrările de restaurare sînt aproape de 
capăt..." „Exact, ne răspunde primarul. 
Iar materialele, ca să încheiem definitiv 
lucrarea, sînt aici. Cîteva luni, mai mult 
n-ar mai dura". „Și cînd vor fi acele 
cîteva tuni ?“ „Asta eu nu mai știu", 
ne-a răspuns primarul. Și, nemaiștimd el 
nimic despre problema astf. punem și 
noi punct. Dar parcă tot rămine loc, chiar 
și după punct, de o întrebare...

DUMITRU CONSTANTINESCU ■

O autodubă aparținînd întreprinderii 
TRANSCOM avea să efectueze un 
transport obișnuit pentru I.C.R.M., de
pozitul din Chitila. După ce în mașină 
s-au încărcat diferite mărfuri, condu
cătorul acesteia s-a urcat la volan și 
a stabilit, contactul motorului. Numai 
că mașina n-a vrut să plece imediat. 
Din actele oficiale întocmite ulterior 
rezultă că : „mașina a dat rateuri în
soțite de seîntei care ieșind pe țeava 
de eșapament au dat foc talajului și 
paielor dintre stive, izbucnind un in
cendiu puternic".

O altă mașină a aceleiași întreprin
deri, de data aceasta un autocamion, 
transporta tot pentru I.C.R.M. diferite 
mărfuri industriale cînd, în plină cursă, 
pe Magistrală, în caroseria acoperită 
cu o prelată a izbucnit un incendiu. 
Din procesul verbal nr. 25/5.09.1977 în
tocmit de formația de pompieri mili
tari, care a participat la stingerea in
cendiului și la cercetarea cauzelor pro
ducerii lui, rezultă că acesta a fost pro
vocat de un scurtcircuit ; bateria ma
șinii șe afla neprotejată în caroseria 
mașinii și într-un loc nepermis, adică 
nu în lăcașul destinat, iar în timpul 
transportului o parte din încărcătură 
— lustre metalice — a căzut pe bor
nele acumulatorului producînd scurt
circuitul.

Și într-un caz și în celălalt cele două 
întreprinderi păgubite s-au acuzat re
ciproc și s-au adresat Arbitrajului de 
Stat în-vederea recuperării pierderilor, 
în ambele cazuri, după investigațiile 
de rigoare, arbitrajul a hotărît ca ma
rea parte a pagubelor să fie suportate 
de către întreprinderea de transporturi 
comerciale (TRANSCOM) iar benefici
ara, I.C.R.M.-ul, să fie inculpată în mod 
complimentar la recuperarea unei mici 
părți din paguba generală. în mod fi
resc hotărîrea a fost întemeiată pe fap
tul că în ambele situații mijloacele de 
transport în cauză au acuzat carențe 
de ordin tehnic. Și tot în mod firesc, 
înțelegînd latura preventivă a activită
ții arbitrajului, arbitrul de stat P. Mi- 
hăilescu a atenționat Centrala de trans
porturi auto, forul imediat tutelar al 
TRANSCOM-ului, despre necesitatea 
luării unor măsuri privind respectarea 
tuturor normelor.

Am dorit la rîndu-ne să vedem în 
ce măsură a fost înțeles acest îndemn, 
în ce măsură faptele în sine și hotărî- 
rile date au trezit ia marea întreprin
dere de transporturi comerciale (între
prinderea exploatează mai multe mii 
de autovehicule) interesul pentru per
fecționarea reviziilor tehnice și a con
trolului privind acestea. Și ne face plă
cere să consemnăm o serie de fapte 

și de date care sugerează că cel puțin 
la nivelul conducerii întreprinderii mo
rala celor două incendii, ca să spunem 
așa, a avut ecou. Directorul tehnic al 
TRANSCOM-ului, inginerul Ion Bor- 
lescu, ne-a declarat : „Evident că fap
tele petrecute ne-au dat de gîndit. Mai 
mult, o parte din accidentele de cir
culație au avut ca o cauză unică ace
eași stare tehnică necorespunzătoare a 
mașinii. începînd din acest an am in
trodus la 6 din cele 9 autobaze diag
nosticarea tehnică cu aparatură moder
nă, electronică, mecanică etc. Această 
diagnosticare se face în mod periodic 
după perioade de rulaj stabilite și 
atunci cînd o cer împrejurările. Revi
zorii noștri tehnici, adică oamenii care 
alături de șoferi dau girul tehnic ma
șinii de care răspund, erau recrutați 
pînă nu demult dintre conducătorii 
auto mai vechi. Lăsînd la o parte fap
tul că nu aveau suficiente cunoștințe 
în mecanica auto concepția lor era a- 
semănătoare cu a celor de la volan : 
dacă mașina pornește și se mișcă, gata, 
la drum 1 Am schimbat toți acești re
vizori improvizați cu meseriași meca
nici de categoria 6, deci cea mai bună, 
avînd grijă totodată ca ei să cunoască 
și șoferia. O a treia măsură se referă 
la modificarea structurii planului de 
aprovizionare. Adică vom procura cu 
precădere acele piese care concură la 
securitatea circulației și a transportu
lui în sine : tobe de eșapament (să nu 
le mai cîrpăcim pe cele sparte și hîr- 

profesionale a lucrătorilor noștri, săp- 
tâmînal se fac prelucrări în toate au
tobazele noastre privind accidentele de 
circulație, de muncă, incendiile". Lă“ 
rîndu-i inspectorul-șef cu circulația, in
ginerul Radu. Cacip, ne-a vorbit de
spre o recentă măsură de control : este 
vorba de o echipă volantă de control.

Toate aceste măsuri care sugerează 
într-adevăr, cum spuneam, ecoul pozi
tiv al unei morale și care pot constitui 
sugestii și pentru alte întreprinderi de 
transport, au în cea mai mare măsură 
corespondentul practic. Am văzut „la 
lucru" instalația electronică de testat 
fără demontarea motorului sau a vreu
nei părți din el, la autobaza nr. 2 Ciu
lești. într-un spațiu bine chibzuit aici 
sînt organizate tot felul de revizii. Pe 
deasupra există și un frumos și bine 
înzestrat cabinet tehnic destinat veri
ficării și îmbogățirii cunoștințelor 
profesionale ale conducătorilor auto. Nu
mai că acest cabinet căruia poți să-i 
admiri exponatele secționate, mijloace
le de proiecție, instalațiile electronice,

Două incendii 

și o morală 

nedeslușită pe deplin!

buite), carburatoare, delcouri, pompe 
de benzină etc. Mai adaug faptul că 
operînd în planul ridicării conștiinței

era gol. Aceasta, în timp ce alături, 
în hala de revizii tehnice unde se de
montau sau se montau motoare, erau 
pe puțin 15 autovehicule și deci măcar 
ci ți va dintre conducătorii acestora pu
teau fi invitați pentru o oră-două la 
un colocviu pe teme tehnice. Și de aici 
în continuare descoperim carențe în
semnate privind transpunerea în viață 
a măsurilor menite să asigure respec
tarea normelor tehnice de funcționare 
a autovehiculelor. „Este adevărat — 
declară șeful autobazei, tovarășul Du
mitru Badea — în fiecare luni adunăm 
șoferii pentru trei sferturi de oră și 
încercăm să prelucrăm cu ei norme de 
protecție a muncii, să vorbim despre 
starea tehnică... încercăm, zic, fiindcă 
de cele mai multe ori nu putem. Tim
pul este prea scurt, oamenii sînt pe • 
plecare, cu motoarele pornite, cum se 
spune, ce vorbim intră pe o ureche și 
iese pe alta. Ar trebui un timp spe
cial rezervat pentru instruire și chiar 
seminarizare. Eu am propus și ma: 

propun acum cu rugămintea ca dum
neavoastră să consemnați și cine are 
ochi de văzut să vadă, am propus deci 
ca odată pe lună să fie rezervată o zi 
șoferilor pentru instruirea cu precăde
re asupra condițiilor de exploatare teh
nică a mașinii.

Este însă cazul să vorbim în conti
nuare despre faptul că deși la nivelul 
de întreprindere se fac eforturi pentru 
înzestrarea tehnică în spiritul asigură
rii normelor de securitate a circulației, 
în autobaze se întîlnesc situații contra
re. La autobaza 8 Filaret am discutat 
cu inginerul-șef, tovarășul Constantin 
Chiriac, problema instalării bancului 
de testare a instalației de frinare (con- 
siderînd că la niște vehicule care ru
lează cotidian într-un mare oraș frînele 
sînt mult mai des folosite decît în cazul 
rulării pe șosea) Da, a auzit că la alte 
autobaze există, „dai- aici la noi nu sînt 
condiții de instalare, precum se poate 
vedea". în ce ne privește am văzut : 
sînt condiții, de pildă, chiar la rampa 
de ungere și gresare, numai că lipsește 
inițiativa. Sau chiar mai mult credem 
că este vorba de stil rutinier. Din au
tobaza aceasta a plecat unul dintre au
tovehiculele care au luat foc — cel 
care avea bateria electrică montată în
tr-un loc nepermis. Inginerul Chiriac 
socotește că incendiul nu s-a datorat 
scurtcircuitului și deci improvizația nu 
poate constitui un cap de acuzare. în
curajați pesemne de o astfel de opti
că la rîndu-le șoferul și revizorul teh
nic implicați în incendiu au considerat 
ca nejustă decizia de imputare a pa
gubei produse. (Revizorul chiar s-a a- 
dresat instanței judecătorești cerînd 
anularea deciziei de imputare. în ca
zul cînd i se va da cîștig de cauză pa
guba va reveni autobazei care o va su
porta din beneficii. Mai precis este 
vorba de buzunarul comun).

Cu alte cuvinte morala nefericitei în- 
tîmplări este înțeleasă doar în parte și 
pornind de la conducerea întreprinde
rii unele măsuri inițiate se pierd pe 
drum.

VICTOR CONSTANTINESCU ■
P.S. La încheierea acestor rînduri 

inspectorul-șef cu circulația de la 
TRANSCOM ne informează că recent 
un autovehicul al întreprinderii circu- 
lînd pe Calea Griviței, la trecerea pe 
sub calea ferată, a luat foc. Se bănu
iește că acolo existau niște scurgeri de 
benzină de la un depozit din apropie
re. Noi adăugăm la ceea ce se bănu
iește faptul că în acel loc unde există 
o foarte intensă circulație un autove
hicul al TRANSCOM-ului și nu altul a 
luat foc. Poate de data aceasta morala 
va fi bine înțeleasă.
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Dezbaterile mondiale in problemele dezarmării

Idei valoroase pentru construcția păcii
Timp de săptămîni și, în aceste ul

time zile, cu interes și speranțe sporite, 
întreaga omenire și-a concentrat aten
ția asupra desfășurării primei sesiuni 
speciale a O.N.U. consacrate dezarmă
rii. Acum, cînd forumul de la New 
York și-a încheiat lucrările, cînd Adu
narea Generală a adoptat prin consens 
Documentul final, caracterul de eve
niment cu profunde implicații în viața 
omenirii pe care i-a constituit sesiunea 
specială de la Națiunile Unite este evi
dent. Așa cum sublinia în cadrul ulti
mei ședințe secretarul general al O.N.U., 
„sesiunea specială a fost cea mai lar
gă dezbatere asupra dezarmării care a 
avut loc vreodată pe plan internațional".

De mai multă vreme, prin acțiuni 
concrete, popoarele, forțele progresiste 
ale umanității își afirmă tot mai hotârît 
voința de a limita, într-o primă fază, 
apoi de a stopa definitiv demențiala 
cursă a înarmărilor. Urmare firească, 
necesară a acestei energice mișcări de 
opinie și acțiune, sesiunea specială a 
Adunării Generale a O.N.U. consacrată 
dezarmării și-a propus, de la început, 
pe de o parte să înregistreze pozițiile 
principiale ale statelor lumii față de 
imperativul dezarmării iar, pe de alta, 
să acumuleze propunerile concrete, mo
dalitățile concrete care, introduse în- 
tr-un document unitar, într-un program 
de acțiune, să determine scoaterea din 
imobilism a diverselor foruri și struc
turi ce se ocupă de problemele dezar
mării. Prima etapă a schimbului de 
vederi de la Națiunile Unite — dezba
terile generale — au demonstrat nă
zuința puternică spre pace și securitate 
a popoarelor din lumea întreagă. După 
cum sublinia secretarul general al 
O.N.U., aceste dezbateri „au confirmat 
că sesiunea specială a Adunării Gene
rale consacrate dezarmării este un fo
rum unic in care se poate realiza 
schimbul de păreri in problemele prin
cipale ale dezarmării, între toate po
poarele, mari și mici...“.

într-adevăr, reprezentanți ai 137 de 
țări — între care 23 de șefi de stat sau 
guvern, 7 vicepremieri și 68 de miniștri 
de externe — precum și reprezentanții 
unor prestigioase institute de cercetări 
asupra păcii și dezarmării, în interven
țiile lor, au atras atenția asupra perico
lului tot mai serios pe care-1 repre
zintă accelerarea cursei înarmărilor, 
mai ales pe plan calitativ, și au formu
lat numeroase idei și propuneri con
crete privind modalitățile de înfăptuire 
a unor măsuri de dezarmare reală. Este 
demn de menționat faptul că aproape 
toate statele — mari, mici ori mijlocii — 
reprezentate la sesiunea specială a Adu
nării Generale a O.N.U. au înaintat 
propuneri realiste, cu o certă valoare 
practică. Aceasta demonstrează că pro
blema vitală a dezarmării privește de
opotrivă întreaga umanitate, că ea nu

OCHII Șl URECHILE LUMII

Un tur pe Terra
A început Turul ciclist al Franței și 

simt că, deodată, ziua mi s-a mai 
îmbogățit cu un rock. Trei săptămîni, 
de dimineață, voi deschide ziarul și 
voi căuta știrea despre cel care a 
cîștigat etapa. Soarta balenelor, des
tinul stimulatoarelor cardiace — fru
mos destin I - descoperirea unui din
te de mamut bicefal, ciocnirea dintre 
un transatlantic și o rîndunică, atîtea 
și atîtea basme zilnice care foiesc prin 
zonele de copilărire ale ființei, vor in
tra într-un ușor con de umbră pen
tru a mă lăsa să urmăresc povestea 
de la Pirinei la Alpi, precum odată, 
demult de tot, zile întregi n-am mîn- 
cat de zguduit ce-am fost la poves
tea de la Apenini pînă la Anzi, din 
„Cuore“. Turul ciclist al Franței - ca 
să fiu cu totul sincer - mă interesea
ză mai mult decît un zbor cosmic sau 
o traversare îndelungă a oceanelor. Nu 
cer să mi se dea dreptate, nu polemi
zez cu nimeni. Pe timpul Turului, o 
pace de copil mă cuprinde și n-am 
spirit critic față de ea ; așa cum nu-mi 
trece prin cap să fiu critic literar cu 
„Cinci săptămîni în balon", cu „20 000 
de leghe sub mări" sau „Testamentul 
unui excentric", tot așa nu sînt por
nit să demistific Turul Franței. Prea 
multe demistificări duc la altă mistifi
care.

poate fi încredințată spre rezolvare nu
mai unui grup restrîns de state, sau 
discutată de la bloc la bloc.

Cuvîntările rostite în aceste zile de 
la tribuna Adunării Generale au rele
vat aproape în unanimitate pericolul 
nuclear existent astăzi în lume, s-au 
constituit în rechizitorii aspre la adresa 
marilor deturnări de resurse materiale 
și umane din sfera dezvoltării în cea 
a înarmării, au atras atenția asupra 
efectului minim sau aproape nul pe 
care tratatele de limitare a înarmărilor 
aflate în vigoare îl exercită asupra po
tențialului militar al statelor.

Adoptat prin consens de Comitetul ple
nar al sesiunii speciale a Adunării Ge
nerale a O.N.U. consacrată dezarmării, 
Documentul final —• alcătuit din 
Preambul, Declarația de principii, Pro
gramul de acțiune și Recomandări refe
ritoare la mecanismul internațional 
pentru negocieri — a fost elaborat în 
cadrul unei intense și laborioase acti
vități, desfășurată inițial în Comitetul 
pregătitor al sesiunii, apoi în organele 
de lucru ale acesteia.

Pornind de la rolul central, de la 
răspunderea primordială a Organizației 
Națiunilor Unite în domeniul dezarmă
rii, Documentul final subliniază rolul 
tot mai activ în acest domeniu care 
revine organizației mondiale. în această 
direcție, Documentul final stabilește ca 
Adunarea Generală să fie principalul 
for de dezbatere al O.N.U. în proble 
mele dezarmării, Comitetul pentru pro
bleme politice- și de securitate al Adu
nării Generale urmînd să se ocupe în 
viitor exclusiv de problemele clezdrmă- 
rii. în același sens, s-a hotărlt reacti
varea Comisiei O.N.U. pentru dezar
mare ca organ deliberativ specializat 
al Adunării Generale în același dome
niu, al dezarmării. Sesiunea specială a 
hotărît, de asemenea, prin documentul 
său final, ca actuala conferință a Comi
tetului de dezarmare de la Geneva 
— ale cărei rezultate și structuri s-au 
dovedit nesatisfăcătoare — să fie înlo
cuită cu un organism nou, Comitetul 
pentru -dezarmare, care își va inaugura 
activitatea în ianuarie 1979. Noul co
mitet urmează să-și desfășoare activi
tatea pe baza unor reguli democratice, 
cum ar fi adoptarea hotărîrilor pe bază 
de consens, înlocuirea instituției copre- 
ședinției prin sistemul conducerii lu
crărilor prin rotație lunară de către 
toate statele membre. în același' dome
niu, al mecanismelor de negocieri, Do
cumentul final prevede convocarea 
unei a doua sesiuni speciale a Adunării 
Generale a O.N.U. consacrate dezar
mării, precum și întrunirea Conferinței 
mondiale de dezarmare.

Intr-un capitol distinct, Documentul 
final consemnează propunerile și suges
tiile statelor, care au devenit o parte 
integrantă a lucrărilor sesiunii speciale

Adevărul e că Turul Franței nu m-a 
tulburat din copilărie - de ce să cău
tăm totul acolo ?, omul mai are o 
viață și după aceea... — ci din ado
lescență. Eram soldat la Cluj cînd am 
citit pentru prima oară „Război și 
pace" și, simultan, presa franceză cu 
Bartali, Coppi, Kubler, ca să trec mai 
departe spre Charly Gaul, luxembur
ghezul, și Bahamontes, „vulturul din 
Toledo". Colecția „Miroir sprint", cu 
numerele speciale căutaie din chioșc 
în chioșc bucureștean, cu clasica în
fruntare Anquetil-Poulidor, cu moar
tea lui Simpson, o țin în bibliotecă, 
lingă Balzac, Rebreanu și dosarele 
lumii în ultimul deceniu, de la ’68, ca 
să dau o cifră, încoace. Nu văd vreo 
jignire adusă culturii prin vecinătatea 
lui „Miroir sprint" — „Special Tour”, 
lîngă „Comedia umană". Dar felul 
cum pasiunile adolescenței nu se ma
turizează și se copilăresc, mă intrigă. 
Multe evenimente ar fi trebuit să-mi 
deschidă ochii și să mă silească la a 
renunța de a mai vedea în Turul Fran
ței pe bicicletă un eveniment serios 
și dramatic al existenței mele. Recu
nosc : o seamă de evenimente mi-au 
deschis ochii dar după aceea i-am 
închis iarăși, într-o taciturnă accepta
re că Turul, cu ale lui cîmpii și piscuri, 
cu dramele și comediile sale in adine 

și care urmează să fie studiate în viitor. 
De subliniat că la primul punct din 
această listă de propuneri se află Hotă- 
rîrea Comitetului Central al Partidului 
Comunist Român privind poziția Româ
niei în problemele dezarmării și în pri
mul rînd ale dezarmării nucleare. Este 
prezent, de asemenea, în această listă, 
a-nsamblul de direcții de acțiune și mă
suri concrete în domeniul dezarmării 
prezentate la sesiunea specială din 
împuternicirea președintelui Nicolae 
Ceaușescu de către primul ministru al 
guvernului român. Era vital necesar ca 
nici una din propunerile utile, dintre 
ideile constructive avansate la sesiune 
să nu se piardă ci, dimpotrivă, să fie 
asigurat în continuare un cadru real 
de dezbatere șl fructificare a lor, în 
interesul dezarmării, al păcii și secu
rității popoarelor. Prezență dinamică 
încă din faza de pregătire a sesiunii, 
România — care se numără printre ini
țiatorii acestui forum internațional — 
și-a materializat eforturile, și-a adus o 
importantă . contribuție la elaborarea 
diverselor secțiuni ale Documentului 
final. Concepția și propunerile concrete 
ale țării noastre în legătură cu aborda
rea și principiile ce trebuie să stea Ia 
baza viitoarelor eforturi și negocieri în 
sfera dezarmării și-au găsit reflectarea 
m Documentul final. Ca urmare a ac
tivității susținute a României, ca și a 
altor state animate de dorința realizării 
unor progrese reale în cadrul negocie
rilor de dezarmare, idei precum parti
ciparea tuturor statelor în condiții de 
deplină egalitate la soluționarea pro
blemelor dezarmării, creșterea rolului 
și eficienței O.N.U. în procesul dezar
mării și responsabilitatea deosebită ce 
revine în acest sens Adunării Generale; 
reactivarea Comisiei O.N.U. pentru dez
armare, caracterul deschis al dezbate
rilor, pentru a putea fi supuse contro
lului opiniei publice și alte contribuții 
valoroase prezentate la actuala sesiune 
din împuternicirea președintelui Nicolae 
Ceaușescu, își află locul în Documentul 
final.

România, care a acordat cea mai mare 
atenție sesiunii speciale a O.N.U. consa
crate dezarmării, măsurilor concrete în
dreptate spre frînarea cursei înarmări
lor. consideră că hotărîrile adoptate în 
cursul săptămînii trecute la Națiunile 
Unite constituie dohr începutul unei noi 
abordări a problematicii dezarmării. 
Așa cum sublinia în cadrul ultimei șe
dințe șeful delegației României, reafir- 
mînd convingerea hotărîtă a țării noas
tre, adoptarea unor măsuri ferme și 
angajante în domeniul dezarmării ră- 
mîne unul din imperativele și unul din
tre prerogativele O.N.U., o sarcină cen
trală a noilor structuri de negocieri 
stabilite în cadrul oferit de sesiunea 
specială.

DOINA 1OVĂNEL 3

de vale, cu ziariștii săi cățărați pe mo
tociclete de unde scriu mai frumos 
ca Chateaubriand, Turul, ca epopee a 
energiei omenești pentru un ciob de 
nemurire, nu merită alungat din mine. 
A deschide ochii nu e criteriu suprem 
al deslușirii lucrurilor ; contează enorm 
și asupra căror fapte îi închizi și ce 
revelații au loc, atunci, sub pleoape.

în fiecare vară, Turul Franței îmi 
spune că Terra e mai importantă decît 
cosmosul. Un minunat egoism rațio
nal de pămîntean mă străbate din 
cap pînă-n degetu! mic de la picior 
și mînă. Nu-mi mai simt scheletul, nu 
mai vreau să știu de el. Turul Fran
ței e pentru mine un eveniment poe
tic al vieții de pămîntean. Unde mai 
pui că anul acesta nici nu există un 
favorit indiscutabil și lipsesc super- 
campionii. Vom alerga in necunoscut, 
Ideea mea este că va învinge un ci
clist oarecare, ca prin '57, mi se pare, 
cînd a biruit un obscur Walkowiak. 
Dau acest pronostic cu mult elan, 
elanul unui om fericit că nici un or
dinator din cele programate pentru 
a indica echipa triumfătoare în „Mon
dialul" de fotbal n-a „văzut" Argen
tina, cel mai „dulce" fiind ordinato
rul Peruvian care a dat Olanda, în
vingătoare în finală a Scoției I îmi 
vine să-i strig, ca unui om, în ter
menii lui nenea lancu, mărețul : „Vino, 
nene, să te pup !“

RADU COSAȘU g

Giulio Carlo Argan — 

oaspete al țării noast e
Giulio Carlo Argan, apreciat istoric 

și critic de artă, primarul capitalei Ita
liei, ne-a vizitat recent țara la invitația 
primăriei Bucureștiului. Prieten al 
României, admirator al istoriei și artei 
românești, domnul Argan a avut ama
bilitatea să răspundă la cîteva întrebări 
pentru cititorii revistei.

— Ca prieten al țării noastre și cu
noscător al realizărilor ei, ținînd cont 
de faptul că ați vizitat-o în mai multe 
rînduri, ce gîndiți acum despre Româ
nia ?

— Atît eu cît și colegii mei care fac 
parte din delegația municipalității Ro
mei, am fost de-a dreptul impresionați 
și ne exprimăm admirația pentru forța 
pe care România, condusă de președin
tele Nicolae Ceaușescu, o angajează 
în progresul său tehnic și cultural. 
Datorită politicii juste și clarvăză
toare a președintelui dv., România 
joacă un rol de mare importanță 
pe plan internațional. România pune 
problema dezvoltării sale sub sem
nul a doi factori fundamentali : ca
racterul științific al acestei dezvoltări 
și formarea cadrelor la un nivel su
perior, astfel încît evoluția economică 
din anii următori să nu fie doar efectul 
tehnicii avansate, ci și al. unei rațiuni 
politice avansate. Sub raport edi
litar am făcut o comparație între Bucu- 
reștiul de acum 11 ani, pe care l-am 
cunoscut cu prilejul Colocviului Brân- 
cuși, și cel de astăzi. M-a impresionat 
foarte mult faptul că au fost șterse 
aproape complet urmele dezastruosu
lui cutremur de anul trecut. Acest lucru 
este o dovadă de bună gospodărire, de 
voință a administrației orașului și de 
vitalitate.a cetățenilor săi. La Constanța 
și la Tulcea arhitectura se impune prin 
modernitate ca și în Capitală, atît la 
edificiile culturale (teatre, cinemato
grafe, muzee, case de cultură), adminis
trative, cît și la locuințele populației. 
Acest lucru mi-a confirmat faptul că 
în societatea socialistă, diferențele care 
există în societatea burgheză între ora
șele de provincie și capitală se ate
nuează eyident.

— Știu că în afară de arta populară 
românească vă pasionează și creația lui 
Brâncuși.

— Sculptura lui Brâncuși, artist de 
mărimea unui Picasso sau Matisse, a 
deschis un nou drum în artă. în esen- 
țialitatea sa a găsit rădăcini și lumină 
în arta populară a țării sale și nu în- 
tr-o cultură de clasă. Dacă există un 
artist care să fie considerat al poporu
lui, acesta este fără îndoială Brâncuși.

— Care ar fi, după părerea dv., prin
cipalele deosebiri dintre arta populară 
și cea așa-zis cultă ?

— Se poate spune că arta orașului 
este arta schimbărilor scurte, așa după', 
cum istoria orașului este istoria schim
bărilor scurte. Istoria și arta țărănească 
sînt istoria și arta unor lungi perioade. 
Istoria și arta lumii țărănești sînt cele 
ale unei colectivități și nu ale unei in
dividualități. în arta țărănească există 
o netă deosebire între ceea ce fac băr
bații și femeile, în timp ce în arta ci
tadină participarea femeilor, cel puțin 
în trecut, era aproape inexistentă. Artă 
țărănească este o artă ornamentală și 
nu informativă nereprezentînd eveni
mente istorice sau personaje istorice, 
ca arta așa-zis cultă.

— Care sînt proiectele dv. de vi
itor ? Urmărim cu interes prolifica dv, 
activitate pe plan artistic, cunoaștem 
majoritatea problemelor care au fost 
tratate de dv. și, în prezent, traducem 
pentru Editura Meridiane interesantă 
dv. carte „Artă modernă. 1770—1970“, 
astfel încît ne dăm seama că mai aveți 
destule probleme pe care veți vrea să 
le clarificați.

— După ce îmi va expira mandatul 
de primar, doresc să revin la preocu
pările mele de istoric de artă, pe care, 
dealtfel, nu le-am abandonat, dar că
rora din păcate nu pot să le mai dedic 
atît de mult timp ca înainte. Funcția 
de primar cere o muncă zilnică de 
13—14 ore. Vreau să dezvolt tema cul
turii estetice țărănești. în privința pu
nerii în practică a proiectului de a dez
volta tema culturii estetice rurale, aș fi 
bucuros dacă aș putea să vin în ospi
taliera dv. țară pentru a studia inesti
mabilul patrimoniu artistic popular atît 
de bine conservat și valorificat în 
România.

NICOLAE N. RADULESCU 3

Flacăra pagina 20 ANUL XXVII - Nr. 27 (1 204) - 6 iulie 1978



NOU Șl VECHI IN UNIVERS B

Expertii afirmă că resursele Terrei ar putea asigura hrană suficientă pentru o populație de 19 ori mai mare decît cea 
actuală. Și totuși la ora prînzului, cită diferență între posibilitățile de a „consuma" acest moment de către locuitorii 
aceleiași planete !

Completări la un scenariu...
în mai multe localități din Statele 

Unite a fost prezentat, în școli, un film 
realizat sub egida UNICEF. Pelicula 
conține, după cum scrie un buletin edi
tat de organizația amintită, imagini pri
vind viața plină de privațiuni a unor 
copii din cîteva țări în curs de dezvol
tare de pe continentul african. La prima 
vedere este vorba de un fapt obișnuit. 
Ceea ce reține atenția este altceva: 
după vizionarea filmului, micii specta
tori americani sînt invitați, în cadrul 
unui test, să-și exprime opiniile în le
gătură cu situația oglindită de imaginile 
filmate. Fără excepție, în răspunsuri 
este exprimată uimirea că semeni de-ai 
lor, de aceeași vîrstă, pot să fie, în 
unele cazuri, lipsiți de cele mai ele
mentare posibilități materiale. Autorul 
știrii încheie prin cuvintele : „.„ și ima
ginile filmate nu redau nici pe departe 
adevărata prăpastie ce separă statele 
industrializate de cele considerate să
race."

Să pornim de la trista, dar adevărata 
concluzie și să ne permitem, pe baza 
statisticilor, unele completări la scena
riu, în privința decalajelor economice 
dintre state.

Se consideră că suprafața de teren ce 
poate fi cultivată în prezent pe planeta 
noastră ar putea oferi cîte 2 500 calorii 
pe zi pentru 76 de miliarde de oameni. 
De 19 ori mai mult decît actuala popu
lație a globului. Și totuși pe Terra, la 
fiecare opt secunde, un om moare de 
foame. Mai trebuie adăugat că cvasito- 
talitatea acestor victime sînt din unele 
țări în curs de dezvoltare ? Intr-un 
studiu întocmit de Institutul economic 
internațional, cu sediul la Stockholm, se 
arată că dacă actualele producții anuale 
de grîu și orez — în medie 320 milioane 
și, respectiv, 285 milioane tone — ar fi 
distribuite just, atît geografic, cît și pe 
ocuitor, în lume nu ar mai exista 

foamete. Dar, în timp ce țările dezvol
tate, cu mai puțin de o treime din

SCOLI ALE PERSPECTIVEI o
Insule de granit, insule 

coralifere — Arhipelagul 
Seychelles.

Fiecare insulă a arhipela
gului este unică în felul ei. 
Mahe — „insulă amiral" da
torită dimensiunilor ei și pi
torescului muntelui Morne- 
Seychelles — a fost transfor
mată într-un rai turistic, 
insula Aludabra este împără
ția broaștelor țestoase. Sil
houette — a păsărilor.

Turismul este o monedă 
forte în economia tării dar 
important este nu atît renu- 
mele turistic, cît ce fac azi 
locuitorii săi. Rînd pe find, 
colonie franceză, apoi brita
nică, arhipelagul îsi dobîn- 
dește independenta în iunie 
1976. Transformări remarca
bile au avut loc în viața so
cială și economică a Repu
blicii Seychelles. Se creează 
condiții șî locuri de muncă 
locuitorilor, mai cu seamă 
tinerilor, căci ei reprezintă 
50 la sută din populația tă
rii. Faptul că tinerii nu sînt 
uitati dovedește importanța 
deosebită acordată învătă- 
mîntului, deci problemei vi
itorului acestei țări. Pentru 
tineri verbul „a învăța" re
prezintă viitorul, o cale de 
afirmare. Aceste școli sint 
școli ale perspectivei și nu

ȘCOLI ALE APATIEI
Au trecut doar 10 ani de 

populația Terrei, consumă jumătate din 
producția mondială de cereale, cealaltă 
jumătate revine țărilor în curs de dez
voltare. cu peste 70 la sută din totalul 
locuitorilor globului. Se ajunge, astfel, 
la situația paradoxală în care în unele 
state industrializate revin circa 1 000 ki
lograme de cereale unei persoane, pe 
cînd în țările slab dezvoltate cifra este, 
de multe ori, de 8—10 ori mai mică. Un 
alt exemplu : venitul pe locuitor. Sînt 
state în care acesta trece de 6 000 do
lari, în timp ce, în altele, se situează 
în jurul a 100 dolari. în medie, raportul 
este de 13 la 1. Potrivit statisticilor 
O.N.U., în jur de 900 milioane de per
soane din țările în curs de dezvoltare 
trăiesc cu 70 de cenți pe zi.

Sigur, filmul amintit nu putea înfă
țișa aceste realități în tot tragismul lor, 
așa cum nu putea să redea faptul că, 
în unele țări sărace, nu se pot aloca 
pentru educație nici 5 dolari pentru un 
elev. în contrast, să amintim că în 
lume, pentru un soldat sub arme, se 
alocă. în medie, în jur de 12 500 do
lari I Situația are grave repercusiuni 
asupra dezvoltării statelor respective, 
împiedicînd milioane de persoane să-și 
însușească pregătirea ce ar face posi
bilă o mai eficace contribuție la efor
turile de dezvoltare și progres ale ță
rilor în curs de dezvoltare. Să cităm 
un alt exemplu : din 3,5 milioane bre
vete de invenții valabile în lume, nu
mai circa șase procente au fost elibe
rate în țări în curs de dezvoltare, fiind 
unele state care nu posedă nici măcar 
un asemenea brevet și pentru care pînă 
și mașina cu aburi constituie un dezi
derat. Să mai surprindă. într-o aseme
nea situație, faptul că decalajele în 
unele ramuri industriale înregistrează 
niveluri incredibile ? Iată cîteva : folo
sirea tehnologiilor avansate în indus
tria producătoare din țările industria
lizate face ca raportul în privința pro
ducției pe locuitor să fie de 38 la 1.

cînd studentii facultăților 
din R.F.G. ieșeau în stradă 
cu zecile de mii. pentru a 
protesta împotriva războiu
lui din Vietnam. Acum —de
clară profesorul universitar 
Peter Grottian — „lipsa de 
perspective profesionale și 
politice îi împinge pe tineri 
în brațele apatiei". Să fie 
asa ?

Nu mai miră în prezent pe 
nimeni... economistul la vo
lanul unui taxi, profesoara 
— femeie de serviciu, fizi
cianul — lucrător la servi
ciile socială. Somatul atinge 
acum și meserii considerate 
altădată la adăpost de criză.

Tn septembrie 1977 șomau : 
11 170 ingineri din care 3 041 
specializati în construcțiile 
de mașini și 4 428 de arhi
tecti : 1 391 profesori de 
gimnaziu si 2 945 profesori 
de la școlile generale. în 
special dintre cei cu profil 
de muzică, sport, artă: 6 306 
economiști și sociologi ; 1 563 
de îuristi.

E greu de cei care depă
șesc vîrstă" de 30 de ani și 
nu cunosc, ce] puțin, o lim
bă străină. Ei nu au absolut 
nici o șansă.

MINA STINGĂ?
MINA DREAPTĂ?

Cercetările antropologice 
din ultima vreme atestă un 
lucru curios : mîna stingă a

dominat mîna dreaptă. Stu
diind obiecte diferite, făurite 
de omul preistoric si apar- 
tinînd diverselor stadii de 
cultură, un grup de antropo
logi ai Universității din Ca
rolina (S.U.A.) au ajuns la 
concluzia că aceste obiecte 
ar fi fost executate cu mîna 
stingă. Este o ipoteză despre 
care nu se știe dacă va fi 
confirmată. Indiferent de 
mîna si sufletul cu care au 
fost lucrate, autenticele va
lori sînt însă certe, cum e 
cazul cu aceste

DESENE VECHI *
DE ClND LUMEA

Au fost semnalate în Ior
dania. pe litoralul Mării 
Moarte, desene rupestre în 
culori, mai vechi cu 1 000 de 
ani decît desenele rupestre 
descoperite în Egipt. Ele au 
fost realizate, se spune, la 
mijlocul mileniului IV î.e.n. 
și reprezintă scene rituale. 
Desene vechi, vechi de cînd 
lumea. Arta a însoțit totdea
una viața 1

AGONIA UNEI MĂRI
Mediterana. mare aproape 

închisă, ce-și reînnoiește a- 
pele odată la 80 de ani. este 
grav amenințată de creșterea 
rapidă a poluării.

22 de mari orașe-port ale

Evident. în favoarea statelor dezvoltate, 
în ansamblul producției industriale pe 
locuitor, raportul este de 24 la 1. în ra
murile cu înalt grad de tehnicitate: 
96 la 1.

Desigur, exemplele pot continua. 
Ceea ce se cuvine subliniat este exis
tența posibilităților reale pentru ate
nuarea și, în cele din urmă, lichidarea 
decalajelor economice între state. Din 
păcate, ceea ce s-a făcut este departe 
de a fi în concordanță cu cerințele. Se 
invocă, de regulă, absenta fondurilor 
necesare. Realitatea a dovedit însă 
netemeinicia acestui argument. Pentru 
că. prin îndreptarea unor sume în di
recțiile firești ale progresului, din acele 
sectoare în care se cheltuiesc acum 
neproductiv, ar oferi multe resurse în 
favoarea dezvoltării. Să ne referim, din 
nou. la cheltuielile pentru înarmare, 
ajunse la suma anuală de 400 miliarde 
dolari. Prin diminuarea cu 10 la sută 
a acestor cheltuieli s-ar putea realiza 
importante obiective ale dezvoltării. 
Numai cu jumătate din suma economi
sită astfel s-ar putea realiza, între al
tele : eliminarea, în 5 ani, a analfabe
tismului din lume ; dublarea cheltuie
lilor mondiale pentru cercetări medi
cale ; un program special de asigurare 
a hranei pentru 200 milioane copii ; 
acordarea asistenței pentru îmbunătă
țirea producției agricole și alimentare 
ș.a. Cu jumătate din suma învestită 
pentru arme în lume într-o zi s-ar 
putea finanța vaccinarea tuturor copi
ilor . împotriva bolilor infecțioase, care 
fac, în fiecare an, peste cinci milioane 
de victime printre copiii lumii. s

...Nu știm dacă filmul realizat de 
UNICEF va avea șî alte episoade. Cert 
este că, astăzi, acestea n-ar putea ilus
tra decît imagini asemănătoare, imagini 
tragice ale unei lumi împărțite în bo
gati și săraci. Pe cînd va fi posibilă 
realizarea unei pelicule care să arate 
că. în sfîrșit. toți copiii de pe glob, toți 
locuitorii Terrei se pot bucura, în egală 
măsură, de resursele planetei, de cuce
ririle geniului uman ?

ION STOiCA H

Mediteranei au fost supuse 
unei anchete și s-a ajuns la 
concluzia că. pînă în anul 
2000. dacă nu se vor lua mă
suri. în mare vor fi dever
sate 37 miliarde metri cubi 
de ape reziduale.

Poluarea îi atinge pe toți 
în egală măsură. Atinge cor
pul și sufletul, așa că sem
nalul de alarmă trebuie să 
funcționeze tot timpul, fără 
greș. Să asistăm neputin
cioși la agonia Mediteranei ? 

DIN NOU DESPRE MlINI
Cercetătorul francez M. J. 

Costagliola a publicat un 
studiu în revista „Agressolo- 
gie“. Problema pe care o ri
dică cercetătorul în acest 
studiu este a motivului ba
lansării mîinilor în timpul 
mersului. Se pare că la a- 
ceastă întrebare a încercat 
să răspundă și Leonardo da 
Vinci. Ne balansăm brațele 
în timpul mersului deoarece 
mai păstrăm amintirea vre- 
mur'lor în care ne cătăram 
în copaci și umblam în pa
tru labe. M. Costagliola sub
scrie acestei păreri. Mergînd 
țeapăn unii oameni probabil 
vor să arate că maimuța este 
strămoșul altora, nu și al lor.

I. GRECU H

MONDO UMANO ?

„Bob" Denard iarăși

la orizont
Ar trebui întoarse cîteva din

tre filele istoriei recente a con
tinentului african. Pînă acolo unde, 
la începutul anilor șaizeci, am 
ajunge la problema katangheză și 
la cei strins grupați in jurul lui 
Moise Chombe, la „soldați! noro
cului", la „centurionii" vizibili și 
invizibili^ la coloneii „Dick", „Bob", 
„Rolf" și atîția alții ce și-au atri
buit gradele respective și au ple
cat aiurea să instruiască și să 
apere cauze pierdute, să lupte îm
potriva oricui nu-i plătește, să 
omoare pe oricine, chiar și pe co
legii într-ale unor asemeni bra
vuri. Au plecat de peste tot îm
puținați — e foarte greu, imens de 
greu să lupți pe bani împotriva 
unor oameni ce-și apără drepturi 
sfinte — au fugit adesea — tră- 
dînd marile lipsuri de caractere ! 
ori s-au războit între ei — uitînd 
de fapt pentru ce fuseseră anga
jați. Cu toate acestea, practicile lor 
nefaste — mercenariatul, mai exact 
spus — n-au dispărut, n-au fost 
aruncate — așa cum era drept, cum 
era necesar — pe ușa din spate a 
lumii, n-au fost abandonate. Di
verse împrejurări — a căror com
plexitate a fost sporită și de mulți 
factori subiectivi — au făcut ca 
ici, colo, șâ reapară acești mer
cenari. Iarăși erau bine, mai bine 
decît înainte, plătiți : bine, 
mai bine decît ultima dată, echi
pați și deciși, mai deciși decît ul
tima oară, să izbutească. După Ka
tanga, Steiner. Schramme. Denard 
et Co au apărut în sudul sudanez. 
Din nou fără succes. Au murit — 
unii —, au fugit — alții —. au fost 
prinși — cîțiva. precum Steiner — 
și numai datorită mărinimiei au
torităților respective au scăpat cu 
viață. Dar nu Ie-a fost de ajuns, 
în lumea de unde plecaseră au 
găsit însă teren pentru a po
vesti aventurile (aici sîntem de 
acord, dar cu fața negativă a ideii) 
și îndeosebi isprăvile (aici ar fi 
multe de scris sau spus). Cultul 
violenței, al împușcăturilor trase 
cu ochii închiși sau mari, dar fără 
scrupule, și-a găsit în ei și apă
rători vajnici și propagatori înfier- 
bîntați Pe volumele de memorii au 
primit bani grei, acestea au fost 
difuzate în mii de exemplare. Era 
încă un mod prin care n-au fost 
dați uitării. A urmat Biafra și 
iarăși, cum era de așteptat, ex
periența lor a eșuat. S-au retras pe 
undeva prin Occident, s-au dus 
prin Africa de Sud și s-au pregă
tit pentru etapa următoare. O in
tuiție specială sau felul de a fi al 
unora le-a spus că va urma totuși 
o altă etapă 7 Poate și una și alta. 
Și s-a ivit momentul angolez cînd 
„colonelul" Calan a reeditat „suc
cesul" profesorilor săi dar, dedata 
asta, el și grupul respectiv au plă
tit cu viața. învățătură de minte ? 
Nu. Nu. răspicat pentru că elevii 
lui Steiner. Schramme. Denard și 
alții au ajuns azi prin Rhodesia 
și-și fac meseria pe acolo.

Apoi, a reapărut la orizont 
Denard însuși. „Colonel Papa", 
„Colonel Patron", sau cum și-o 
mai fi zicînd ori impune să i se 
spună, a strîns cincizeci de vest- 
europeni, soldati ai aventurii, i-a 
antrenat, i-a constituit într-un co
mando, i-a îmbarcat pe un vas 
breton (o spune presa franceză) 
pe care se găseau din abundență 
hrană și muniții și au plecat în- 
tr-o nouă călătorie. Au mers cu 
nava 35 de zile, au ocolit conti
nentul african pe la Capul Bunei 
Speranțe și au debarcat pe plaja 
Itsandra. Desigur, multora acest 
nume insolit, Itsandra, nu le spune 
prea multe sau chiar nimic. Este 
o frumoasă plajă, căutată de tu
riștii de peste ocean pentru exotis
mul ei și al locurilor ce se află 
lîngă Moroni, capitala statului Co
more, un arhipelag compus din 
patru insule — Mahore (sau Ma
yotte. 374 kmp ; Mwali (sau Mo
bili, 292 kmp). Nzwani (sau An- 
jouan, 424 kmp) și Nzazidja (sau 
Grande Comore, 1 148 kmp) — si
tuat în Oceanul Indian.

După debarcare. Denard șî „ele
vii" și-au scos puștile mitralieră, au 
pus toate încărcătoarele și-au por
nit la asaltul palatului preziden
țial din Moroni. Luptele n-au du
rat mult : cinci membri ai gărzii 
prezidențiale au fost omorîti. pre
ședintele răsturnat (iar după cî
teva zile împușcat, întrucît „în
cercase să evadeze din reședința 
supravegheată") și un mercenar 
rănit la umăr. Este bilanțul aces
tei lovituri de stat prin procură. 
Deocamdată reușită. Cu sprijinul 
cui ? Aceasta este importanta în
trebare, care n-ar trebui să ră- 
mînă fără un răspuns.

PETRE NICOLAE ■
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Cine poate, oase roade
După un campionat mondial de 

fotbal, care n-a fost nici el prea 
breaz, îmi vine greu să mă întorc 
la oile noastre, să scriu despre o 
competiție al cărei retur l-am văzut 
numai pe jumătate, dar urmărind 
cronicile din ziarele găsite in țara, 
pot, cit de cît, să reconstitui mamu
tul după os. Cuvmtul os mă duce 
la proverbul „Cine poate, oase roa
de" Și uite că au cam început cam 
mulți să poată să roadă oase. A fost 
cel mai trist campionat din cite cu
nosc și urmăresc fotbalul românesc 
de cînd am învățat să citesc. Am 
văzut multe, dar niciodată n-am 
avut senzația ca anul acesta că fot
balul a devenit numai o comedie 
al cărei martori involuntari sintem. 
Un antrenor pe care nu vreau să-l 
numesc s-a grăbit să-mi vire sulița 
în coaste chiar în acest loc, profi- 
tînd că mă aflu în Argentina. Ca 
totdeauna, fudul, el declara cu 
nonșalantă că nu profitul de pe 
munca altuia i-a adus de două ori 
titlul național echipei pe care o 
antrenează, ci propria-i capacitate 
de a imagina, de a munci, de a 
avea autoritate. Acest al doilea ti
tlu are un istoric destul de bizar. 
Echipa numitului face un meci nul 
pe teren propriu, cu o echipă care 
se afla pe dric și primește la Arad 
2 puncte pe care și găinile îngriji
torului terenului U.T.A. le contestă 
pînă în zilele noastre. Aceeași echi
pă ia un punct la Tg. Mureș ca 
să-și împlinească solda de la niște 
colegi care în toamnă se aflau pe 
locul I și abia în ultima etapă au 
scăpat de retrogradare pentru că 
au dat atît de pomană că au rămas 
cu sacul gol. în ce condiții 1 Nu 
vrem să mai spunem. Tot echipa 
maestrului emerit face cadou unei 
alte formații la București 2 puncte 
care-i sunt restituite cu ajutorul 
arbitrului în dauna out-sider-ului, 
care a pierdut titlul, la golaveraj, 
bineînțeles. Dacă acest fel de a acu
mula zestrea se numește muncă, 
cinste, conștiință, ziceți-i cum vreți, 
eu sunt patriarhul Constantinopo- 
lelului și-l invit pe băiatul în 
cauză care va înțelege epigrama 
mea să vie să-mi pupe mina, că 
nu-1 spun la toți. Dar parcă ăsta 
este singurul caz 7 Campionatul, al 
60-lea mi se pare, a fost un coșmar, 
un fel de joc de-a Steaua sus răsa
re, cu niște magi în costum de 
hîrtie de-o sută și cu un Irod care 
doarme pe Vasile Conta și se face 
că n-a auzit de tăierea pruncilor.

Dar, de fapt, de ce mă supăr eu 7 
Avem un campionat mai vesel dent 
carnavalul argentinian. în carna
valul argentinian hîrtia se a- 
runcă de la etajul 12 sub for
mă de fluturași (los papelitos), 
la noi, hîrtia tăiată în jumăta
te se bagă ori în frigider, ori 
în jambiera partenerului cumpărat. 
Păi dacă echipa Perului s-a jucat 
de-a baba oarba în meciul cu Ar
gentina lăsîndu-se străpunsă de 6 
ori, să vină la noi că are ce învă
ță. Avem actori mai dihai ; la noi 
se joacă cu portarul pe bară, cu 
portarul în porumbiște, cu arbitrul 
care leagă cățaua, adică nu mai 
fluieră decît cînd vrea el și pentru 
cine vrea el. Ca noi să vezi carna
val, după carnaval, bal mascat cu 
lăutari, tiribombă și tombolă, cu 
bilete neînregistrate la Ministerul 
Finanțelor pentru ca să se adune 
zestrea cea neagră care să umple 
buzunarele bișnițarilor pe care con
trolul averilor niciodată nu-i găseș
te acasă. Stau și mă-ntreb cum au 
putut 17 echipe, mari șl late. să 
rămînă fără litoral anul ăsta 7 Ce 
inimă au avut alte orașe mai mă
noase ca să-i trimită pe vajnicii 
fotbaliști care joacă leapșa pe 
furate în careul de 16 m la munte 
și nu în frumoasele noastre porturi 
care au acum două echipe în divi
zia B și o să vedem noi ce prospe
ritate o să dea la anul peste săr
manele team-uri de categoria a 2-a 
care nu simt obișnuite cu aerul să
rat al mării, cu colacii de salvare 
și cu ancorele legate de picior cînd 
ai nevoie de două punctișoare ?

Dar să ne oprim aici. Aștept cu 
nerăbdare apariția celor cinci echipe 
românești care ne vor reprezenta m 
cupele europene, cînd toate învăță
mintele Mondialului vor fi aplicate 
și ne vom umple de trofee, cum se 
umple vulpea de purici. Abia aștept 
să-1 văd pe Cruyff pe Ghencea. cum 
joacă el ceardașul cu-a1de Vigu ; 
abia aștept la Timișoara o echipă 
din Cipru, căutîndu-1 la dinți pe 
Angelo Niculescu care promitea 
tuturor marea cu sarea, dar care 
știe să joace numai cu Ripensia, 
probabil. Ia ea acasă : abia aștept 
să văd echipa Sportul studențesc, 
condusă de galerie din victorie în 
victorie pînă în sferturile Cupei. 
Poate am eu gura afurisită și-o să 
fie pe dos.

EUGEN BARBU ■

Antrenorul federal Constantin Cernăianu:

,jn fotbalul mondial de azi jucătorii nu mai pot fi

numiți elevi, ci studenți, iar antrenorii —

profesori universitari!"
— Constantin 

Cernăianu, știm 
că Federația de 
fotbal a cum
părat nu demult 
două bilete de 
avion, Bucu
rești — Buenos 
Aires si retur, 
pe numele dum
neavoastră, ca 
trimis al fo
rului nostru de 
specialitate la 
recent încheia
tul Campionat 
mondial. Cu ce 
impresii v-ați 
întors după cele 

mai bine de trei săptămîni petrecute în 
Argentina ?

— în primul rînd cu impresia colosală 
pe care ți-o dă publicul argentinian, cel 
mai mare iubitor al fotbalului din publicul 
văzut pînă acum în lume. Mai mult decît 
atît, impresia noastră, a europenilor, a 
fost că fiecare cetățean al Argentinei s-a 
străduit, nu fără succes, dealtfel, ca 
turneul final să fie cît mal aproape de 
reușită, ca oaspeții să se simtă ca acasă, 
cum se spune. Fără a mai vorbi despre 
uimitoarea legătură sufletească dintre 
spectatori și echipa reprezentativă, care 
a fost susținută necondiționat, cu o dra
goste care nu cunoștea margini. Trecînd 
la impresiile tehnice, vreau să subliniez, 
mai cu seamă, față în față cu ultimul 
campionat mondial desfășurat în Europa, 
tendința generală spre un joc mai ofen
siv, caracteristică prezentată practic de 
toate echipele participante. Am văzut cu 
ochii mei pînă și Tunisia și Iranul ata- 
cînd în valuri, de parcă asta ar fi fost 
cel mal normal lucru din lume. Apoi, tot 
ca o considerație generală, viteza mult 
crescută de joc a marilor echipe. Se 
traversează astăzi mai repede ca oricînd 
zona de mijloc a terenului, așa-zisul la
borator de pregătire, cum îi spunem noi, 
fără „dansuri" inutile, ci prin angajări 
directe, pe culoare frontale, spre poarta 
adversă. Desigur că ar trebui să vorbim, 
în egală măsură, și despre capacitatea de 
efort remarcabilă, pe fondul unei condiții 
fizice ireproșabile, care a permis unor 
echipe participante să accelereze tocmai 
spre finalul întrecerii, arătînd parcă s 
prospețime nealterată de jocurile dispu
tate pînă în acel moment. Fără îndoială, 
aid a fost rodul unor pregătiri intense.

Se caută giganți!
Nu avem o medie de înălțime dintre 

cele mari. Cifrele statistice o atestă, chiar 
dacă anuarele dovedesc o frumoasă creș
tere în înălțime a tinerilor din România 
de astăzi, evoluție fără îndoială strîns le
gată de ridicarea generală a nivelului de 
trai. Faptul că un popor are o medie de 
înălțime de, să zicem, 1,74 m, în vreme ce 
altul se „ridică" pe la 1,78 m, nu semni
fică nimic. Nici japonezii nu sînt oameni 
înalti, dar se descurcă I In sport însă lu
crurile stau puțin altfel. Nu e vorba doar 
de baschet (sport în care contăm foarte 
puțin, orientarea selecției spre ..giganti" 
fiind mai mult decît evidentă în ultimii 
ani), ci și de canotaj, volei, handbal, pro
bele de aruncări din atletism, sau catego
riile mari din box, lupte, haltere, judo și 
așa mai departe. Sînt tocmai sporturile, 
sau probele, la care este ușor de semnalat 
rămînerea în urmă a reprezentantilor 
noștri, consecutivă apariției la... cel mai 
înalt nivel mondial a unor ..giganti" fără 
de care — este în evidenta lucrurilor — a- 
devărata performantă nu e posibilă. Fără 
nici un dubiu, un Gațu la handbal sau un 
Drăgan la volei sînt încă prototipuri care 
și-ar putea găsi locul în orice echipă, dar 
la fel de limpede este că astăzi, mai mult 
ca oricînd. fără oameni de 1,90—2,00 me
tri nici o tară nu mai poate concura cu 
succes în foarte multe dintre competiții. 
Lucrurile sînt cunoscutii, desigur, de mai 
multă vreme, și chiar an avut loc destule 
încercări pentru a fi găsiți și la noi ..gi
gantii" de care are stringentă nevoie un 
sport sau altul. Ca să spunem însă ade
vărul. rezultate deosebite nu s-au înre
gistrat în această direcție — cu o singură 
excepție, pe care o vom aminti în conti
nuare. în iarna 1976—1977, Federația româ
nă de caiac-canoe a efectuat o acțiune de 
amploare, după o idee a membrilor săi. 
antrenorii și tehnicienii federației umblînd 
prin zeci de întreprinderi (în specia] în
treprinderi textile) în căutare de fete înal
te. bine făcute, capabile să suporte greul 
antrenament al canotajului. După statisti
cile federației, au fost văzute acum un an 
și jumătate aproape 70 000 de fete („vă 
rugăm să vă ridicați în picioare, brațele 
lateral, da. mulțumesc !“ — examinarea 
dura cel mult un minut, două), după care 
au fost selecționate doar 100 în urma tes
telor medicale și sportive specifice au ră
mas doar 56. iar astăzi 25 dintre ele sînt 
prezente în lotul de pregătire olimpică de 
perspectivă.

centralizate, desfășurate înaintea tur
neului final.

— Ați susține că toate echipele s-au 
pregătit astfel ?

— Majoritatea dintre ele. Brazilia de 
exemplu, care a alocat o sumă imensă, 
aproape 6 milioane de dolari, pentru pre
gătirea reprezentativei la cel mai înalt 
nivel. Argentina, Italia, Spania de aseme
nea, chiar și R.F.G.-ul, dintre formațiile 
cu rezultatele cele mai frumoase. La polul 
opus s-a situat doar Olanda, care n-a 
izbutit să-și adune jucătorii decît cu cî- 
teva zile înaintea plecării în Argentina, 
sau Scoția, ai cărei jucători au arătat o 
evidentă stare de oboseală. Este vorba de 
o pregătire temeinică, de. durată, eșalo
nată pe diferite etape, susținută de o 
adevărată armată de specialiști, antre
nori, preparatori fizici, tehnicieni, me
dici și așa mai departe.

— Ce au avut de spus marile perso
nalități ale fotbalului prezente la Cam
pionatul mondial argentinian ?

— întîi jucătorii. Despre universalis
mul jucătorului de fotbal se vorbește de 
mult. în Argentina, acest lucru a fost 
însă mai evident ca oricînd. Spre exemplu, 
jucătorul „libero". Prezența lui a fost ge
neralizată la majoritatea echipelor. Doar 
Argentina, care a avut un „libero" alter
nativ, Passarella și Galvan îndeplinind 
cu rîndul această sarcină de joc, și Bra
zilia, care n-a renunțat nici acum la ce
lebrul ei joc „în seară" pentru fundașii 
centrali, au făcut excepție. Rolul jucăto
rilor de pe aceste posturi s-a mărit consi
derabil, un Scirea la italieni, un Krol la 
olandezi, un Passarella la argentinieni sau 
un Trezor la francezi fiind de fapt, în 
afara importantelor sarcini defensive, ade
vărați promotori ai atacului, susținînd 
faza ofensivă pînă în careul advers. Apoi 
cazul lui Kempes, pe care antrenorul 
Menotti și-a permis să-I distribuie în trei 
roluri diferite, el jucînd mai întîi ex
tremă stingă, apoi vîrf „împins" și. în 
finală, mijlocaș ofensiv — în funcție de 
adversar și tocmai pentru a-i servi adver
sarului o surpriză tactică ! Trecînd la 
tehnicieni, cu mare parte dintre ei avînd 
ocazia să discut personal, m-au impresionat 
foarte mult înaltul lor profesionalism, cu
noștințele complexe despre cele mai in
time probleme ale fotbalului. Aș spune 
că dacă jucătorul de clasă mondială de 
astăzi a încetat să mai fie un simplu elev, 
el devenind mai mult un fel de student de 
facultate fotbalistică, antrenorii au deve
nit aproape profesori universitari ! Bra
zilianul Coutinho, spre exemplu, care i-a

Reușita acestui precedent a stîmit tnsă 
o reacție mult mai importantă. Acum mai 
puțin de o lună de zile. Comisia centrală 
de organizare a „Daciadei". din care fac 
parte reprezentanți ai tuturor organiza
țiilor și instituțiilor centrale cu atribuții 
în domeniul educației fizice si sportului, 
a aprobat organizarea unei acțiuni națio
nale de depistare a tinerilor cu gabarit 
mare, care să fie îndrumați spre practi
carea unor ramuri de sport și probe de
ficitare de ani de zile în tara noastră. 
Iată ce avea să ne spună în acest sens 
tovarășul Titus Deac, adjunct al șefului 
secției sport de performanță si pregătire 
olimpică a C.N.E.F.S., : „Este evident pen
tru toată lumea că la noi sportivii inalti 
nu se găsesc chiar pe toate drumurile și 
așa stînd lucrurile este din ce în ce mai 
greu să te măsori cu șanse egale într-o 
competiție în care sînt prezenti, de exem
plu, sportivi iugoslavi, sovietici sau 
americani. Acțiunea la care ne referim 
este menită să scoată la iveală o serie de 
sportivi tineri, acum necunoscuti, care să 
fie îndrumați spre practicarea unor spor
turi de performantă, dintre cele mai de
ficitare azi în sportivi de... mare înălți
me. Practic, această acțiune îsi propune 
să treacă în revistă, prin modalități adec
vate. toate asociațiile sportive si unitățile 
de bază din mediul rural și urban deopo
trivă. în vederea depistării, recenzării și 
selecționării tinerilor, băieți Si fete. de 
vîrstă între 16 si 22 de ani. cu calități an- 
tropometrice deosebite și cu o stare bună 
de sănătate. Cei mai buni dintre ei. cre
ma selecției, ca să zic așa, urmează să fie 
cuprinși în acțiunile de pregătire pentru 
participarea Ia Jocurile Olimpice din anul 
1984. Este însă posibil să depistăm si ti
neri cu calități excepționale, care vor pu
tea fi încadrati imediat în acțiuni intensi
ve de pregătire în vederea participării la 
J.O. de la Moscova. în 1980. Avem in ve
dere participarea la selecție a tuturor ju
dețelor tării, acțiunea finalizîndu-se în 
cadrul unei tabere centrale, cu o durată 
de 12 zile, la care să participe aproxima
tiv 200 de tineri, cei mai buni dintre cel 
buni. Vă rog să rețineți că s-au luat toa
te măsurile pentru antrenarea întregului 
activ de bază al mișcării sportive, de la 
profesorii de educație fizică din licee, 
școli profesionale și de specializare postli- 
ceală. diriginți și alte cadre didactice, ac
tiviști din cadrul cluburilor si asociațiilor 
sportive, ai consiliilor locale si județene 
de educație fizică si sport, instructori 
sportivi, medici, pînă la activiștii organi
zațiilor sindicale, de tineret si de femei, 
sau cadrele de specialitate din cadrul u- 
nităților militare. S-au tipărit mai bine 
de 45 000 de afișe pentru popularizarea 

lăsat pe ziariști cu gura căscată, el vor
bind cinci limbi și intrînd în niște analize 
extrem de pertinente cu o ușurință deo
sebită, apoi italianul Bearzot, „tobă de 
fotbal" și el, bătrînul Schbn, sau austria
cul Happel, care a făcut cîteva mutații 
extrem de spectaculoase în echipă după 
primele meciuri, dovedind mult simț și 
deosebită clarviziune, în fine Menotti, 
care a impresionat prin calm și prin pre
gătirea unor ingenioase curse tactice, iar 
lista nu se încheie aici. Am asistat la 
mai multe ședințe de pregătire cît am 
stat în Argentina, iar principala con
statare la care am ajuns a fost că an
trenorii nu aveau nevoie să dea jucăto
rilor decît niște jaloane, niște linii orien
tative, în rest jucătorii înșiși văzîndu-și 
cu sîrg de antrenament, repetînd singuri 
tot felul de exerciții sau pregătind di
verse manevre tactice. Nu era nevoie de 
nici o dădăceală, „nu fă asta, te rog, fă 
așa", cum se mai întîmplă prin alte părți.

— înțeleg că vă referiți la fotbalul nos
tru. Desigur că vă voi ruga să faceți o 
paralelă cu lucrurile constatate la Cam
pionatul mondial.

— E greu de mărturisit, dar jucătorii 
noștri n-au ajuns încă la un grad de edu
cație sportivă și morală care să-i per
mită antrenorului să se ocupe doar de 
esența antrenamentului sau jocului. Nu 
vreau să-i apăr neapărat pe antrenorii 
români, dar trebuie să se știe că ei pierd 
aproape trei sferturi din timp pentru 
probleme, să le zicem totuși secundare, 
cum ar fi cele de organizare, de educa
ție civică și așa mai departe. Jucătorii 
noștri n-au nici pe departe aceeași con
știință de sportiv-model ca cei de pe 
meleagurile unde fotbalul se desfășoară 
la cel mai înalt nivel. E o realitate. In ce 
privește partea tehnică, cred că rămî- 
nem, în principal, deficitari în atacanti 
percutanți, dotați cu forță de pătrundere, 
care să se bată cu apărările de astăzi. 
Tn Argentina s-au remarcat în acest 
sens argentinienii Kempes și Luque, bra
zilianul Roberto (neîncadrat însă în jocul 
colectiv, o problemă pentru Coutinho), 
olandezul Rensenbrink (mai puțin fi
nala !), italienii Ttossi și Bettega, austria
cul Krankl și încă alții. Mă gîndesc că 
noi am putea probabil să pregătim apără
tori și poate și mijlocași la un grad des
tul de ridicat — fizic, tehnic șl tact!.- 
totodată, dar cînd trec la înaintași parcă 
mă apucă un gol în inimă...

— Ce credeți despre victoria Argen
tinei ?

— tn finală a Izbutit să schimbe majo- 
r.itatea opiniilor despre ea. A cîștigat me
ritat meciul, foarte dificil, cu Olanda — 
iar argumentul îmi pare decisiv pentru 
a justifica titlul mondial cucerit și în
delung sărbătorit de publicul argentinian. 
Echipa lui Menotti a reușit în cele din 
urmă să arate că știe să joace foarte bine 
și că avantajul terenului propriu a fost 
doar un argument, important dar nu cel 
decisiv, pentru victorie.

DUMITRU GRAUR ■

acțiunii, iar C.N.E.F.S.-ul alocă Impor
tante fonduri numai pentru organizarea 
taberei centrale. Avem în vedere 
premierea morală și materială pen
tru activiștii care se vor evidenția în 
mod deosebit prin selecționarea unor ti
neri cu calități deosebite. Sigur, succesul 
acțiunii poate fi socotit acum relativ. Noi 
avem însă încredere că „Selecția celor 
mai înalți tineri", cum se numește ea, va 
da roade frumoase și ne va ajuta să trr 
gem si alte concluzii, cum ar fi zonare., 
sporturilor după specificul județului de 
referință sau crearea unor norme legate 
de vîrstă. înălțime și calități motrice, pe 
care deocamdată nu le avem puse la 
punct după cele mai înalte cerințe ale ști
inței sportului".

Trebuie desigur să reținem eă țelul ac
țiunii este legat mai cu seamă de desco
perirea unor tineri avînd calități îndeosebi 
de forță si rezistentă, bineînțeles în afara 
gabaritului. Se cunoaște că aceste calități 
pot fi perfecționate si la o vîrstă mai 
mare. în vreme ce pentru viteză si înde- 
mînare selecția trebuie să înceapă mult 
mai timpuriu, practic din copilărie. Chiar 
așa stînd lucrurile, inițiativa Consiliului 
național pentru educație fizică si sport, 
purtînd girul Comisiei centrale de organi
zare a „Daciadei". este demnă de toată 
lauda. Este în fapt, ca să spunem lucru
rilor pe nume, destul de neobișnuită pen
tru activiștii forului central al mișcării 
fizice din țara noastră, oameni care nu 
arareori s-au obișnuit să aștepte în bi
rouri apariția unor sportivi-minune. Ac
țiunea în sine poate fi de asemenea con
testată. dintr-un motiv sau altul, pe care 
nu o să-1 numim acum. Dar însuși faptul 
că o asemenea inițiativă prinde aripi (17- 
23 iulie etapa pe localități si pe unități 
sportive. 24-31 iulie etapa pe județ. 1-7 
august, la București, etapa centralizată, 
cu atente testări medicale si sportive spe
cifice. apoi. în final, tabăra centrală, pro
babil la Snagov. pentru definitivarea se
lecției si îndrumarea spre sporturile nu
mite mai sus), deci însăși inițiativa despre 
care am vorbit pînă acum arată un înce
put bun. care va putea fi continuat cu si 
mai mult succes în viitor. Se caută deci 
„giganți". Se speră în participarea la se
lecție a peste 100 000 de țineri, urmînd a 
fi preselecționați în jur de 50 de fiecare 
județ al tării. Normele de înălțime sînt 
de 1.85 m pentru băieți si 1.75 m pentru 
fete (16-17 ani). 1,90. și 1,80 m (18-20 ani) 
și 1,95, respectiv, 1,85 m (21-22 ani) Poate 
peste cîțiva ani tinerii ce vor fi în curînd 
selecționați vor deveni adevărați „giganți" 
ai sportului mondial, nu numai în sensul 
propriu al cuvîntului !

D. GRECU ■
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SPORT, DIVERSE H

RUBRICA MEA

Vîrstele omului
în copilărie, am văzut (nu se spunea 

încă : am vizionat) un triptic în culori, 
reprezentînd vîrstele omului : la început 
pe brînci — nevîrstnicul, apoi la ver
ticală — maturul, bine înfipt pe cele 
două picioare, iar la sfîrșit, sprijinit în 
toiag, care va să zică — bătrînul. Dacă 
este așa, pot să mă bucur că n-am re
curs încă, sub nici o formă, la această 
unealtă a vetustătii. îmi pot face, așa
dar, iluzia unei maturități prelungite și 
indefinite.

Deunăzi, urmărind și eu, ca mulți 
nesportivi, un meci de fotbal, l-am 
auzit pe crainic spunînd despre cele 
două echipe care se înfruntau în cam
pionatul mondial, că ambele sînt con
stituite din jucători „bătrâni", media 
lor de vîrstă fiind de '28 de ani. Mai 
tîrziu însă a intrat în joc altul, trecut 
de 30 de ani, chipurile, ca să mai îm
prospăteze forțele coechipierilor mai 
tineri. Mă încurc, bag seama, în califi
carea vîrstelor. Scuza mea este relativi
tatea care guvernează dinamica uni
versului nostru sublunar : ea era bă
nuită înainte de Einstein, iar de la el 
încoace a devenit o certitudine, o lege.

Moartea boxerului

Ofițerii nu încheiară vizita pînă nu intrară să vadă unde 
dormise Claudia. în colțul acela cu un pat cu aștemuturile 
ponosite și cu niște perne fără fețe, pătate de mătreața cape
telor ce se odihneau de obicei pe ele. Simțiră în aer mirosul 
de spray deodorant pe care-1 folosise domnișoara, după ce-și 
făcuse toaleta și-și aranjase într-o gioarsă de oglindă pătată 
de muște. „Deh, fata se respectă".

Pînă vor ajunge la sediu, cei doi ofițeri vor stabili deja co
relațiile cu alte indicii receptate în cursul dimineții respective, 
privind spargerea de la „Zimbrul".

Cînd ieșiră din nou la lumină, pe pragul de ciment Sipică 
adormise eu fruntea pe genunchii încolăciți de brațele lui mari. 
Trezit brusc, se ridică în picioare și strigă un foarte corect ;

— Să trăiți, ați văzut că nu am nimic de ascuns ?
— Am văzut Sipică, ești un om de ispravă, ce mai ! Saludo ! 

zise Popică radios.
Căpitanul Tomescu reușise la Galați să pună în sfîrșit la 

locul ce li se cuvenea pe cei care rupseseră ușa magazinului 
alimentar din complexul „Dunărea". I-a dibuit în clipa în care 
alergau gîfîind să prindă „racheta" pentru deltă. Prin telefon 
s-a înțeles cu Ghiniță și au dedus că lovitura ratată la co
operativa ..Zimbrul" din Brăila i-a înverșunat pe cei doi cu 
semnalmentele comunicate de miliția municipală Brăila, iar 
aici aceiași indivizi au procedat la spargerea magazinului ali
mentar. ca să-și scoată pîrleala. încă o cauză soluționată. Cu 
unii din ei au avut de-a face și Mița Garoi si Claudia, cercul 
acestui grup începe să se împuțineze, rămînînd în evidență 
unul singur se pare, dar probele nu pot fi confirmate încă.

— Vom stărui, în timpul anchetei, pentru a-i determina să 
vorbească, cine anume a rămas încă necuprins în grup ?

— Să Știți, zise Ghiniță. de la celălalt cap al firului telefo
nic din Brăila, cînd s-au încheiat cercetările cazului „Tripoul 
clandestin", cîteva lucruri au rămas nec’are. noi și procura
tura urmam să elucidăm cîteva puncte nebuloase. în momentul 
cînd vom fi în posesia altor amănunte, vă yom avertiza spre 
a conlucra să lichidăm și această verigă care nu a fost încă 
detectată.

★
în cabinetul locțiitorului șefului miliției municipiului Galați 

se aflau în dimineața aceea do nommbde maiorul Sergiu, ma
iorul Cupișteanu și căpitanul Tomescu. Raportau despre o nouă 
spargere la un club al tineretului din valea orașului si dedu
ceau că mina nu putea fi decît a imV’a sm<mr : Vlad Ion Bă
nică, poreclit „junghier", prietenul nedespărțit de mai bine de 
un an al Miței Garoi. întreaga vară au hălăduit pe litoral, unde 
n-au întreprins nimic care să-i scoată din anonimat pentru 
că aveau în spate complicități anterioare de genul spargerilor 
nocturne pentru a obține obiecte de valoare din localuri și 
cluburi. Maiorul Sergiu era extrem de furios fiindcă se petre

Tinerețea biologică e în funcție de aceea 
a celulelor, dacă nu mă înșel, deși de
finiția mi se pare tautologică. Obosite, 
ele nu se mai regenerează, iar în cazul 
cancerului, astăzi atît de răspîndit de-a 
lungul tuturor vîrstelor, de la pruncie 
la adîncă bătrînețe, celulele prolife
rează, se întind în arborescente care 
seamănă cu mandibulele racului și pînă 
la urmă consumă tot sucul vieții, des- 
hidratînd individul și reducîndu-1 la 
aspecte scheletice.

Mai ucigătoare decît cancerul sînt 
însă bolile de circulație. Inima sau, 
științific vorbind, cordul, e organul cel 
mai solicitat : un mușchi care se con
tractă și se destinde în cursul existen
tei noastre de cîteva miliarde de ori, 
pînă ce nu-i rămîne decît să cedeze.

Nu-mi cunosc constituția celulară, 
nici capacitatea de rezistență a cordu
lui, în acest al șasesprezecelea lustru al 
existenței. Mă bucur însă de un privi
legiu : acela de a nu obosi niciodată, 
în ciuda neajunsurilor vîrstei, despre 
care nu este aci locul de a mă întinde. 
Aud de surmenaj, de astenii sezoniere 
(de primăvară !), de spleen, de insom
nii. Ce-or fi toate astea și fiecare în 
parte, nu știu, nu m-a bîntuit nici una 
din aceste încercări. Am auzit pro
verbul :

„Unde nu-i cap, e vai de picioare". 
Dacă și reciproca este adevărată, cum

Expoziția de afișe a

caricaturistului Timotei Nădășan
Ne-am obișnuit ca în sala de expozi

ții de la Casa de cultură Petiîfi Șandor 
din București să aibă loc frecvent ex
poziții de pictură, grafică, caricatură a 
tinerilor artiști de naționalitate ma
ghiară, invitati în Capitală. Recent a 
avut loc aici, organizat în colaborare 
cu ziarul Ifumunkaș, vernisajul expozi
ției de afișe a tînărului grafician din 
Reghin, Timotei Nădășan.

Timotei Nădășan a absolvit, anul tre
cut, liceul de arte plastice din Tg. Mu
reș și este la a treia expoziție perso
nală. De asemenea, a participat la cinci 
saloane de umor din țară și la două 
expoziții în străinătate. Anul acesta la 
salonul umorului din Tg. Mureș a ob
ținut premiul întîi al comitetului jude
țean U.T.C.

Unul din cele mai reprezentative 
afișe ale sale, consacrat Festivalului 
național „Cîntarea României", a fost 
achiziționat de comitetul U.T.C. pentru 
a fi tipărit.

P. SORIN B 

cuse pe raza circumscripției sale. Lui Cupișteanu îi ardeau 
ochii de febră. De mai bine de o săptămînă ducea pe picioare 
o gripă groaznică, cu dureri în regiunea gîtului și în piept. Cu 
toată scutirea medicală ce o purta în buzunar, se prezenta 
continuu la serviciu. Tomescu, cel care-și exprimase teama că 
Vlad a prins dușmănie foarte serioasă pe sublocotenentul Co- 
valiu din miliția municipiului Brăila, făcea cunoscut locțiito
rului în termeni foarte lapidari că recidivistul Vlad nu are 
nici un fel de scrupule și, căpățînos cum e. n-ar fi exclus 
să-și ducă la bun sfîrșit planul. Colonelul Constantin Ionescu 
fusese înștiințat pe cale particulară de același lucru. Două 
surse convergente pot trezi o îngrijorare.

Maiorul Sergiu pretindea că știe bine obiceiurile spărgăto
rului și e convins că va sta o vreme ascuns. Ar fi nimerit să 
i se cerceteze posibilitățile de cazare în afara orașului. El 
fiind „lipit" foarte tare de Mița Garoi, își procură bani prin 
acțiuni delictuale. „Amanta" nu se amestecă în „afaceri", ci 
numai profită de pe urma lor. asigurîndu-și ceasuri libere 
pentru plimbările și chefurile cu străinii la braseria „Liberta
tea".

— Zilele acestea e bine să fie cercetat domiciliul fratelui 
maică-sli de la Foltești. Puneți în vedere șefului de post să-1 
caute și să ne raporteze.

Cupișteanu tuși îndelung șl cînd termină intră și el în 
vorbă.

— Vă rog să-mi dati și mie posibilitatea să vă anunț ceva. 
Vlad nu este nici la Galați, nici la Foltești. cum s-a spus,_ ci, 
după umila mea impresie, la ora actuală el încearcă să-și 
piardă urma, mult mai departe. Nu e atît de lipsit de inte
ligență, încît să se întoarcă prin orașele unde a stîrnit suspi
ciuni.

— Ce propui concret ? întrebă Fane Munteanu.
— Ca Tomescu și judiciariștii lui să îndeplinească un plan 

de acțiune pe care l-aș vedea aplicat în cele mai mici amă
nunte, vizînd prinderea neîntîrziată a individului în localități 
mai depărtate. Nimic altceva decît prinderea lui să fie scopul 
final.

— Nu avem suficiente probe, interveni Sergiu.
— Cele de pînă acum sînt îndestulătoare.' declară Cupiștea

nu. le putem recapitula... .
— Lăsați-1 pe mine, interveni căpitanul Tomescu, și eu răs

colesc absolut toate bortite unde știu că s-ar putea ascunde. 
Omul nu are prea multi bani asupra Iui și. cum se afirma aci, 
pe litoral s-a comportat foarte prudent. In concluzie, e ușor 
de prins dar trebuie urmărit cu un mandat de reținere emis 
de procuratură.

— Motivele: stabilirea autorilor spargerilor care încă nu au 
fost identificati. Și vom avea surpriza, vă asigur, ca în clipa 
în care ne vom apropia de el, să și recunoască o parte din 
fapte. Lovitura din str. Grădina Veche, cea de la ..Blocul de 
nefamilisti" din Țiglina II și încercarea de la ..Clubul tine
retului" din Bădălan nu mai pot fi ignorate. Sînt operate de 
aceeași mînă. Recunoașteți.

— Să trecem la acțiune. hotăH Fane Munteanu iar subal
ternii ascultători, strîngîndu-și carnetele, ieșiră din birou.

EUGEN TEODORU B
(Va urma)

ale mele nu m-au lăsat încă, pot fi mai 
departe optimist.

Francezii numesc „le coup de vieux" 
greutatea care se lasă în picioare și 
refuzul lor de serviciu. Nu știu dacă 
limba noastră ne oferă echivalentul 
acestei sintagme, dar cînd „te lasă pî- 
cioarele", e de rău : poți să te socoti 
bătrîn. Acesta-i începutul adevăratei 
bătrîneți și izvorul nefericirii, la vîr- 
stnicul care pînă în ajun, urmînd reco
mandarea medicului cardiolog, ca să 
slăbească, efectua zilnic marșuri de 
zece sau mai mulți kilometri.

Ca să mă întorc însă la sportivii 
noștri aș observa că dispunem de 
„performeri" excelenti, chiar dacă au 
trecut de limita de vîrstă a jocului res
pectiv. N-a luat recent Tiriac o finală 
de „dublu masculin", deși a depășit, 
teoretic, limita de vîrstă a campionilor? 
Nu mai vorbesc de șah, socotit și el 
un sport, dar unde nu e limită de 
vîrstă : s-aii văzut campioni încă mi
nori și alții, încărcati de ani, blocînd 
titlurile Așa se petrece și în lumea căr
ții (nu numai a celor de joc !), unde 
cititul, dacă e o plăcere, nu îmbătrî- 
nește niciodată. O carte bună este cel 
mai bun tonic împotriva tuturor asal
turilor vîrstei. Recomand lectura ca o 
rețetă gratuită. Atenție însă la cele 
somnifere !

ȘERBAN CIOCULESCU B

Șoferul

de la 0. N. T....
în București, ori pe șoselele țării 

poate fi văzut, la volanul unui Mercedes 
negru, un șofer cu chip jovial, cu obrajii 
bine întinși, ca ai unui tînăr de 25 de 
ani, totdeauna foarte corect îmbrăcat, în 
costum bleumarin, conducînd degajat, 
poate puțin visător. Este ceea ce se 
cheamă un om al șoselelor pe care îți 
face plăcere să-1 vezi și care, atunci 
cînd îl cunoști, are foarte multe de 
povestit. Dealtfel, cea mai mare parte 
din viață acest șofer și-a petrecut-o pe 
benzile de asfalt ale țării, dar nu în 
calitate de șofer ci de ciclist, pentru că 
cel despre care scriu acum aceste rân
duri (am mai făcut-o cu ani în urmă în 
mod obișnuit, ba chiar săptămînal) nu 
este altul decît fostul ciclist Constantin 
(Țicu) Stănescu, component al formației 
„Flamura roșie", sub ale cărei culori 
concura la acea vreme Marin Niculescu 
(un adevărat colecționar de titluri), 
Nae Chicomban (multiolu camnion de 

Acum, Ia 50 de ani.

ciclism, schi fond și sărituri, atletism și 
jucător de fotbal de divizia B), Martie 
Ștefănescu și alții. Țicu Stănescu, cîștigă- 
tor în 1952 al Cursei Victoriei, campion 
de semifond șosea, în același an, mem
bru al echipei naționale participante la 
Cursa Păcii, ori la întrecerile interna
ționale din țară și din străinătate. Azi, 
la 50 de ani, Țicu Stănescu practică 
aceeași profesie din tinerețe, șomcr- 
mecanic, fiind unul dintre cei mai apre- 
ciați conducători auto din cadrul între
prinderii de transport turism auto 
(I.T.T.A.), trăind alături de soția sa, cu 
ani în urmă și ea multiplă campioană 
de ciclism, maestra sportului Silvia Iosif 
și de fiul său, Dan care a schimbat 
traseele de asfalt pe care au evoluat 
părinții săi cu cele de apă, întrucît el 
este în prezent student la marina co
mercială. Un om a cărui , viață s-a 
împlinit minunat legînd armonios și 
trainic tinerețea de maturitate și că
ruia nu-i lipsește nimic pentru a se 
considera împlinit și fericit. Poate o 
singură distincție pe care mă întreb 
cum de n-a cuceriț-o, pentru că Țicu 
Stănescu, șoferul de la O.N.T., nu este 
maestru al sportului, în ciuda unei 
cariere prodigioase puse sub semnul 
vredniciei și al modestiei. Ca și cu 
mulți ani în urmă îi urez și acum : 
„Drum bun !“

EM. VALERIU ■

După cîștigarea ediției 1952 a Cursei 
Victoriei.
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— Dacă ați fi ziarist, care ar fi 
prima întrebare pe care ați adresa-o 
directorului întreprinderii Mecanice 
din Timișoara ?

— Cum stă cu producția.
— De ce ?
— Fiindcă orice om, dacă este om, 

nu poate fi judecat altfel decît prin 
munca pe care o desfășoară. Personal 
consider câ în afara muncii nu există 
viață.

— Atunci spuneți-ne cum stați cu 
producția ?

— Am să evit un calificativ școlă
resc. Oricît ar fi de lapidar, el nu 
poate acoperi o realitate atît de com
plexă ca aceea a unei întreprinderi 
în care sentimentul profund al dorin
ței de mai bine constitue izvorul viu 
al realizărilor. De aceea vă voi spune 
doar atît: din anul 1964, de 166 de 
luni adică, indicatorii de bază ai pro
ducției au fost integral îndepliniți. 
Vă rog să notați de asemenea că în 
acești 13 ani volumul producției rea
lizate de noi a crescut de 10 ori. în 
1964 executam comenzi din cele mai 
diferite domenii. Azi sîntem profilați 
pe mașini de ridicat și transportat 
iar de curînd și pe utilaje metalur
gice. în toți acești ani valoarea fon
durilor fixe a crescut de 5 ori. Si tot 
în acești ani am avut de mai multe 
ori fericitul prilej de a-1 avea în 
mijlocul nostru pe secretarul gene
ral al partidului, tovarășul Nicolae 
Ceausescu. Cu vorba și înțelepciunea 
ce-1 caracterizează am fost îndrumați 
și nu o dată sever criticați pentru- ca 
astăzi să fim mîndri de rezultatele 
obținute. -

— Există vreo deosebire între o- 
mul care sînteți și director ?

— Niciuna. Cel puțin așa îmi place 
mie să cred. Optzeci la sută din ac
tivitatea mea de cetățean și comu
nist este legată de viața întreprinde
rii. Dar fiindcă n-a fost încă născocit 
un aparat care să deslușească exact 
deosebirile pentru ca apoi prin mă
suri repetate să și le armonizeze după 
parametri dinainte stabiliți, aceeași 
întrebare mi-o pun și eu de nenu
mărate ori.

— Cînd socotiți că ați greșit ultima 
dată?

— în mod sigur și întotdeauna, 
ieri. „Azi" îmi dau seama că ceea 
ce am făcut sau am hotărît să fac 
„ieri" putea fi mai bine. Din păcate, 
corecțiile ulterioare ridică prețul de 
cost al faptelor noastre.

— Sugerați, cu alte cuvinte, nece
sitatea perfecționării continue...

— ...prin noi înșine dar nu neapă
rat prin clasica formulă a meditației 
și a lecturii deși și acesteia trebuie 
să-i acordăm respectul cuvenit. Ideea 
perfecționării prin colectiv apare mai 
corespunzătoare necesităților actuale. 
Mi-ar fi greu să susțin, de pildă, că 
un director este întotdeauna mai bine 
pregătit profesional decît colegii săi, 
deși ideal așa ar trebui să fie. Și a- 
tunci calitatea unui director precum 
și perfecționarea sa rezultă din ta
lentul cu care izbutește să sintetizeze 
inteligența întregului colectiv pentru 
ca apoi, pe baza ei, deciziile luate să 
devină ordine și disciplină.

— Obișnuiți să salutați oamenii ?
— De fiecare dată și indiferent de 

vîrstă, funcție sau sex, iar atunci cînd 
un coleg sau cunoștință este îm
preună cu soția, sînt primul care își 
ridică pălăria.

— Ce înseamnă a saluta un om.?
— Un credit moral pe care îl acorzi 

celui pe care îl cunoști. El este cu 
atît mai consistent cu cît omul căruia 
i te adresezi este muncitor în aceeași 
întreprindere cu tine.

— Ce părere are cetățeanul loniță 
Bagiu despre tovarășul director • lo
niță Bagiu ?

— Omul loniță Bagiu este copilul 
unui dascăl de țară pe care eu îl con
sider a fi fost un eminent pedagog. 
De aceea loniță Bagiu pretinde mai 
mult de la directorul care, întîmplă- 
tor, poartă același nume, îndeosebi

„Corecțiile
ulterioare
ridică
prețul de cost
al faptelor
noastre"

atunci cînd îl judecă prin prisma 
principiilor pedagogice cărora el le 
este credincios. în activitatea sa di
rectorul lucrează cu oameni al căror 
număr depășește cîteva mii. Atunci 
cînd este nevoit să fie drastic, el nu 
trebuie să uite a răspunde la între
barea dacă măsura aplicată este în 
același timp și la fel de pedagogică. 
Ea trebuie să educe întîi de toate și 
acesta este efectul pe care directorul 
loniță Bagiu nu-1 urmărește întot
deauna. După părerea directorului o 
măsură poate să corespundă literei și 
spiritului legii dar după părerea omu-
lui aceeași măsură 
întotdeauna umană.

— La ce oră vă
— La 5,30. După

ar trebui să fie

sculați deobîcei ?
un ceas sînt în

uzină. îmi pregătesc agenda de lucru 
pentru ziua în curs apoi, împreună 
cu membrii consiliului oamenilor 
muncii, facem analiza zilei precedente 
și stabilim sarcinele ce ne revin fie-
căruia pentru mai departe. La ora 
în aceeași formație ne reîntîlnim.

— Aveți vreodată sentimentul 
vă pierdeți inutil timpul ? Cum

14.

că 
vă

manifestați în astfel de ocazii ne
mulțumirea ?

— In ședințe inutile. Funcția pe 
care o am, pe lîngă faptul că sînt 
membru în numeroase organisme, mă 
obligă să particip ca invitat și la alte
manifestări cărora, indiferent 
le-ai spune, sînt identice prin 
secințe. în astfel de prilejuri, o 
din însemnările mele zilnice, în

cum 
con- 

parte 
acest

Dr. ing. IONIȚA BAGIU, născut în urmă cu 51 de ani într-unul din satele cîmpiel bănățene. 
Absolvent al Facultății de electromecanică, promoția 1948. 10 ani mai tîrziu este ing. șef la 
Tehnometal. Din 1963 este la I.M. Timișoara, mai întîi ca ing. șef iar apoi, din 1969, director. 
La 50 de ani își ia doctoratul cu teza : „Studiu cu privire la organizarea fabricației mașinilor 
și instalațiilor de ridicat la întreprinderea Mecanică Timișoara”.

cadru sînt realizate. Apoi mai am 
asupră-mi întotdeauna trei caiete îm
părțite pe teme de lucru pe care 
printr-o obișnuință îndelung cultiva
tă le studiez de parcă m-aș afla în 
cea mai perfectă liniște:

— Cum sînt ședințele Ia I.M.T. ?
— Scurte. Dacă cineva nu este ca

pabil să-și expună limpede și logic 
în cinci minute ideile, înseamnă că 
nu are nimic de spus. Elocința nu are 
nimic comun cu vorbele de prisos, o- 
ricît de frumos ar fi ele rînduite.

— Cunoașteți, în general, opinia 
oamenilor despre dumneavoastră ?

— Cred că o cunosc și m-ar bucura 
enorm dacă părerea mea în această 
privință ar corespunde întocmai ade
vărului. Din păcate, puțini sînt aceia 
care să-ți spună verde ce gîndesc 
despre tine. Principiul meu este să-mi 
reglez comportamentul în funcție de 
opinia oamenilor. Numai astfel îi poți 
foarte bine cunoaște. Personal mă 
consider un om sociabil și abordabil 
în orice împrejurare. Mulți vin la 
mine dar cel mai adesea mă stră
duiesc să merg eu la ei.

— Cum se stă cu locuințele Ia 
I.M.T. ?

— Pentru nefamiliști, avem 1500 
de locuri în căminele aflate în ime
diata noastră vecinătate. Recent, po
trivit hotărîrii superioare de partid, 
a început construcția primelor blocuri 
de locuințe, tot în apropierea între
prinderii. Deocamdată primim din ca
drul cotei ce ne revine din fondurile 
de stat și la care se adaugă locuin
țele proprietate personală. în maxi
mum 2—3 ani va fi complet rezolva
tă și această problemă.

un tînăr inginer care atacă deodată 
10 probleme și rezolvă 2, unuia care 
nu face nimic fiindcă printr-o ciu
dată și detestabilă filozofie preferă o 
existență anonimă. Un astfel de „mo
dest" maschează incompetența și 
spaima de necunoscut. Sînt la noi în 
întreprindere peste 200 de specialiști 
pe care eu îi consider că au rămas 
tocmai datorită curajului de a fi ei 
înșiși, de a se manifesta ca o perso
nalitate distinctă. Apoi nu accept să 
lucrez cu cei care trăiesc din min
ciună. Este unul dintre cele mai re-
probabile vicii care, prin 
țele sale, ne afectează pe

— E greu la I.M.T. ?
— Ar trebui să răspund 

ce și unde este ușor. Rostul 
munca iar ..greu" și „ușor'

consecin- 
toți.

mai întîi 
vieții este 

‘ sînt no-

— La ce oră din zi nu sînteți 
rector ?

— Cînd merg pe jos și discut 
oamenii, nu sînt. în afara orelor 
lucru cînd sînd împreună cu ei

di-

cu 
de 
la

reuniuni, în vizită la cămine, la prînz 
cînd servesc masa la cantină, pe te
renurile de sport

— Vă satisface funcția de direc
tor ?

— Funcția poate fi doar un orgo
liu cu care de-a lungul anilor te o- 
bișnuiești pînă ajunge să dispară. 
Fiecare din noi trăiește pentru a a- 
vea satisfacții iar satisfacțiile nu vin 
o dată cu funcția pe care o deții ci 
prin intermediul muncii pe care o 
desfășor! împreună cu oamenii.

— Trăiește un director mai bine ca 
un muncitor ?

— Este o întrebare cu profunde 
semnificații etice și filozofice. Nu mă 
sfiesc să spun că, material, un di-
rector trăiește mai
muncitor, 
consfințit 
tre, acela 
slune pe

Dar există 
de esența 
al șanselor

bine decît un 
la noi un lucru, 
orîndulrii noas- 
egale de ascen-

treptele ierarhiei sociale.
Cîți oameni din România, pînă mai 
ieri muncitori, nu sînt astăzi direc
tori de întreprinderi ! Viața trebuie 
trăită la posibilitățile egal statornici
te de societatea noastră și de aceea 
consider că satisfacțiile unui director 
cu funcții de răspundere reprezintă o 
posibilitate de concretizare a aspira
țiilor, justificate moral, spre care 
tinde omul în condițiile socialismu
lui.

— Ați criticat vreodată persoane
care vă sînt ierarhic superioare î 
consecințe a avut ?

— Cînd a fost vorba de lipsa 
consistență a unor măsuri luate, 
ceea ce mă privește, nu mi s-a

Ce

de 
în 

în-
tîmplat nimic după aceea. Critica a- 
dusă unor decizii insuficient de te
meinic argumentate s-a răsfrînt pînă 
la urmă într-o mai chibzuită înțele
gere a interesului obștesc.

— Care sînt păcatele omenești pe 
care le detestați cel mai mult ?

— Inactivitatea. Un om activ poate 
greși dar tot munca este cea care îl 
ajută să-și descopere greșeala și, în 
consecință, să se schimbe. Prefer apoi

țiuni care descind din ideile pe care 
le ai despre muncă. în cei 14 ani de 
cînd sînt în această întreprindere, au 
crescut pe lîngă mine și realizările 
și oamenii. Pe cît mi-a stat în putin
ță, pe oameni m-am străduit să-i fac 
să înțeleagă semnificația morală a sa
tisfacțiilor.

m— La vîrsta pe care o aveți, care 
sînt neîmplinirile după care regretați 
cel mai mult ?

— Mă consider un om ale cărui 
pretenții încerc să le cîntăresc cît se 
poate de bine. Niciodată n-am fost 
ros de ambiții deșarte. Rîvnesc doar 
la ce intră sub incidența propriei cu
noașteri, a puterii mele de înțelegere. 
Nu am regrete decît în măsura în care 
îmi dau seama că trecerea anilor se 
așterne împotriva dorințelor noastre, 
de a apuca acele vremi în numele 
cărora muncim astăzi.

— Vă aflați în fruntea celei mai 
mari întreprinderi constructoare de 
mașini din județul Timiș și, din cite 
știm, există perspectiva dublării ca
pacității ei în următorii ani. Ce în
seamnă acest lucru pentru dum-
neavoastră ca om ?

— Vă voi spune că omul 
adresați întrebări s-a născut 
te meleaguri și dacă el, prin 
crurilor, nu se poate depăși 
prin el și semenii săi este

căruia îi 
pe aceș
ti rea lu
pe sine, 

dator să

>

depășească dimensiunea socială a 
timpului său. Aceasta este menirea 
noastră și nimănui nu-i este îngăduit 
ca la tezaurul milenar ce ne este dat 
drept moștenire să nu adăugăm în
doit propriile fapte. Vă vorbeam adi
neaori despre satisfacția morală a 
muncii ca trăsătură pe care societa
tea noastră și-a propus să o conso
lideze. Dar acest lucru nu se defi
nește numai prin ceea ce facem azi 
ci și prin tainicul sentiment al apar
tenenței tale la viitor. Avem oameni 
la noi în întreprindere care, o dată I 
ieșiți la pensie, se întorc din cînd în 
cînd pențru a vedea ce s-a clădit pe 
temelia unde ei au fost primii care 
au pus umărul.

— V-ați simțit vreodată bătrîn, a- 
dică depășit de evenimente ?

— E ca și cum m-ați întreba dacă 
mai sînt încă tînăr. Vreau să cred 
că atît cît nu sînt evitat de oameni, 
nici evenimentele nu-mi vor depăși 
puterea de înțelegere.

— Mai bine de o treime din per
sonalul muncitor din întreprindere 
sînt tineri. Ce părere aveți despre ei ?

— Sînt mai maturi, mai categorici 
decît am fost noi la vîrsta lor. Re
fuză dădăceală și limbajul academic. 
Știu mai bine ce' vor. Toate aceste 
calități, fiindcă, indiscutabil sînt ca
lități, impun vîrștnicilor o atitudine 
și principii pedagogice care să nu le 
întineze personalitatea. Să nu uităm 
niciodată că abaterile unui tînăr de 
la normele conviețuirii sociale ilus
trează propriul nostru eșec în arta de
a educa. în fond, 
maturitate, tînărul 
valori etice care 
riența vîrștnicilor.

pînă a ajunge la 
se alimentează cu 
emană din expe-

ION DANCEA ■

FLACARA Redocțio București, Piațo Scînteii 1. căsuța poștala 4112, oficiul 33, cod 71 341. Telefoane: 17 60 10, 17 60 20, interioare: publicistico social-politicâ 
(L Timbus. I Purcoru. L Nitescu - 16 17) ; reportaj (Nicolae Cristache - 16 06) ; cultura, știința, invâțâmînt, sport (T Octavian, N. Ionescu - 16 19. 16 06) ; scrisori, 
anchete ceîățeneșt» (M Nedeleă. E. Seceleanu — 16 18, 17 87); fotoreportaj (1595) 'î documentare (16 23); cenaclu, administrație (17 78 82 $i interior 17 83); secretariat 
de redacție (Dan Birlădeanu. Cornel Catană - 17 82. 16 21); secretar responsabil de redacție (Nicolae Arsenie = 17 63 16 și interior 17 86) ; redactor șef -? 18 22 96 
și interior 18 22 Tiparul executat Io Combinatul poligrafic „Casa Scînteii" Cititorii din străinătate se pot abona, adresindu-se la ILEXIM = Departamentul Export
import presă. PO Box 136-137 telex : 1 12 26 București str. 13 Decembrie nr. 3

Redactor șef: ADRIAN PĂUNESCU

PREȚUL REVISTEI: 2 LEI 41505


